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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
 قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: باید از ظرفیت 
۲۲بهمن و دهه فجر برای تکریم سردار سلیمانی استفاده کنیم.  نصرت 
الله لطفی قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور  در 
جلسه نهایی و جمع بندی برنامه های مصوب و تدوین شده کارگروه های 
تخصصی و کشوری مراسم بزرگداشت  چهل و یکمین سالگرد پیروزی 
شد،  برگزار  خمینی)ره(  امام  حضرت  حرم  در  که  اسلامی  انقلاب 
اظهارکرد: اکنون در مقطع حساسی قرار داریم و پس از گذشت ۴۱ 
سال با مرور آرمان های امام راحل و دستاوردهای نهضت الهی وارد دهه

انقلاب  آرمان های  و  اهداف  تبیین  بر ضرورت  قوه قضائیه  رئیس   
اسلامی در ایام الله دهه فجر تاکید کرد و گفت: تفکر انقلابی به معنای 
بی برنامگی و دوری از عقلانیت نیست. برنامه ریزی، مسئولیت پذیری، 
عقلانیت و آینده نگری از مهم ترین مولفه های اندیشه انقلابی است. 
از فعالان تبلیغی و  ابراهیم رئیسی در دیدار جمعی  الله سید  آیت 
فرهنگی کشور، از تلاش های شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی و 
در راس آن آیت الله جنتی قدردانی کرد و افزود: دهه فجر، یادآور پایان 

ستمگری طواغیت، آغاز حاکمیت دین در زندگی مردم و شکل گیری

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی:

۲۲ بهمن امسال تماشایی و استثنایی 
خواهد شد

رئیس قوه قضائیه:

 تفکر انقلابی به معنای دوری از 
عقلانیت نیست

۲ ۲

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

اظهارات ظریف موضع حاکمیت 
جمهوری اسلامی ایران است

پرونده تبلیغات میلیاردی بسته می شود؟

سد مجلس جلوی 
پول های کثیف
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پرونده ملزم کردن نامزدهای انتخابات مجلس به شفاف کردن هزینه های انتخاباتی شان در خانه ملت بسته شد؛ بر اساس 
این طرح نامزدهای  انتخابات یا باید بگویند هزینه های انتخاباتی شان را از کجا آورده اند و یا باید منتظر عواقب آن باشند. 
انتخابات خرج دارد و این چیزی نیست که کسی بتواند منکر آن باشد اما وقتی پای هزینه های میلیاردی برای رسیدن به 

کرسی های بهارستان به میان می آید دیگر نمی توان آن را به نام هزینه های معمول انتخابات تمام کرد. یک سال پیش بود که

خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس  نایب 
مجلس گفت: مذاکره در قالب ۱+۵ و مسائل هسته ای، نه 
فقط حرف ظریف که موضع حاکمیت جمهوری اسلامی ایران 

بوده است؛ ایراد از بی نزاکتی ترامپ است که عرف دیپلماتیک 
گفت:  نوبندگانی«    جمالی  جواد  »محمد  نیست.  بلد  را 

آمریکایی ها در اعلام مذاکره صادق نیستند، آنها مذاکره را 

استعفای ۱۰۰ مسئول سازمان بهزیستی درکشور
۲
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۲
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یکی از مراجع تقلید با تاکید بر اینکه قاچاق کمر تولید داخل را می شکند و واحدهای تولیدی و 
کارخانجات را فلج می کند، گفت: یکی از مشکلاتی که تولید کنندگان کشور را زمین گیر کرده، 
بحث واردات بی رویه است. آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رییس سازمان بازرسی کل کشور، 
فعالیت این سازمان را مصداق امر به معروف و نهی از منکر دانست و توصیه هایی مهم خطاب به 
مسؤولان این سازمان ارائه کرد. وی با تاکید بر لزوم جدی گرفتن امر نظارت و بازرسی در کشور 
خاطرنشان کرد: با وجود سخت گیری های دستگاه قضا و بازرسی هایی که می شود، مفاسد 
و قاچاق در کشور کم نیست، عده ای تا می توانند اجناس را به صورت قاچاق وارد می کنند و 
معلوم نیست به کجا متکی هستند. این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه قاچاق کمر تولید داخل 
را می شکند و واحدهای تولیدی و کارخانجات را فلج می کند، افزود: یکی دیگر از مشکلاتی که 

تولید کنندگان کشور را زمین گیر کرده، بحث واردات بی رویه است. عده ای منافع خودشان

استاندار قم، با اشاره به انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری گفت: 
از دانشگاهیان انتظار داریم در راستای برگزاری کرسی های آزاد اندیشی وجلساتی که موجب 
نشاط سیاسی در دانشگاه ها می شود برنامه ریزی کنند. بهرام سرمست روز شنبه در نشست 
هم اندیشی پیرامون مسائل دانشگاه ها و مراکز آموزشی و پژوهشی استان در سالن جلسات 
دانشگاه آزاد اسلامی قم، افزود: پیوند نسل جوان با انقلاب اسلامی و چنین رویدادهای 
سرنوشت سازی باید در دستور کار دانشگاه های استان باشد و این موضوع در قالب کمیسیون 
دانشجویی و نشست های هم اندیشی با جدیت پیگیری شود. وی با اشاره به وحدت همدلی 
ایجاد شده در بین گروه های مختلف پس از شهادت سردار سلیمانی افزود: امیدواریم که 
بتوانیم در جهت حفظ این همدلی گام برداشته و از سخنان تفرقه انگیز جلوگیری کنیم. 

سرمست در ادامه با اشاره به بیانیه  گام دوم مقام معظم رهبری، مخاطب اصلی این بیانیه را

آیت الله مکارم شیرازی:

واردات بی رویه و قاچاق تولید داخلی را فلج کرده است 
استاندارقم:

نشاط سیاسی در دانشگاه های قم ایجاد شود

گروه های سیاسی از منازعات 
جناحی پرهیز کنند

رئیس دفتر مقام معظم رهبری :

آمریکا تا ابد باید از نام قاسم سلیمانی بترسد

واکنشها به تحریف سخنان ظریف؛

ظریف چه گفت؟ ترامپ و دلواپسان چه شنیدند
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 هزینه های انتخاباتی  نامزدها باید شفاف اعلام شود

آیت الله نوری همدانی دردیدار رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

 نباید اجازه داد کسانی با اختلافات آرامش مردم را بر هم بریزند

بیانیه گام دوم و سیاست خارجی
یکی از اهداف اصلی و شاید مهمترین هدف رهبر معظم 
انقلاب اسلامی از صدور بیانیه ی گام دوم انقلاب ، توجه 
دادن به ملت بزرگ ایران برای حرکت در مسیر ایجاد تمدن 

نوین اسلامی است.
از نظر آیت الله خامنه ای "جهاد بزرگ برای ساختن ایران اسلامی " در نهایت به ایجاد 
تمدن نوین اسلامی منجر خواهد شد که این تمدن، انقلاب را برای طلوع خورشید ولایت 
عظمیٰ )ارواحنافداه( آماده خواهد کرد. ایشان در بند ۸ بیانیه گام دوم از مردم ایران می 

خواهند که:
" )انقلاب) را هرچه بیشتر به آرمان بزرگش که ایجاد تمدن نوین اسلامی و آمادگی برای 

طلوع خورشید ولایت عظمیٰ )ارواحنافداه( است، نزدیک کنید."
در بند ۸ بیانیه، به دو نکته مهم و مرتبط با حوزه روابط بین الملل و سیاست خارجی یعنی 
ایجاد تمدن نوین اسلامی و آمادگی برای ظهور امام زمان )عج( و حکومت جهانی مهدوی 
اشاره شده است. از دیدگاه رهبری، انقلاب پُرشکوه ملّت ایران ، پس از یک چلّه ی پُرافتخار 
، وارد دوّمین مرحله ی خودسازی و جامعه پردازی و تمدّن سازی شده به عنوان فرایند بزرگ 
و جهانیِ چهل سال دوّم شده است ودر مسیر ایجاد تمدن نوین اسلامی باید گذشته را 
بشناسد و از تجربه ها درس بگیرد." برای برداشتن گامهای استوار در آینده، باید گذشته 
را درست شناخت و از تجربه ها درس گرفت؛ اگر از این راهبرد غفلت شود، دروغها به جای 

حقیقت خواهند نشست و آینده مورد تهدیدهای ناشناخته قرار خواهد گرفت."
تجربیات انقلاب اسلامی در چهل سال گذشته و در عرصۀ سیاست خارجی، به ما آموخته 
که در ارتباطات بین المللی، از استقلال و حاکمیت ملی با رویکرد انقلابی حفاظت کنیم، 
به دشمن اعتماد نکرده و مرزبندی با آن را بپذیریم، استکبار ستیز باشیم و از نفوذ و اقتدار 
نظام در منطقه پاسداری کنیم، دیپلماسی وحدت اسلامی را دنبال کنیم، یار مظلومان 
عالم از جمله مردم فلسطین باشیم، مقاوم سازی اقتصاد با اتکا به درون و نگاه به بیرون 
بخصوص شرق را پی گیریم و بر اساس احترام متقابل با کشورهای جهان به استثنای چند 
کشور، تعامل دوستانه داشته باشیم. درس آموزی از تجربیات انقلاب در چهل سال اول به 

معنای تداوم این روند در چهل ساله دوم برای حرکت به سوی تمدن نوین اسلامی است.
در چهل سال اول انقلاب، در کنار دیپلماسی رسمی، نقش دیپلماسی عمومی به عنوان 
یکی از ابزارهای قدرت نرم مورد توجه قرار گرفت و در چهل سال دوم باید نقش آن به 
مراتب پررنگ تر از گذشته باشد. در این مسیر،  شناخت راهبردها، مخاطبین وابزارهای 
دیپلماسی عمومی کشورهای دیگر بخصوص دشمنان اسلام و ایران، برای دستگاه های 
مرتبط با روابط خارجی ضروری است. دستگاه هائی همچون وزارت امور خارجه، سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی، صدا وسیما، مجمعین تقریب و اهل بیت)س( و دانشگاه 
المصطفی)ص( و دیگر داشگاهها و مجامع علمی، به عنوان ابزارهای اصلی دیپلماسی 
عمومی، برای تأثیر گذاری بر افکار ملل مختلف، باید برنامه اجرائی داشته باشند. معرفی 
ابعاد انقلاب اسلامی، نمایش تصویر مثبت از اسلام و ایران، انتقال مبانی نظری انسان 
ساز اسلام به مردم جهان، ایجاد تفاهم و یکپارچگی در میان مسلمانان، افشای ترفندهای 
اسلام هراسانۀ دشمنان  و یافتن راهکار برای مقابله با این ترفندها، از جمله وظایف دستگاه 

های مرتبط با دیپلماسی عمومی تلقی می شود.
یکی از ملزومات تمدن نوین اسلامی، تفاهم حداکثری میان مسلمانان است. فعال سازی 
دیپلماسی وحدت اسلامی را باید در چارچوب دیپلماسی عمومی کشور تعریف کرد. توجه 
به تداوم بیداری اسلامی در میان مسلمانان و فاصله گرفتن آنان از تمدن غرب و حکام 
مستبد، در این روند بسیار مهم می باشد. رهبر انقلاب در بیانات خود در تاریخ۹۲/۲/۹ 
می فرمایند: " موضوع بیداری اسلامی امروزه در صدر فهرست مسائل جهان اسلام و امت 
اسلامی است؛ پدیده ی شگرفی است که اگر باذن الله سالم بماند و ادامه یابد، قادر خواهد 
بود سربرآوردنِ تمدن اسلامی را در چشم اندازی نه چندان دوردست، برای امت اسلامی و 
آنگاه برای جهان بشریت رقم زند. " رهبر انقلاب، از حج نیز به عنوان یکی از مظاهر تمدن 

اسلامی یاد کرده و در تاریخ ۱۳۹۸/۰۴/۱۲ در دیدار کارگزاران حج می گویند:
" در تمدّن نوین اسلامی، معنویّت در کنار مادّیّت، عروج اخلاقی و معنوی و روحی و 

تضرّع و خشوع، در کنار پیشرفت زندگی مادّی ؛ حج مظهر یک چنین تمدّنی است. "
بر این اساس تمدن نوین اسلامی، با معرفی آرمان ها و ارزش های انقلاب به مردم 
کشورهای مسلمان محقق می شود و در این مسیر، باید علمای اسلام و مسلمانان دنیا 
خود را از مروجان اصلی مبانی تمدن نوین اسلامی دانسته و در جهت شکل گیری آن، 
متحدانه و مُجدانه عمل نمایند.سند چشم انداز بیست ساله، جمهوری اسلامی ایران را 
یک کشور الهام بخش برای ملت های جهان تعریف می کند. برای دستیابی به هدف چشم 
انداز، می بایست به اقتضای شرایط و مختصات کشورهای مختلف، برنامه ریزی های لازم 
در عرصه های دیپلماسی رسمی و عمومی را انجام و با افزایش تأثیرگذاری خود در نقاط 
مختلف جهان، در جهت رسیدن به تمدن نوین اسلامی که طلیعه ظهور است، حرکت 
کنیم.اگر بپذیریم که شکل گیری و تثبیت تمدن نوین اسلامی نیازمند تغییر تدریجی در 
ساختار نظام بین الملل آن است، جمهوری اسلامی در صورت درس آموزی از تجربیات 
انقلاب، قابلیت آن را دارد که به کشوری نقش آفرین در آینده روندهای تمدنیِ جهانی 
تبدیل شده و به عنوان یک بازیگر تأثیرگذار، در تغییر ساختار نظام بین الملل و روند تصمیم 

گیری جهانی مشارکت نماید.

محسن پاک آیین*

مهدی آیتی:

اصولگرایان توان حل مشکلات مردم را ندارند
 فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: شرایط فعلی برای اصلاح طلبان بهترین فرصت است که 
از قدرت فاصله گرفته و با آسیب شناسی سال های گذشته به خودانتقادی و بازسازی درونی 
پرداخته و خود را برای ۸ سال آینده آماده کنند و اجازه بدهند مجلس و دولت آینده صد در صد 
در اختیار اصولگراها باشد. پیش بینی من این است که اگر اصولگراها در مجلس و دولت آینده 
قدرت را به صورت یکپارچه به دست گیرند، نخواهند توانست به مطالبات مردم پاسخ دهند 
و کارنامه ضعیفی از خود برجای خواهند گذاشت که در آن شرایط یک فضای مناسبی برای 

مقبولیت و بازگشت جبهه اصلاحات به دست خواهد آمد.
در  اصلاح طلب  کاندیداهای  ردصلاحیت  خصوص  در  ایلنا  با   گفت وگو  در  آیتی  مهدی 
انتخابات مجلس و برنامه ریزی برای تشکیل مجلسی با رویکرد اصولگرایانه، گفت: از مدتی 
قبل هم گمانه زنی رسانه ها و شخصیت های سیاسی از احتمال برنامه ریزی ها برای ایجاد یک 
مجلس یکصدا و یک دست با حضور اصولگرایان حکایت داشت و اگرچه در شعارها گفته 
 می شود مجلس چندصدایی بهتر است یا درباره رعایت حقوق شهروندی و حق برابر جناح های 
سیاسی در قانون صحبت هایی مطرح می شود اما در عمل دست اندرکاران انتخابات یعنی به 
طور مشخص شورای نگهبان و وزارت کشور رفتاری دارند که نشان می دهد دنبال تشکیل یک 

مجلس یک دست و یک صدا هستند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه درباره  برخی گمانه زنی ها مبنی بر ریاست قالیباف در 
مجلس آینده، اظهار داشت: من هم تقریبا اطمینان دارم که آقای قالیباف برای ریاست مجلس 
برنامه ریزی دارد و گروهی از حامیان قالیباف که معمولا بچه های جنگ و انقلاب هستند وارد 
مجلس خواهند شد، در نتیجه به نظر می رسد در دوره آینده شاهد رکورد بالایی از حضور ژنرال ها 

و درجه دارها در مجلس خواهیم بود.
آیتی در پاسخ به سوالی درخصوص تلاش ها و رایزنی های اصلاح طلبان با شورای نگهبان 
درخصوص صلاحیت  داوطلبان، خاطرنشان کرد: تجربه دوره های گذشته انتخابات به ما نشان 

می دهد این تلاش ها و فعالیت ها بیهوده بوده و چندان ثمربخش نبوده است.
وی ادامه داد: نظر شخص من این است که وقتی برخورد شورای نگهبان و وزارت کشور به 
عنوان دو دستگاه ذی ربط در انتخابات، هر دو دستگاه عزم شان بر ردصلاحیت است ، بهترین 
تصمیم برای جبهه اصلاحات این بود که در این دوره اصرار بر ورود به مجلس نمی کرد و این 
می تواند در آینده یک برگ برنده برای اصلاح طلبان باشد. جبهه اصلاحات می تواند اعلام کند 
که در انتخابات به طور فعال شرکت می کنیم اما لیست نمی دهیم، این عملکرد شاید بتواند برای 

اصلاح طلبان در تاریخ و آینده یک امتیاز بزرگ محسوب شود.
آیتی ادامه داد: شرایط فعلی برای اصلاح طلبان بهترین فرصت است که از قدرت فاصله گرفته 
و با آسیب شناسی سال های گذشته به خودانتقادی و بازسازی درونی پرداخته و خود را برای 
۸ سال آینده آماده کنند و اجازه بدهند مجلس و دولت آینده صد در صد در اختیار اصولگراها 
باشد. پیش بینی من این است که اگر اصولگراها در مجلس و دولت آینده قدرت را به صورت 
یکپارچه به دست گیرند، نخواهند توانست به مطالبات مردم پاسخ دهند و کارنامه ضعیفی از 
خود برجای خواهند گذاشت که در آن شرایط یک فضای مناسبی برای مقبولیت و بازگشت 

جبهه اصلاحات به دست خواهد آمد.
 

آیت الله محسن غرویان:

 کتاب سوزی اخیر، به شبهه تضاد
 بین علم و دین دامن زد

 استاد حوزه علمیه قم گفت: سوزاندن کتاب علم پزشکی توسط فردی با لباس روحانیت،  به 
شبهه تضاد بین علم و دین دامن می زند. 

آیت الله محسن غرویان افزود: امروز ایران از نظر بین المللی در شرایطی قرار دارد که به هر 
بهانه ای متهم می شود و تحت فشار قرار می گیرد که حادثه کتاب سوزی نیز می تواند بهانه ای 

برای متهم کردن ایران به ضدیت با علم و دانش و خرافی بودن باشد.
وی با بیان این که این اقدام وجود تضاد علم و دین را القا می کند، اضافه کرد: علامه طباطبایی 
و آیت الله مطهری و شاگردان آن ها تلاش کردند ثابت کنند بین علم و دین تضادی نیست، ولی 

این حرکت القا کرد که گویی بین علم و دین تضاد است.
وی با اشاره به این که این حادثه تصویر منفی از روحانیت،  دین و عالمان دینی در ذهن مردم 
به جای گذاشت، تصریح کرد: این فرد با لباس روحانیت، کتاب پزشکی را آتش زده که این اقدام 

وی ضربه ای به حوزه علمیه،  روحانیت و عنوان آیت الله است.
غرویان افزود: متاسفانه در فضای کشور موجی با عنوان مخالفت با علم جدید ایجاد شده که 

آثار منفی به جای گذاشته و کتاب سوزی نیز بخشی از آن جریان است.
وی در گفت وگو با ایرنا ادامه داد: این اقدام باعث شد چشم دنیا روحانیت ما را مثل روحانیت 
کلیسا در قرون وسطی تلقی  کند، زیرا در قرون وسطی نیز چنین حرکت هایی بر ضد علم انجام 
شد و این حرکت نیز مثل همان است. وی با بیان این که هر کسی باید بر اساس تخصص خود 
فعالیت نماید، گفت: به طور مثال زمانی که دکتر عارفی )پزشک امام( به امام خمینی )ره( گفت 
که نماز را باید نشسته بخوانید، امام راحل پاسخ دادند که شما در علم فقه مقلد من هستید و من 
هم در علم پزشکی مقلد شما هستم.  استاد حوزه علمیه افزود: علما و مراجع نیز به پزشکی امروز 
مراجعه و از علم نوین استفاده می کنند و برای حرف این پزشکان اعتبار و حجیت قائل هستند.

وی با تاکید بر این که نمی توان با داده های علمی روز مخالفت کرد، بیان کرد: علم امروز تمام 
حوائج مادی انسان امروز را برآورده می کند و بسیاری از لوازم زندگی محصول علم جدید است 

که برای پیشرفت به آن نیاز داریم.

عکس/مهدی مریزاد
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تهاجم و توافق ۲ روی سکه 
دیپلماسی 

 بررسی مسایل روز کشور نشان دهنده تحرکات جدید 
یک پروژه در سطح بین المللی است که از سالیان قبل 
آغاز شده و در سال های اخیر به بالاترین حد خود رسیده 

است. اوضاع فعلی نشان می دهد که این تحرکات و برنامه ریزی همه جانبه بوده و 
تمام مقوله ها را در برمی گیرد در پازل اقتصادی تحریم حداکثری و در پازل سیاسی 
تلاش برای انزوای حداکثری صورت می گیرد، در پازل اجتماعی ایجاد یاس و نا 
امیدی در ملت در دستور کار قرار گرفته است و سرانجام در پازل ورزشی تلاش برای 
ایجاد مشکلات مختلف و حتی تعلیق برای ورزش کشور در عرصه بین المللی را شاهد 
هستیم که باید در چنین شرایطی ضمن هوشمندی، حفظ وحدت و همگرایی، از 

هرگونه رفتار حساسیت برانگیز در این زمینه خودداری شود.
نکته اول اینکه اتفاقات اخیر در حوزه ورزش پازلی از یک پروژه کلان از سوی 
استکبار جهانی است که در همین راستا راهبرد نظام و دولت ضمن توجه دقیق و 
پیگیری از طریق دیپلماسی، مقاومت در برابر چنین زیاده خواهی و بهانه تراشی های 

استکبار جهانی است.
نکته دوم کاهش عصبیت و شکاف موجود است.

بنابراین در راستای مصالح و منافع ملی کشور باید با دیپلماسی فعال در تمامی 
عرصه ها و رایزنی مطلوب برای کاهش شکاف و عصبیت و سوتفاهم های منطقه 
ای، بین المللی و بخصوص کشورهای همجوار؛ برنامه ریزی و پیگیری هایی اصولی 

جهت کاهش و سپس برطرف کردن جدی این شکاف ها حرکت کرد.
من باور دارم که ما نمی توانیم بصورت دایمی با همسایگان در مناقشه و منازعه 
باشیم آنهم در موقعیتی که بخشی از این مناقشات ناشی از سوتفاهم ها و دوری از 
یکدیگر و نبود زبان مشترک است. بنابراین باید از طریق گفت وگو، انعطاف و درک 
متقابل به توافق مشترک برسیم و از تمامی ظرفیت های موجود در راستای کاهش 
تنش گام بر داریم. در واقع دیپلماسی که ما از آن صحبت می کنیم، دیپلماسی گفت 

وگو برای برون رفت از چالش ها و شکاف هاست.
دیپلماسی یعنی درک مشترک، فهم مشترک، انعطاف پذیری، مشارکت جویی، 
همگرایی و در نهایت تفاهم مشترک که با تحریم، تعلیق و محرومیت ورزش قهرمانی 

بخصوص فوتبال یا هر رشته ورزشی با نیاز امروز جامعه و جوانان در تعارض است.
نسل جوان امروز به دنبال نشاط اجتماعی و افزایش غرور ملی و همگرایی در لوای 
ورزش است و از ما مسابقه و رقابت )ورزشی( را طلب می کند؛ به همین منظور تلاش 
حداکثری برای خروج از تعلیق و محرومیت در این زمینه یک عمل انقلابی است. پس 

نتیجه دیپلماسی باید در راستای مصالح و  منافع ملی کشور باشد.
اما چگونه باید منافع و مصالح ملی خود را تامین کنیم، باید به این موضوع نیز توجه 
داشته باشیم که دیپلماسی شیوه و راهبردهای مختلفی دارد )نخست( یک شیوه 
تقابل است که محصولی جز جنگ نمی تواند داشته باشد، )دوم( شیوه تهاجم و 
عملیات روانی است که ما هفته گذشته برای عقب نشینی از تصمیم اتخاذ شده برای 
فوتبال داشتیم. )سوم( شیوه بعدی تعامل و گفت وگو در فضایی محترمانه است که 
هفته دوم اتفاقات پیش آمده برای فوتبال این شیوه را به کار بستیم. )چهارم(   شیوه 
لابی گری در سطوح مختلف و پذیرش میانجی است و )پنجم( شیوه توافق جامع و 

حصول نتیجه با رضایت طرفین  است.
باور دارم؛ سیاست نظام یعنی وزارت خارجه، مجلس، وزارت ورزش، کمیته ملی 
المپیک و فدراسیون فوتبال در اتفاقات پیش آمده مبتنی بر راهبرد تهاجمی، گفت 
وگو و توافق بود. اگر این پیش فرض را بپذیریم که راهبرد فوق در راستای مصالح و 
منافع ملی است نخستین دستاورد کیفی و ارزشمند  این توافق، ابطال فرضیه نبود 
امنیت در ایران است. اما نکته دومی که باید به آن توجه داشته باشیم تحقق مطالبه 
نسل جوان و مردم عزیز برای بازی در کشورهای طرفین است. نسل جوان از ما فضای 

پر نشاط توام با آرامش و شادی می خواهد و این حق قانونی آنهاست.
نکته سوم و حائز اهمیت اثبات امنیت ایران برای برگزاری رقابت های مقدماتی جام 
جهانی فوتبال در تهران است. نکته چهارم و مهمی دیگری که به باور من باید به آن 
توجه لازم و نگاه منطقی داشت این است که »توافق و تهاجم ۲ روی سکه دیپلماسی« 
است. آنچه که ما در هفته نخست برای فوتبال بکار بردیم اجماعی بود برای تهاجم 
و آنچه که هفته دوم اتفاق افتاد اجماعی بود برای توافق در راستای منافع و مصالح 
ملی کشور، پس نکته مهمی که برای ما بسیار اهمیت داشته و دارد این بود که مبادا 
خواسته یا ناخواسته با تخریب خودی ها فضا را به نحوی مدیریت کنیم که هم مردم 
احساس ناامیدی کنند و هم نشاط اجتماعی را از جوانان بگیریم و هم بیگانگان 
احساس پیروزی کنند. بنابراین خارج از همه معادلات و جلسات  مختلفی که انجام 
شد؛ آن چیزی که اتفاق افتاد در راستای منافع و مصالح ملی بود زیرا در حقیقت 

تهاجم و توافق ۲ روی سکه دیپلماسی است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :
عیدی بازنشستگان اواسط بهمن واریز می شود 

به  بهمن  اواسط  بازنشستگان  عیدی   : گفت  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 
حسابشان واریز می شود.

محمد شریعتمداری دیروز در مراسم افتتاح بنیاد ملی توسعه فناوری های فرهنگی 
که در فرهنگستان هنر برگزار شد، افزود: رشد اقتصادی بخش های فرهنگی و خلاق 
بسیار بالا است. بر اساس آمار یونسکو در سال ۲۰۱۳،   نزدیک ۳۰ میلیون اشتغال 
در حوزه صنایع خلاق و فرهنگی وجود داشته و حدود دو هزار و ۲۵۰ میلیارد دلار نیز 
گردش مالی در این صنایع ایجاد شده است. وی افزود: بیشترین سهم آن متعلق به 
قاره آسیا و اقیانوسیه با ۳۴ درصد سهم از ارزش افزوده و ۱۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر 
فرصت شغلی است. وزیر کار گفت: در طبقه بندی کنفرانس تجارت و توسعه سازمان 
ملل )آنکتاد( نیز حجم اقتصاد خلاق در سال ۲۰۱۳ بیش از سه هزار و ۶۰۰ میلیارد 
دلار معادل پنج درصد از تولید ناخالص داخلی دنیا خواهد بود. وی گفت: در سال 
۲۰۱۵ میزان صادرات محصولات و خدمات خلاق و فرهنگی بیش از ۵۰۹ میلیارد 
دلار بوده که سهم کشورهای در حال توسعه در این حوزه بیش از کشورهای توسعه 
یافته و معادل ۲۶۵ میلیارد دلار بوده است. وزیر کار گفت: صنایع خلاق و فرهنگی در 
واقع نقطه تقاطع هنر، کسب و کار و فناوری است و امتیاز آن نسبت به صنایع دیگر 
هزینه کمتر و اشتغال زایی بیشتر است. وی افزود: هزینه ایجاد هر شغل پایدار در 
بسیاری از رشته ها بیش از ۵۰۰ میلیون تومان است، ولی درحوزه صنایع فرهنگی 

ایجاد یک شغل نیاز به حدود ۷۰ میلیون تومان هزینه برای هر نفر دارد.

مدیرکل امور فرهنگی سازمان اوقاف و امور خیریه خبرداد

برگزاری سوگواری شهادت حضرت زهرا)س( 
در ۱۵۰۰ بقعه کشور 

 مدیرکل امور فرهنگی سازمان اوقاف و امور خیریه از برگزاری آیین های سوگواری 
شهادت حضرت زهرا)س( در ۱۵۰۰ بقعه متبرکه سراسر کشور از یکشنبه شب  تا آخر 

هفته جاری خبر داد. 
این مراسم های  افزود:  والمسلمین سید کاظم موسوی متقی  حجت الاسلام 
سوگواری از امشب همزمان با ایام دوم فاطمیه و بعد از نماز مغرب و عشا با سخنرانی و 

عزاداری همانند سالهای گذشته به صورت سنتی برگزار می شود. 
وی با بیان اینکه در ایام سوگواری فاطمیه اول نیز همانند چنین آیین های سوگواری 
برگزار شد، تصریح کرد: در روز چهارشنبه هفته جاری همزمان با سالروز شهادت 
حضرت زهرا )س( همچنین به همین مناسبت، آیین سوگواری با عنوان »رهروان 

یاس نبوی« از ساعت ۱۰ در امام زادگان سراسر کشور برگزار می شود. 
مدیرکل امور فرهنگی سازمان اوقاف و امور خیریه اظهار داشت: در این مراسم 
عاشقان خاندان عصمت و طهارت)س( ضمن راه اندازی دستجات عزاداری و نوحه 

سرایی، زیارت نامه حضرت زهرا )س( را قرائت خواهند کرد. 
موسوی متقی با بیان اینکه این مراسم تا نماز ظهر روز چهارشنبه ادامه خواهد 
داشت، گفت: برپایی این آیین در این روز در ۲۵۰۰ بقاع متبرکه برای عموم برگزار می 

شود که در بعد از ظهر نیز در ۳۵۰ امام زاده برای بانوان برگزار خواهد شد.

سخنگوی کمیسیون تلفیق خبر داد؛

یارانه معیشت سال آینده به همه یارانه بگیران 
تعلق می گیرد

 سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه گفت: با نظر اعضای این کمیسیون، یارانه 
معیشت بنزین در سال آینده به همه یارانه بگیران به طور مساوی تعلق می گیرد. 

هادی قوامی در تشریح نشست روز یکشنبه کمیسیون تلفیق با اشاره به بررسی 
تبصره ۱۴ لایحه بودجه سال ۹۹ در جلسه کمیسیون تلفیق بودجه این خبر را اعلام 

کرد. 
نماینده مردم اسفراین در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: با تصویب کمیسیون 
تلفیق مجلس، یارانه معیشت بنزین در سال آینده به همه یارانه بگیران به طور مساوی 
تعلق می گیرد و به افراد تحت پوشش کمیته و بهزیستی ۲۰ درصد بیشتر تعلق خواهد 

گرفت.
با اصلاح قیمت بنزین در آبان ماه دولت تصمیم گرفت منابع حاصل از آن را به شکل 

نقدی و با عنوان »طرح حمایت معیشتی دولت« توزیع کند.
بر اساس این طرح برای خانواده یک نفره ۵۵ هزار تومان، خانواده دو نفره ۱۰۳ 
هزار تومان، خانواده سه نفره ۱۳۸ هزار تومان، خانواده ۴ نفره ۱۷۲ هزار تومان و 

خانواده پنج نفره و بیشتر ۲۰۵ هزار تومان واریز می شود.

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی:

۲۲ بهمن امسال تماشایی و استثنایی خواهد شد
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: باید از ظرفیت ۲۲بهمن و دهه فجر برای  

تکریم سردار سلیمانی استفاده کنیم. 
نصرت الله لطفی قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور  در جلسه نهایی و 
جمع بندی برنامه های مصوب و تدوین شده کارگروه های تخصصی و کشوری مراسم بزرگداشت  
چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی که در حرم حضرت امام خمینی)ره( برگزار شد، 
اظهارکرد: اکنون در مقطع حساسی قرار داریم و پس از گذشت ۴۱ سال با مرور آرمان های امام 

راحل و دستاوردهای نهضت الهی وارد دهه پنجم انقلاب اسلامی می شویم.
لطفی با بیان اینکه در آستانه ایام الله فجر انقلاب اسلامی در گستره کشوری و استان ها در 
قالب ۲۵ کار گروه ارگان ها، نهادها و تشکل های مردم نهاد از ماه ها قبل در تدارک بزرگداشت 
چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی هستند، گفت: هزاران برنامه کشوری توسط 

کارگروه ها تدارک دیده شده که مشارکت همه ارگان ها را می طلبد.
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور با اشاره به برنامه های دهه فجر تصریح 
کرد: همزمان با سالگرد ورود حضرت امام راحل به میهن، مراسم بزرگداشت یوم الله ۱۲ بهمن با 
محوریت حرم امام خمینی)ره( برگزار خواهد شد و همچنین در روز پنجشنبه دهه فجر، به پاس 
ایثار و فداکاری شهدای انقلاب، دفاع مقدس، امنیت و مدافع حرم، مزار شهدا در کل کشور 

عطرافشانی و غبارروبی می شود.
وی افزود: ندای ملکوتی بانگ تکبیر در شامگاه ۲۲ بهمن طبق سنوات گذشته ساعت ۲۱ 

همراه با نورافشانی در ۲۲منطقه تهران و ۴۰۰ شهر انجام می شود.
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی یادآور شد: قدرت نمایی نظام دینی در عرصه 
بین الملل، شکستن هیمنه  شیطان بزرگ آمریکا و همدلی، انسجام، صمیمیت و قدرشناسی 
مردم از شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی از شاخصه های دهه فجر امسال است ، لذا بایستی 
از ظرفیت ۲۲بهمن و دهه فجر برای تکریم سردار دل ها و برای شکوه و عظمت مراسم امسال 
استفاده کنیم. لطفی اظهارکرد: ان شاءالله راهپیمایی ۲۲ بهمن امسال در سراسر کشور 
تماشایی و استثنایی خواهد شد. قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در پایان سخنان 
خود تصریح کرد: اگر مدیری در مراسم های انقلاب حضور پیدا نکرد ، کم توفیقی آن مدیر است ، 

چه سعادتی بالاتر از اینکه در مراسم انقلاب همگان حضور داشته باشند .
 

محسن هاشمی:

 وحدت در تکصدایی نیست
رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه موثرترین قدرت برای دفاع از انقلاب، همدلی، وحدت 
و همراهی همه مردم است، گفت: البته وحدت به معنای تک صدایی نیست، وحدتی ارزشمند 
است که از صداها و سلایق گوناگون برخاسته شود ، نه اینکه با حذف و نشنیدن دیدگاه های 

مختلف فقط یک سلیقه و نظر تکرار شود. 
محسن هاشمی صبح دیروز در ابتدای جلسه علنی شورای شهر تهران با بیان اینکه لازم می دانم 
از زحمات همکارانم در شهرداری تهران که مخلصانه به کمک هموطنان سیل زده سیستان و 
بلوچستان شتافتند تشکر کنم، گفت: شاید عزیزان سیستان و بلوچستان صدای آهسته تری 
در رسانه ها و افکار عمومی داشته باشند اما محرومیت و رنج آنها بیشتر از سایر بخش هاست و 

مدیریت شهری آنها را تنها نگذاشته  است.
وی با بیان اینکه این روزها کمک شهرداری تهران به جشنواره فیلم فجر در فضای مجازی خبر 
ساز شده است، گفت: این موضوع که مدیریت شهری به جای تصدی گری در فعالیت های 
فرهنگی به حمایت و تسهیل گری می پردازد از راهبردهای شورای شهر پنجم است و با توجه به 
اینکه مخاطبان این جشنواره، شهروندان تهرانی هستند کمک مدیریت شهری به این جشنواره 
که عمدتا در قالب اجازه از بهره برداری زیرساخت های شهری نظیر سالن ها و امکانات فیزیکی 

است، اقدامی فرهنگی به شمار می آید.
به گفته هاشمی، در گذشته میزان کمک شهرداری به این جشنواره بیشتر و حجیم تر بوده 
اما حالا به دلیل شفاف سازی و همچنین شرایط اقتصادی، هم میزان کمک کاهش یافته و هم 
اینکه کمک ها شفاف شده است، اما در عین حال باید بگویم مدیریت شهری همواره از انتقادات 
سازنده و توام با پیشنهاد برای بهبود کارایی و اثربخشی فعالیت های فرهنگی و اجتماعی 
شهرداری استقبال می کند. رئیس شورای شهر تهران با بیان انقلاب اسلامی بیش از هر زمان 
دیگری با چالش ها، مشکلات و تهدیدات داخلی و خارجی مواجه است و موثرترین قدرت برای 
دفاع از انقلاب، همدلی، وحدت و همراهی همه مردم است، گفت: وحدت، به معنای تک 
صدایی نیست، وحدتی ارزشمند است که برخاسته از صداها وسلایق گوناگون باشد، نه حذف و 
نشنیدن دیدگاههای مختلف و تکرار یک سلیقه ونظر. متاسفانه در روزهای اخیر شاهد هستیم در 
رسانه ملی و تریبون های رسمی کشور، مطالبی نادرستی اظهار می شود، بخش قابل توجهی از 
مسئولان فعلی و گذشته نظام تخریب و حقایق تحریف می شوند اما امکان پاسخگویی متناسب و 
منصفانه فراهم نمی گردد. هاشمی با تاکید بر اینکه فضای فعلی جامعه آن هم در آستانه انتخابات 
پیش رو باید در هفته های آینده تغییر کند، گفت:  پرشور بودن انتخابات و میزان مشارکت بالا می 
تواند خطر تهدیدات را برای کشور کاهش دهد، شورای نگهبان با سعه صدر و افزایش دامنه تنوع 
سلیقه کاندیداهای تایید شده وصداوسیما با ایجاد توزان و رعایت بیطرفی و انصاف در استفاده 

سلایق مختلف از رسانه ملی در این موضوع نقش کلیدی دارند.

رئیس دفتر مقام معظم رهبری :

آمریکا تا ابد باید از نام قاسم سلیمانی بترسد
 رئیس دفتر مقام معظم رهبری با بیان اینکه نام سردار سلیمانی منجر به شهادتش شد ، گفت 

: آمریکا باید تا ابد از نام قاسم سلیمانی بترسد.
آیت الله محمد محمدی گلپایگانی شامگاه شنبه در " همایش بزرگ مردم آمل به مناسبت 
حماسه ششم بهمن " افزود : شهادت قاسم سلیمانی و دیگر شهدای انقلاب که مظلومانه شهید 
شدند ، نشان از عجز و ناتوانی استکبار جهانی دارد که با تمام سلاح های خود نمی توانند در برابر 

سلاح ایمان ایستادگی کنند.
وی با بزدلانه توصیف کردن اقدام آمریکا در ترور سردار سلیمانی و دیگر شهدای مقاومت ، گفت 

: آنها باید بدانند ملت ایران قاسم سلیمانی بسیاری دارد. 
رئیس دفتر مقام معظم رهبری اظهار داشت : تشییع پیکر سردار شهید قاسم سلیمانی 
توانست نه تنها منجر به اتحاد ملت در انزجار مقابل استکبار شود ، بلکه انقلاب اسلامی را 
نیز بیمه کرده است. وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی در تاریخ کوتاه خود حماسه های بسیار 
و عظیمی همچون شهادت قاسم سلیمانی خلق کرد ، ادامه داد : حماسه ششم بهمن سال 
۱۳۶۰ مردم آمل یکی از دیگر تاریخ سازی های مردم در تاریخ انقلاب اسلامی است. محمدی 
گلپایگانی حماسه آمل را نیز در تقویت انقلاب اسلامی موثر دانست و گفت : مردم مازندران در 
همان ابتدای انقلاب حساب خود را پس داده و در صف نخست انقلاب وحمایت از امام و رهبری 
ایستادند. وی با اظهار این که دشمنان از ابتدای انقلاب تا کنون به دنبال تفرقه اندازی میان ملت 

ایران بودند ، افزود : مردم مازندران همواره برای کشور الگوی وحدت بوده و هستند.

معاون رئیس قوه قضاییه:

نظام تربیتی کشور خلاقیت کُش است
حجت الاسلام صادقی با بیان اینکه در نظام تربیتی ما به خلاقیت  کودکان توجهی نمی شود، 

گفت: این نظام تربیتی خلاقیت کُش است و بیشتر به حفظیات توجه دارد.
حجت الاسلام و المسلمین هادی صادقی در مراسم افتتاح بنیاد ملی توسعه فناوری های 

فرهنگی اظهار کرد: جمع هنر و صنعت و در نهایت تولید ثروت کار بزرگی است.
وی افزود: بستر های فرهنگی کشور دارای بستر دینی و پشتوانه ایرانی است.

حجت الاسلام و المسلمین صادقی با بیان اینکه در نظام تربیتی ما بر خلاقیت  کودکان توجهی 
نمی شود، گفت: این نظام تربیتی خلاقیت کُش است و بیشتر به حفظیات توجه دارد و اگر 

جوانان و نوجوانان ما ابتکاری انجام می دهند،  در حد کار های شخصی و محدود است.
وی بیان کرد: ما داشته های فرهنگی زیادی در کشور داریم که می توانیم آن ها را به فرهنگ و 

صنعت تبدیل کنیم.
معاون فرهنگی رئیس قوه قضاییه افزود: ما در حوزه صنعت و هنر و تمام حوزه ها باید بر روی 
داشته های خود تمرکز کنیم، به عنوان مثال اگر می خواهیم در حوزه گردشگری فعالیت کنیم، 

باید بر روی زیست بوم هر منطقه کار کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین صادقی گفت: در صنایع فرهنگی باید به سمت خلق واقعیت ها 

برویم، در این صورت است که موفق می شویم و در بازار جهانی کسب مقام خواهیم کرد.
وی گفت: فرهنگ حقوقی جامعه باید ارتقا پیدا کند، لذا برای گسترش مفاهیم حقوقی و ارائه 

مشاوره های حقوقی نیازمند توسعه فناوری های صنعتی هستیم.

محمدجواد ظریف: 

ترامپ سیاست خارجی اش را بر مبنای 
واقعیت ها پایه گذاری کند

 محمدجواد ظریف وزیر خارجه ایران یکشنبه در توئیتی نوشت، بهتر است به دونالد ترامپ 
رئیس جمهوری آمریکا توصیه شود اظهارات و تصمیم گیری هایش در حوزه سیاست خارجی را 

بر مبنای واقعیت ها پایه گذاری کند.
ظریف نوشت: بهتر است به دونالد ترامپ توصیه شود اظهارات و تصمیم گیری هایش در 
سیاست خارجی را مبنای واقعیت ها ایجاد کند، نه بر اساس سرخط های خبری فاکس نیوز یا 

مترجمان فارسی اش.
وزیر خارجه ایران افزود: او برای آنکه بهتر آگاه شود می تواند تمام مصاحبه ام را به زبان انگلیسی 

بخواند.
ظریف در این قسمت لینک مربوط به مصاحبه اخیرش با مجله آلمان اشپیگل را که در نسخه 

انگلیسی آن منتشر شد، قرار داد.
وی سپس با ضمیمه کردن عکسی از بخشی از مصاحبه اش نوشت: ]آیا این مصاحبه[ طولانی 

است؟ پس فقط این را بخواند.
ظریف در این بخش از مصاحبه که عکس آن را ضمیمه کرد در پاسخ به پرسشی درباره احتمال 
مذاکراه با آمریکا گفت: نه، من هرگز احتمال این را که افراد رویکردشان را تغییر داده و واقعیت ها 
را بپذیرند رد نمی کنم. برای ما فرقی نمی کند که چه کسی در کاخ سفید است. چیزی که مهم 
است رفتار آنهاست. دولت ترامپ می تواند گذاشته اش را اصلاح کرده، تحریم ها را بردارد و به میز 
مذاکرهبازگردد.ظریف ادامه داد: ما هنوز سر میز مذاکره هستیم. آنها بودند که میز مذاکره را ترک 
کردند. آمریکا زیان زیادی به مردم ایران زده است. روزی فرا خواهد رسید که آنها باید این زیان را 

جبران کنند. ما صبر زیادی داریم.
ترامپ بامداد یکشنبه در حساب توئیتری خود به زبان فارسی نوشت: وزیر امور خارجه ایران 
می گوید ایران خواستار مذاکره با ایالات متحده است اما می خواهد که تحریم ها برداشته شود. 

نه، مرسی!

 رئیس قوه قضائیه بر ضرورت تبیین اهداف و آرمان های انقلاب اسلامی در ایام الله 
دهه فجر تاکید کرد و گفت: تفکر انقلابی به معنای بی برنامگی و دوری از عقلانیت 
نیست. برنامه ریزی، مسئولیت پذیری، عقلانیت و آینده نگری از مهم ترین مولفه های 

اندیشه انقلابی است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در دیدار جمعی از فعالان تبلیغی و فرهنگی کشور، از 
تلاش های شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی و در راس آن آیت الله جنتی قدردانی کرد 
و افزود: دهه فجر، یادآور پایان ستمگری طواغیت، آغاز حاکمیت دین در زندگی مردم 
و شکل گیری مدنیتی به نام دین و نظامی تحت زعامت، ولی فقیه به عنوان نایب امام 

زمان )عج( است.
وی با بیان اینکه هر جا تفکر انقلابی باشد، کارها پیش می رود و هر جا مشکل داشته ایم 
دشمن،  و  دوست  اذعان  به  کرد:  تصریح  است،  بوده  حاکم  مسلکی  لیبرال  روحیه 
شخصیتی مانند حاج قاسم سلیمانی فراتر از یک فرمانده نظامی، یک استراتژیست و 

دیپلمات بسیار قوی بود.
رئیس قوه قضاییه، بهره گیری از همه ظرفیت ها برای تبیین اهداف و دستاوردهای 
انقلاب اسلامی بویژه ظرفیت های فضای مجازی در ایام الله دهه فجر را ضروری دانست 
و در پایان یادآور شد: روزی که آیت الله بهشتی به شهادت رسید، بر همه ما بسیار سخت 
گذشت، اما هیچ خونی مثل خون بهشتی نمی توانست به جریان نفاق و بنی صدر خاتمه 
دهد. تردید نکنید که خون حاج قاسم نیز قطعا آغازی بر پایان حضور مستکبرین در 

منطقه خواهد بود.
وی ادامه داد: جمهوریت و اسلامیت در کنار هم یعنی خواست مردم مبتنی بر آنچه 
خدا می پسندد، تعیین کننده و سرنوشت ساز است و امروز این جمهوریت، خود را در 
عرصه های گوناگون نشان می دهد؛ چنانکه همه دنیا شاهد بود در حماسه تشییع 

میلیونی پیکر سردار مقاومت، مردم ما با حضور خود، رای و نظرشان را در عمل ابلاغ و 
اعلام کردند و به ایستادگی و پافشاری بر آرمان های فجر انقلاب رأی دادند.

دهه فجر بهترین فرصت برای تبیین اهداف انقلاب است
رئیسی، تبیین اهداف انقلاب در این ایام را بسیار ضروری دانست و اظهارداشت: نسل 
فعلی و آینده کشور باید بدانند که چه رسالت سنگین و سترگی بر عهده دارند و اهداف 

بلند انقلاب یعنی حاکمیت توحید و اجرای عدالت را باید بشناسند و آن را پاس بدارند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به مجاهدت های امام راحل برای حاکمیت دین و نفی 
طواغیت، اجرای عدالت و مبارزه با فساد را در ذات جمهوری اسلامی دانست و افزود: 
هاضمه این نظام و انقلاب، فسادپذیر نیست و تبیین اهداف انقلاب، این واقعیت را به 

خوبی برای همگان روشن می سازد.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود، مکتب سیاسی امام را متفاوت از سایر مکاتب 
سیاسی جهان دانست و خاطرنشان کرد: انسان امروز از سیاست منهای معنویت در 
رنج و عذاب است. دستاورد این اندیشه چیزی جز سلاح های کشنده، ظلم و ستم علیه 
ملت های مظلوم در نقاط مختلف جهان و نقض آشکار حقوق انسان ها نبوده است، اما 
مکتب سیاسی امام، مکتب عدالت اجتماعی، توجه به دیگران در پرتو خدا خواهی است 
که موجب می شود همه مستضعفان، محرومان و ستمدیدگان عالم به سوی آن جذب 

شوند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری که شهید حاج قاسم 
دانستند،  راحل  امام  سیاسی  مکتب  دانش آموختگان  برجسته ترین  از  را  سلیمانی 
گفت: آنچه شخصیتی همچون حاج قاسم سلیمانی را شکوفا ساخت و الگو قرار داد، 
دست توانای معلم فرزانه او یعنی مقام معظم رهبری )حفظه الله تعالی( بود که توانست 
مجموعه ای از عرفان، ایستادگی، اخلاص، دشمن شناسی، دشمن ستیزی به نام سردار 

قاسم سلیمانی را به این عالم عرضه کند.
رئیسی با اشاره به مجاهدت های الهام بخش شهید سلیمانی در جریان مبارزه با جریان 
استکبار در منطقه، ایام الله دهه فجر را فرصتی برای تبیین این مجاهدت ها و دستاوردها 
دانست و افزود: امروز فضای شبهه افکنی گسترده ای دل و جان جوانان را تهدید می کند 
و دشمن مدام در صدد ارائه یک قرائت بد از انقلاب اسلامی است؛ چنانکه همه دیدیم 
این بزرگترین ناقضان حقوق انسان در جای جای جهان، چگونه تلاش داشتند با ژست 
دلسوزی برای جانباختگان حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی که حقیقتا دل همه مردم 
ایران را به درد آورد، دو قله تشییع میلیونی پیکر حاج قاسم و تحقیر هیمنه نظامی آمریکا 

با حمله به پایگاه عین الاسد را تحت الشعاع قرار دهند.
لزوم نهادینه سازی فرهنگ انقلابی گری 

رئیس قوه قضائیه با تأکید بر لزوم نهادینه سازی فرهنگ انقلابی گری با استفاده 
از همه ظرفیت ها در ایام الله دهه فجر، افزود: دشمن نمی خواهد نسبت به اهداف و 
آرمان های انقلاب، کار تبیینی صورت گیرد و تلاش دارد بزرگداشت این حادثه عظیم، 
در حد یک مراسم و تشریفات شکلی و صوری باقی بماند، اما همه باید تلاش کنیم در 
این ایام اعلام کنیم که امروز پنجاه و هفتی بودن یک ارزش و افتخار است و مکتب فجر، 
دست پروردگانی همچون قاسم سلیمانی دارد که منطقه را از شر استکبار نجات می دهد.

رئیس قوه قضائیه:

 تفکر انقلابی به معنای دوری از عقلانیت نیست

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: مذاکره در قالب ۱+۵ و مسائل هسته ای، نه 
فقط حرف ظریف که موضع حاکمیت جمهوری اسلامی 
ایران بوده است؛ ایراد از بی نزاکتی ترامپ است که عرف 

دیپلماتیک را بلد نیست.
»محمد جواد جمالی نوبندگانی«   گفت: آمریکایی ها در 
اعلام مذاکره صادق نیستند، آنها مذاکره را جزئی از پروژه 
فشار بر جمهوری اسلامی تعریف می کنند و مذاکره را برای 
رسیدن به یک نتیجه منصفانه، عادلانه و مرضی الطرفین 

دنبال نمی کنند.
وی اظهارداشت:  آمریکایی ها به دنبال ژست سیاسی در 
دنیا و همچنین انشقاق جناح های سیاسی و مردم در داخل 
ایران هستند که مدعی شوند که مثلا آمریکایی ها اعلام 

مذاکره می کنند اما ایران حاضر به مذاکره نیست.
بازی  ترامپ  ادعاهای  اینکه  بیان  با  نوبندگانی  جمالی 
سیاسی، تبلیغی و در حد یک توئیت است و هیچ استفاده و 
کاربرد دیگری ندارد؛ در خصوص سوء استفاده های داخلی 
از توئیت اخیر ترامپ گفت: ایراد از نگارنده متن نیست بلکه 

ایراد از بی نزاکتی ترامپ است که عرف دیپلماتیک را بلد 
نیست ما در آنجا چیزی نگفته ایم که عزتمان را زیرسوال ببرد 
بلکه ما مذاکره را درقالب ۱+۵ می خواهیم و این سیاست 
حاکمیت ما است این فقط حرف آقای ظریف نبوده است 
و حاکمیت این موضع را فعلا قبول دارد و وزیر امور خارجه 
نیز همان را اعلام کرده است، آمریکایی ها به وسیله ایادی 
خود در این مسیر فرافکنی می کنند. نایب رییس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: زمانی 
که ترامپ و آمریکایی ها اقدامی می کنند، برخی معاندان 
داخلی و شبکه های فارسی زبان در راستای جنگ روانی 
که ممزوج با تحریم، تحقیرو تهدید ملت ایران طراحی شده 
است،  یک جنگ روانی به این اقدام پیوست می کنند و از 

این بابت به نظر می رسد مردم باید بسیار هوشیار باشند
که  شرایطی  در  تهدید  و  فشار  همه  این  با  افزود:  وی 
حتی به بیماران ما رحم نکرده و خواسته های خود را از 
پیش برای مذاکره مطرح می کنند، چگونه می توان به این 
مذاکره به عنوان یک مذاکره عزتمندانه و شرافتمندانه نگاه 
کرد؛ ما چقدر از حقوق خود در برجام گذشت کردیم، ۲۰ 

درصد غنی سازی انجام دادیم، فوردو را تعطیل کردیم و 
...آمریکایی ها امضا کردند حالا می شود گفت که ترامپی که 
زیر بار تعهدات می زند و فرد قلدری است، حاضر به مذاکره 
عزتمندانه باشد؛   نماینده مردم فسا در مجلس خاطرنشان 
کرد: ترامپ  در همه زمینه ها متناقض و قلدرمابانه عمل 
کرده است؛ پیمان پاریس، یونسکو، دادگاه لاهه، پیمان نفتا 
و اتحادیه اروپا، چین، کره شمالی و ... لیستی از پیمان هایی 
است که ترامپ در سه سال گذشته بارها در مورد آنها موضع 
گیری های متناقض داشته است؛ لذا به گفته های ترامپ 
هیچ اطمینانی نیست؛ یک روز می گوید از منطقه خارج 
می شد و یک روز دیگر می گوید نفت را دوست دارد، بنابراین 
با فردی که ثبات ندارد و قلدر نیز هست چگونه می توان 
مذاکره کرد. جمالی نوبندگانی گفت: ترامپ می خواهد ما 
را به پای مذاکره ای بکشاند که عزت ما را لگدمال کند و به 
محور مقاومت بگوید که ایران را که راس مقاومت است پای 
مذاکره کشانده است، مواضع جمهوری اسلامی ایران هم 
همان موضع ثابت بوده است که اعلام شده در زمینه مسائل 

هسته ای و در قالب ۱+۵ حاضر به مذاکره هستیم.

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

اظهارات ظریف موضع حاکمیت جمهوری اسلامی ایران است

یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی راه نجات کشور را اصلاح مدیریت داخلی 
دانست و گفت: برای پیروزی بر جنگ اقتصادی باید تفکرات در مسیر اقتصاد مقاومتی و 

اجرای سیاست کلی نظام قرار گیرد. 
اکبر رنجبرزاده در نطق میان دستور خود در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه شهادت سردار سلیمانی نقطه اوج اقتدار ملت ایران بود، اظهار کرد: تصور آمریکای 
جهانخوار با این ترور کور آن بود که جبهه مقاومت را می شکند، اما خون پاک ریخته شده سردار 
سلیمانی و همرزمانش موجب وحدت جبهه مقاومت و جهان اسلام شده است و روز ملی 
مقاومت نام گرفت، لذا انسجام و اتحاد بین نیروهای مسلمان منطقه بیشتر شده و با خون پاک 

سردار سلیمانی صهیونیسم را به نابودی کشانده و آمریکا را به بیرون می رانیم.  
وی افزود: سردار سلیمانی ۴۰ سال در تلاش بود تا دشمن را به عقب براند و با خون پاکش 

وحدت و استحکام بین مسلمانان و انسجام بین نیروهای مقاومت صد چندان شد و  آمریکا 
بداند با این اقدامشان ملت و کشور جمهوری اسلامی مقتدرتر از گذشته خواهد درخشید.

نماینده مردم اسدآباد در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: آمریکای جهانخوار با 
قدرت مالی و پوشالی خود با رویارویی با انسانی الهی برخاسته از سرزمین ایران، اوج ذلت، 
عجز و ناتوانی قدرت جهانی را به نمایش گذاشت. رنجبرزاده با اشاره به اینکه ۴۱ سال است 
که ما با آمریکا در جنگیم، گفت: امروز و در آستانه اولین سال گام دوم انقلاب بعد از ۸۰ سال 
یک کشور مستقل در برابر مستبدترین کشور دنیا ایستاد و پایگاه نظامی اش را با خاک یکسان 
کرد که این نمایش قدرت ملت ایران است. وی با تاکید بر اینکه ما به بمب هسته ای اتکا نداریم، 
عنوان کرد: ما با پشتوانه های علمی و عملی جوانان و با باور و تکیه بر ملت ایران و رهبری 

انقلاب اسلامی در مقابل ظالمین ایستاده ایم تا آنها را از منطقه بیرون برانیم.

رنجبرزاده عضو هیات رئیسه مجلس:

راه نجات کشور اصلاح مدیریت داخلی است

معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور گفت: ۸۰ تا ۹۰ درصد آسیب های داخل کشور 
دستپخت خودمان است هرچند خارجی ها هم در این زمینه تاثیر دارند.

حسین ذوالفقاری روز یکشنبه در نشست مسئولان بسیج شهرداری های مراکز استان ها 
با جمعیت بالای ۲۰۰ هزار نفر که در سازمان شهرداری ها و دهیاری ها برگزار شد، افزود: 
تهدیداتی از بیرون و آسیب های داخلی وجود دارد که بخشی از آسیب های داخلی هرچند 

ناشی از عوامل خارجی است ولی بخشی از آن هم دست پخت خودمان است.
وی ادامه داد: مثلث امنیت دارای سه ضلع است که اگر تلاقی با هم پیدا بکنند ناامنی 
ایجاد می شود اولین ضلع این مثلث وجود مجموعه تهدیدات نسبتاً فعال خارجی است که 

می تواند شامل انواع تهدیدها باشد.
 وی اضافه کرد: وجود آسیب های داخلی نسبتاً بالا در حوزه های فرهنگی، اجتماعی، 
اقتصادی و کارکردی دومین ضلع این مثلث و ضعف در کنترل سومین ضلع این مثلث 

محسوب می شود.
 ذوالفقاری گفت: اگر دو نوع تهدید اولیه که ذکر شد، وجود داشته باشد و از طرفی جامعه 
نیز تاب آوری داشته باشد باز جامعه ناامن نخواهد شد و اگر هر سه این ها وجود داشته باشد 

باید در انتظار ناامنی باشیم.
وی ادامه داد :تهدیدات ناامنی بیرونی ما در رتبه اول است و استکبار جهانی که آن را ایجاد 
می کند. در این حال ما تنها بخشی از این کوه یخ را می بینیم که لازم است عمیق تر به آن 
نگاه کنیم در بحث ماهیتی استکبار آمریکا هنوز دقیق تر عبور نکرده ایم و فکر می کنیم 

همین مقدار که در خصوص ماهیت استکبار ورود کرده ایم کافی است.

ذوالفقاری با اشاره به ضعف مفرط در کارکرد سیستم های اداری گفت: به طور مثال 
زمانی که من در ناجا بودن روزانه ۵۰۰ هزار نفر با پلیس سر و کار داشتند واگر روزانه یک 
نفر در مراجعه این افراد با آنها به طور ناصحیح برخورد می کرد این یک نفر حداقل ۳ نفر 
دیگر را درگیر می کرد و می توان گفت که پلیس  روزانه دو میلیون نفر در کشور از این امر 

تاثیر می گرفت. این فرایندهای اداری متاسفانه ناشی از قوانین و مقررات در کشور است.
معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور با بیان اینکه باید دید که میانگین انگیزه مدیران ما 
در چهار دهه گذشته آیا بالاتر رفته است یا نه گفت: جواب این سوال تقریباً مثبت است 
و مدیران وقت بالاتری را برای دادن خدمات گذاشته اند اما این چه سیستمی است که 
طراحی کرده ایم که مدیر ان صبح تا شب باید جلسه داشته باشند بنابراین گیر کار جایی 
است به  آن نپرداخته ایم و برای طی یک فرایند اداری باید گاهی ۱۰ جا مراجعه کرد و مردم 

در این سیستم اذیت می شوند و درست فساد هم اینجا ایجاد می شود.
ذوالفقاری با بیان اینکه ۸۰ درصد کار ما شامل پیشگیری است، گفت: این اتفاق افتاده 
است بحران ها  تعریف شده اند و بنا نداریم برای اداره کشور از نیروی قهریه استفاده کنیم. 
باید همه تلاش کنیم در حوزه فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و به خصوص در حوزه امور 

روزمره مردم بیشتر تلاش شود تا احساس ناامنی به نارضایتی نشود.
وی  افزود: طیف ناامنی و حجم ناامنی در کشور بالا است اما امنیت در کشور برای مردم 
در درجه اول است و مردم نگران ایجاد ناامنی هستند و نگران از این هستند که خدشه ای به 
کشور و دین وارد شود و هر جا که لازم باشد در هر صحنه هایی مانند حضور در مراسم تشییع 

سردار سلیمانی حضور یافته اند و این حضورها نشانه توجه حق به مردم ما است.

معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور:
 ۹۰ درصد آسیب های کشور تولید داخل است

دکتر رضا صالحی امیری*

ادعای  سپاه  کل  عمومی  روابط  مسئول  و  سخنگو 
و  دیدگاه  را  سپاه"  بودجه  تامین  "شیوه  درخصوص  فردی 
قانونی دانست  فاقد وجاهت  و  برداشت های شخصی وی 
و گفت: منطق سازمان اطلاعات سپاه در برخورد با عوامل 
روز  گزارش  به  است.  قانونی  وظایف  چارچوب  در  نفوذی 
یکشنبه پایگاه اطلاع رسانی سپاه، در پی انتشار ویدئویی 
در فضای مجازی که در آن کارشناسی به بیان مطالبی در 
سردار  می پردازد؛   " سپاه  بودجه  تامین  شیوه  خصوص" 
رد  با  گویی  و  در گفت  رمضان شریف  پاسدار  دوم  سرتیپ 
ادعاهای این فرد، اظهار داشت: ماموریت ها و عملکرد سپاه 
در پاسداری از انقلاب اسلامی و صیانت از امنیت و آسایش 
ملت ایران کاملًا در چارچوب قوانین و مقررات کشور و مبتنی 
این گونه  و منطقی قوی است و طرح  بر عقلانیت، درایت 

ادعاها فاقد وجاهت قانونی است. 
و  روشن  واضح،  را  عمومی  افکار  نزد  سپاه  عملکرد  وی 
با مستمسک قرار دادن موضوعات غیر  از حمایت   بی نیاز 
واقعی توصیف و تصریح کرد: هرچند بیان برخی مطالب و 
تحلیل های غیرمنطقی توسط کارشناس مذکور مسبوق به 
سابقه بوده و سپاه در مرداد ماه سال ۹۵ نیز بر اصلاح این 
رویه تاکید کرده است؛ اما اعلام می کنیم این فرد در برخی 
محافل دیدگاه ها و برداشت های شخصی و بی پایه و  اساس  

را مطرح کرده _که در مواردی از جمله آنچه اخیرا مطرح 
شده توسط بدخواهان دستاویز قرار گرفته و هجمه به سپاه 
را سبب  شده است_ در حالی  که صحت و واقعیت نداشته 
است. مسئول روابط عمومی کل سپاه، قانونمداری و عمل 
انقلابی را محور اقدامات سپاه توصیف و تصریح کرد: سپاه 
از  ماموریتی  عرصه های  تمامی  اسلامی  انقلاب  پاسداران 
جمله ارتقای توان و قدرت بازدارندگی، صیانت از اقتدار نظام 
و امنیت مردم، خدمت رسانی وکمک به توسعه، پیشرفت و 
آبادانی کشور و نیز مقابله با توطئه های دشمنان را تکلیف و 
رسالت ذاتی و آرمانی خود دانسته و آحاد پاسداران هم در این 
مسیر مقدس مجاهدانه، صادقانه و ایثارگرانه تلاش می کنند. 
شریف ادبیات این نهاد مردمی را مبتنی بر صداقت و درستی 
و برخاسته از نظام ارزشی حاکم بر فرهنگ و سازمان خود 
عنوان کرد و افزود: امروز سپاه به واسطه همراهی و همدلی 
با مردم و تلاش در خدمت به آنان در چالش ها و مشکلات 
و همچنین نقش آفرینی فعال و تعیین کننده در شکست 
توطئه های دشمنان امت اسلامی و ملت ایران بیش از هر 
زمان می درخشد و کسانی که از این نهاد مردمی و انقلابی 
حمایت می کنند می بایست صداقت و نجابت در بیان و گفتار 
را که لازمه پذیرش کلام نزد مخاطب و افکار عمومی است را 

مورد همت و توجه قرار دهند.

این اظهارات خلاف واقع ثمره ای جز سوء استفاده 
دشمنان ندارد

با رد ادعای واهی مطرح شده پس از شهادت سردار   وی 
سلیمانی تاکید کرد: خون بهای فرمانده دلاور و سردار سرافراز 
توسط  که  سلیمانی  قاسم  حاج  شهید  سپهبد  اسلام  سپاه 
اشغالگران آمریکایی به شهادت رسید، به فرموده مقام معظم 
رهبری و فرماندهی کل قوا)مدظله العالی( خروج اشغالگران 
تروریست آمریکایی از منطقه است و به فضل الهی این مهم 
و  داشت  نخواهد  مادی  معادل  هیچ  و  است  یافتنی  تحقق 
پایگاه  گرفتن  قرار  هدف  در  سپاه  سیلی  طعم  آمریکایی ها 
راهبردی خود در منطقه و ویرانی بخش های مهمی از آن را 
بعنوان شروع ماجرای انتقام سخت، چشیده اند. سخنگوی 
کل سپاه، منطق سازمان اطلاعات سپاه در برخورد با عوامل 
نفوذی و جاسوس های سرویس های اطلاعاتی دشمن را نیز 
در چارچوب وظایف مصرح و قانونی و یکی از تاثیرگذارترین 
عملکردهای سپاه توصیف کرد. شریف تاکید کرد: اظهارات 
خلاف واقع و نادرست این چنینی که ثمره ای جز سوء استفاده 
دشمنان ملت ایران و ریختن آب در آسیاب آنان ندارد، هیچ گاه 
مورد تایید سپاه نبوده و دستگاه های متولی امر اظهارات و 
ادبیات بکارگرفته شده توسط وی که خارج از روال منطقی است 

رادر چارچوب قانون و مقررات مورد رسیدگی قرار می دهند.

سخنگوی کل سپاه:
ادعای مطرح شده درباره شیوه تامین بودجه سپاه وجاهت ندارد
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یک روانشناس بالینی  مطرح کرد

اختلال روانی نتیجه دغدغه سایز
یک روانشناس بالینی با بیان اینکه اپیدمی چاقی همیشه با هشدار برای عوارض خطر 
آفرین جسمی و روانی همراه است،  افزود: چاقی یک نوع بیماری مزمن به شمار می رود 
که حاصل مصرف زیاد از حد کالری است و وقتی به صورت شکمی یا مرکزی باشد، مرگ و 

میر بیشتری به همراه دارد.
ریحانه عابدنیا با بیان اینکه چاقی و لاغری مفرط می تواند منجر به استرس های روانی 
یا همان انگ اجتماعی در فرد شود،  افزود: برای لاغری روش  های زیادی توصیه  شده، 
اما آنچه اکثر مردم کمتر به آن توجه می کنند تأثیر افکار و رفتارها روی تناسب اندام بویژه 

لاغری است.
وی با اشاره به اهمیت روانشناسی لاغری در مقابله با چاقی تصریح کرد: روانشناسی 
لاغری چندان مورد توجه افراد چاق قرار نمی گیرد. شاید به  همین خاطر بسیاری از افرادی 
که احساس می کنند اضافه وزن دارند و یا خیلی چاق هستند بدون درنظر گرفتن سلامت 
روان، تصمیم می گیرند با ورزش و رژیم غذایی لاغر شوند و از این رو در بیشتر مواقع این 

دسته افراد موفق نمی شوند.
این روان درمانگر با بیان اینکه درمان مشکلات سلامت روان دخیل در بروز و تداوم چاقی 
را باید جدی گرفت،  افزود: علل و عوامل متعددی در پیدایش چاقی دخالت دارد که از 
آن جمله می توان به سیستم ژنتیک، آموزش، آسیب های روانشناختی دوران کودکی و 
مکانیسم های تطابقی بزرگسالی با شرایط استرس زا و یا ابتلای فرد به اختلالات خوردن 

اشاره کرد.   
رابطه چاقی با اختلالات رفتاری

عابدنیا اظهار داشت: چاقی همراهی زیادی با اختلالات رفتاری از جمله افسردگی، 
اضطراب، وسواس، اختلالات خواب و یا خوردن تا حدود ۴۰ الی ۶۰ درصد دارد. افسردگی 
می تواند با ایجاد افزایش کورتیزول خون، ریسک چاقی، دیابت، بیماری های قلبی و فشار 
خون را بالا ببرد. مطالعات نشان داده که این ناهنجاری های متابولیک در افراد با علایم 
افسردگی که تحت درمان با بعضی از داروهای ضد افسردگی قرار گرفته اند، بهبود می یابد.
 وی گفت: اگر چه تا کنون کمتر فرد یا افراد موفق در همراهی با توانایی برای کاهش وزن 
و داشتن رژیم غذایی، مشاهده شده، اما به وضوح دیده شده افرادی که دارای اختلال 
کنترل هیجانی یا ظرفیت کمتر تحمل هستند، خواسته یا ناخواسته تمایل بیشتری به 

چاقی دارند.
این روانشناس ادامه داد: با توجه به موارد همراهی بسیار زیاد مکانیسم های روانی دخیل 
در بروز چاقی و همچنین این که فرد یا افراد چاق به راحتی در سیکل معیوب انگ افسردگی 
پرخوری گرفتار شده و نمی توانند سیری یا گرسنگی خود را شناسایی کنند، لزوم مراجعه به 
یک روان پزشک در موارد شکست های متعدد در کاهش وزن، به شدت احساس می شود.
عابدنیا با بیان اینکه چاقی و اضافه وزن و در مقابل لاغری و کاهش وزن علاوه بر ضرر 
جسمانی که برای فرد ایجاد می کند، بر سلامت روان آن نیز تاثیرگذار است،  افزود: داشتن 
وزن مناسب امروزه دغدغه خیلی از افراد شده و بطور غالب این نگرانی ها برای کسب 

زیبایی اندام شکل گرفته است.
وی تصریح کرد: طی سالهای اخیرا فرهنگ غالب در اکثر جوامع به سمت ایده آل سازی 
اندام و تشویق به داشتن وزن کم در افراد سوق یافته و از طرفی چاق بودن نیز به نوعی 
نقص بیان می شود. بنابراین تا حدودی چاق بودن در جامعه پذیرفته نیست و فرد یا افراد 
دارای اضافه وزن در مقایسه مستمر خود با الگوهای اجتماعی، از لحاظ اختلالات رفتاری 

احساس کمبود و ناکامی می کنند.
این روان درمانگر گفت: این مساله می تواند با توجه به نوع شخصیت و سلامت روان، تاثیر 
منفی بر اعتماد به نفس و خلق فرد یا افراد چاق گذارد و از طرفی به دلیل ایده آل سازی 
ظاهر اندام )چاقی یا لاغری(، افراد چاق بیشتر مورد ارزیابی منفی، بازخورد دیگران و گاهی 

نادیده گرفتن قرار می گیرند.
  

مدیرکل سلامت روان، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت تشریح کرد

چگونگی فائق آمدن بر شرایط
پراسترس و بحرانی

مدیرکل سلامت روان، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت، چگونگی فائق آمدن بر شرایط 
پراسترس و بحرانی را تشریح کرد. 

دکتر احمد حاجبی گفت: اغلب اوقات همه ما وقتی با تغییر بزرگی روبرو می شویم، یا 
احساس کنترل روی شرایط نداریم و اوضاع برایمان غیرقابل پیش بینی است، یا مسئولیت 

سنگینی برعهده داریم دچار استرس می شویم.
وی افزود: استرس گاهی نتیجه یک اتفاق مهم و غیرمعمول است و گاهی هم به دلیل 
انباشته شدن فشارهای کوچک پیش می آید. وقتی احساس می کنیم شرایط برای ما 
غیرقابل تحمل شده، قادر به مدیریت اوضاع نیستیم و فشار روی ما بسیار زیاد است، ممکن 

است در بحران باشیم.
وی ادامه داد: هریک از ما به شکل متفاوتی به استرس و حوادث  ناگوار واکنش نشان 
می دهیم. گاهی نشانه های جسمی مانند سردرد، دردهای پراکنده بدنی، مشکل گوارشی، 
احساس خستگی، کاهش اشتها، بی خوابی پیش می آید و گاهی نشانه های روانی رفتاری 
مانند احساس ترس و اضطراب، درماندگی، ناامیدی، کرختی و شوکه شدن یا خشم تجربه 
می شود. مدیرکل دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت بیان داشت: آنچه 
که به ما کمک می کند با استرس ها و حوادث سخت کنار آییم، اصطلاحا تاب آوری گفته 
می شود. تاب آوری به این معنی نیست که تحت تاثیر مشکلات قرار نمی گیریم و ناراحت 
نمی شویم، بلکه تعیین می کند چطور با مشکلات کنار آییم، از آنها گذر کنیم و سلامت 

روان مان را حفظ کنیم.
در شرایط پراسترس و بحرانی چه کنیم؟ 

اکثرا  منتظره،  غیر  و  طبیعی  غیر  بحران های  و  حوادث  هنگام  در  گفت:  حاجبی 
واکنش های افراد به این گونه حوادث طبیعی است. به همین دلیل به خودتان یا دیگران 

برچسب ضعیف بودن، ترسو و یا غیرطبیعی بودن نزنید.
وی افزود: از موقعیت هایی که استرس شما را زیاد می کند، دوری کنید. برای مثال کمتر 
اخبار را چک کنید. خواندن اخبار یک یا دو بار در روز استرس کمتری دارد تا اینکه تمام 

طول روز اخبار را ببینید یا بشنوید. از جمع های پرتنش دوری کنید.
وی ادامه داد: زمان هایی را با دوستان و خانواده خود بگذرانید و با آنها صحبت کنید. 
در مورد نگرانی ها و حس هایتان حرف بزنید و از بیان آنها خجالت نکشید. اجازه بروز 

احساساتی مانند گریه و خشم را به خود و دیگران بدهید.
وی تصریح کرد: با احساس ها و فکرهای خود نجنگید، تغییر حال شما در هر لحظه 
طبیعی است و برای حل و فصل آن نیاز به زمان هست. بپذیرید همه چیز در کنترل شما 
نیست. سعی کنید برنامه و زندگی عادی خود را حفظ کنید و روی چیزهایی که کنترل دارید 

تمرکز کنید. تلاش کنید اتفاق ها را با چشم انداز وسیع تری تجزیه و تحلیل کنید.
وی خاطرنشان کرد: ساعت هایی را به  دور از فضای مجازی بگذرانید و کارهایی که برای 
شما آرام بخش است را در برنامه روزانه بگنجانید. برای مثال موسیقی گوش کنید، کتاب 

بخوانید، یا فیلمی که دوست دارید ببینید.
در شرایط بحرانی تصمیم مهم نگیرید

مدیرکل دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت گفت: در شرایط بحرانی 
و وقتی شرایط دایم در حال تغییر است، تصمیم مهمی نگیرید و تغییر بزرگ در زندگی خود 

ایجاد نکنید.
حاجبی افزود: به اندازه کافی استراحت کنید، خواب خوب و کافی کمک می کند که توان 
خود را بازیابی کنید. ورزش کنید. اگر امکان ورزش منظم ندارید، تحرک بیشتری داشته 

باشید و حداقل ۲۰ دقیقه در روز پیاده روی کنید.
آرام سازی  روش های  از  کرد:  توصیه  وی  بهداشت،  وزارت  عمومی  روابط  اعلام  بنابر 
استفاده کنید. در مواقع استرس نفس های عمیق بکشید. در حضورکودکان در مورد اخبار 
بد صحبت نکنید. از دارو بدون تجویز پزشک، مواد یا الکل برای سرکوب حس های منفی 

استفاده نکنید.
مدیرکل دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت گفت: در صورتی که 
احساس کردید برای چند روز متوالی نمی توانید کارهای روزمره را انجام دهید یا کنترل بر 
حس ها و شرایط خود ندارید، به پزشک، روان پزشک یا روانشناس مراجعه کنید. در صورت 
نیاز به کمک های پزشکی، روانپزشکی یا روانشناسی، به مراکز خدمات جامع سلامت، 

درمانگاه ها، بیمارستان ها و یا هر مرکز درمانی که در دسترس شماست مراجعه کنید.

سازمان جهانی بهداشت:

سیگارهای الکترونیکی مضرند
سازمان جهانی بهداشت )WHO( اعلام کرد: در خطرزا بودن سیگارهای الکترونیکی 

تردیدی وجود ندارد. 
به گزارش ایسنا، سازمان جهانی بهداشت در گزارشی هشدار داد سیگارهای الکترونیکی 
هم برای مصرف کننده و هم برای افرادی که در معرض دود آن قرار دارند مضرند. همچنین 
دود ناشی از این سیگارها به جنین در حال رشد آسیب زده و مغز نوجوانان را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
برخی دولت ها و تولیدکنندگان، سیگارهای الکترونیکی را جایگزین سیگارهای سنتی 
و فاکتور کمک کننده در ترک سیگار معرفی کرده اند. سازمان جهانی بهداشت با بررسی 
پرسش ها و پاسخ های مطرح در مورد سیگارهای الکترونیکی اعلام کرده که شواهد کافی 
در مورد تاثیر این سیگارها در کمک به ترک سیگارهای معمولی وجود ندارد هرچند بی تردید 

این سیگارها برای سلامت خطرناک هستند.
تحقیقاتی که انجام گرفته نشان می دهد استعمال سیگار الکترونیکی توسط نوجوانان 
بسیار پرخطر است. نیکوتین موجود در این سیگارها بسیار اعتیادآور بوده و از آنجاییکه مغز 
تا اواسط دهه ۲۰ سالگی رشد می کند قرار گرفتن در معرض این ماده می تواند با پیامدهای 

بلندمدت و مخرب همراه باشد.
به گزارش ژاپن تودی، به گفته کارشناسان این موضوع بسیار نگران کننده است چرا که 
استعمال سیگارهای الکترونیکی در میان بسیاری از جوانان در کشورهای متعددی رواج 

پیدا کرده است.

سلامت 

بیشتر حملات قلبی در نتیجه یک بیماری سرخرگ کرونری رخ می دهند. افراد به 
واسطه رسوبات سرشار از کلسترول به نام پلاک در سرخرگ های کرونری که خون سرشار 
از اکسیژن مورد نیاز قلب را تامین می کنند، به بیماری سرخرگ کرونری مبتلا می شوند. 
حمله قلبی بیوه ساز زمانی رخ می دهد که یک لخته خون یا پلاک به طور کامل 
سرخرگ نزولی قدامی چپ )LAD( که یکی از سرخرگ های اطراف قلب است را 

مسدود می کند.
به نقل از "مدیکال نیوز تودی"، انفارکتوس میوکارد با صعود قطعه اس تی قدامی 

)STEMI( اصطلاح پزشکی برای یک حمله قلبی بیوه ساز است.
هر ساله افراد بسیاری در سراسر جهان حمله قلبی را تجربه می کنند. این شرایط زمانی 
رخ می دهد که بخشی از قلب به میزان کافی خون سرشار از اکسیژن دریافت نمی کند.
شدت یک حمله قلبی با توجه به دلیل زمینه ای، وضعیت سلامت کلی فرد و این که 
فرد چقدر سریع تحت درمان قرار گرفته است، متفاوت است. در ادامه این مطلب با یک 

حمله قلبی بیوه ساز بیشتر آشنا می شویم.
حمله قلبی بیوه ساز چیست؟ 

یک حمله قلبی بیوه ساز زمانی رخ می دهد که انسدادی در ابتدای سرخرگ نزولی 
قدامی چپ شکل گرفته و جریان خون به یک بخش بزرگ از قلب، از جمله قسمت 
جلویی که بخش زحمتکش قلب محسوب می شود، کاملا متوقف شود. انسداد در 

سرخرگ نزولی قدامی چپ می تواند اساسا عملکرد قلب را مختل کند.
طی تنها چند ثانیه یا چند دقیقه پس از شکل گیری انسداد، عضله قلب ممکن است 
بسیار ضعیف شده، از حرکت باز ایستد، یا بی ثباتی الکتریکی داشته باشد که موجب 
توقف پمپاژ خون می شود. اگر احیای جریان خون به سرعت صورت نگیرد، عضله قلب 

ممکن است مرگ برگشت ناپذیر را تجربه کند.
بیشتر حملات قلبی در نتیجه یک بیماری سرخرگ کرونری رخ می دهند. افراد به 
واسطه رسوبات سرشار از کلسترول به نام پلاک در سرخرگ های کرونری که خون سرشار 
از اکسیژن مورد نیاز قلب را تامین می کنند، به بیماری سرخرگ کرونری مبتلا می شوند. 
ایجاد پلاک درون دیواره سرخرگ ها و تنگ شدن آنها به نام آترواسکلروز یا تصلب شرایین 

شناخته می شود.
حملات قلبی بیوه ساز دارای پیامدهای شدیدی هستند. حتی در صورت دریافت 
درمان، حمله قلبی می تواند موجب آسیب دیدگی و زخم شدن برگشت ناپذیر بافت شود 

که می تواند اثر دائمی بر عملکرد عضله قلب داشته باشد.
علائم 

یک حمله قلبی بیوه ساز موجب علائمی مشابه با انواع دیگر حمله قلبی می شود. با 
این وجود، همه افراد علائمی مشابه را تجربه نمی کنند. از علائم این نوع سکته قلبی می 

توان به موارد زیر اشاره کرد:
- احساس درد یا ناراحتی در سینه

- تنگی نفس
- ضربان قلب سریع یا نامنظم

- احساس درد در دست ها یا شانه
- دردی که به پاها، پشت، گردن یا فک گسترش می یابد

- احساس سبکی سر یا ضعف
- غش کردن یا ایست قلبی ناگهانی

- تعریق بیش از حد
- استفراغ

درمان 
هر فردی که فکر می کند خود یا فردی دیگر ممکن است با یک حمله قلبی مواجه شده 
باشد باید با مرکز فوریت های پزشکی )۱۱۵( تماس بگیرد یا بلافاصله به نزدیک ترین مرکز 

اورژانس مراجعه کند.
در صورت آغاز به موقع درمان، پزشکان می توانند آسیب وارده به قلب را به حداقل 

رسانده و حتی یک حمله قلبی را به طور کامل متوقف کنند.
در اتاق اورژانس افراد ممکن است تحت یک یا تعداد بیشتری از درمان های زیر قرار 

بگیرند:
- درمان با آسپرین و رقیق کننده خون برای پیشگیری از لخته شدن بیشتر خون

- اکسیژن درمانی
- دریافت نیتروگلیسیرین برای بهبود جریان خون

- دریافت داروهای ترومبولیتیک برای حل کردن لخته های خون در سرخرگ های 
کرونری

یک پزشک می تواند یک انسداد در سرخرگ نزولی قدامی چپ را با روشی به نام 
مداخله کرونری زیرپوستی اولیه )PCI( درمان کند. این روش به نام آنژیوپلاستی با 

استنت نیز شناخته می شود.
این روش شامل مراحل زیر است:

پزشک یک کاتتر را در یک سرخرگ کشاله ران یا مچ دست وارد می کند.
وی کاتتر را در سرخرگ هدایت می کند تا به سرخرگ نزولی قدامی چپ برسد.

پزشک ممکن است لخته خون را ساکشن کرده یا یک بالن که روی نوک کاتتر قرار دارد 
را باد کند که به باز شدن سرخرگ کمک می کند. گاهی اوقات، پزشک ممکن است هر 
دو کار را انجام دهد. سپس، پزشک یک لوله مشبک به نام استنت را وارد سرخرگ می 
کند. زمانی که در جای خود قرار گرفت، استنت باز می شود تا سرخرگ را باز نگه دارد و 

خون سرشار از اکسیژن بتواند به سمت قلب جریان یابد.
پزشک روند ریکاوری فردی که حمله قلبی را تجربه کرده است به دقت زیر نظر خواهد 
داشت. معمولا، بیمار دو یا سه روز باید در بیمارستان بستری باشد که ۲۴ ساعت نخست 
در بخش مراقبت های ویژه )ICU( سپری می شود. حتی پس از باز شدن سرخرگ، قلب 

طی چند روز پس از حمله قلبی در معرض خطر عوارض الکتریکی قرار دارد.
در صورت مشاهده انسداد در سرخرگ های دیگر، پزشک ممکن است عمل جراحی را 
توصیه کند. از جمله روش های جراحی که می توانند برای درمان و پیشگیری از حملات 

قلبی استفاده شوند می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- گرافت بای پس سرخرگ کرونری که با ایجاد یک مسیر جدید که محل انسداد را دور 
می زند به بازگشت جریان خون کمک می کند. 

- مداخله کرونری زیرپوستی یا جایگذاری استنت در دیگر رگ های خونی تغذیه کننده 
قلب در صورتی که پزشک یک دریچه مسدود یا دچار نشت را بیابد.

- جایگزینی دریچه قلب که شامل جایگزینی دریچه قلب آسیب دیده یا بیمار با یک 
دریچه جدید می شود.

نرخ بقا 
مطالعه ای که در سال ۲۰۱۸ منتشر شد، نشان داد که حملات قلبی بیوه ساز به 
بیشترین میزان افزایش خطر مرگ، نارسایی قلبی، و سکته مغزی در مقایسه با انواع دیگر 

حمله قلبی منجر می شوند.
با این وجود، احتمال زنده ماندن فردی که یک حمله قلبی بیوه ساز را تجربه می کند به 

عوامل بسیاری از جمله موارد زیر بستگی دارد:
- چقدر سریع تحت درمان قرار گرفته است  

- نوع درمانی که دریافت کرده است
- میزان آسیب وارده به عضله قلب

- وضعیت سلامت کلی فرد
- ابتلا به شرایط پزشکی دیگر

عوامل خطر زیر می توانند احتمال زنده ماندن یک فرد پس از یک حمله قلبی را کاهش 
دهند:

- سن بالا
- سیگار کشیدن

- دیابت
- فشار خون بالا

- بیماری سرخرگ محیطی
- بیماری مزمن انسدادی ریه

- بیماری مزمن کبد
- سابقه سکته مغزی یا سرطان

عود 
پیشرفت های پزشکی به میزان قابل توجهی نرخ بقا پس از حمله قلبی را افزایش داده 
اند. با این وجود، افرادی که پس از نخستین حمله قلبی خود زنده می مانند در مقایسه با 
افرادی که هرگز یک حمله قلبی را تجربه نکرده اند در معرض خطر بیشتری برای حمله 

قلبی دوم یا یک سکته مغزی قرار دارند.
پیشگیری 

به گفته مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا، حدود ۵۰ درصد از افراد ساکن 
این کشور حداقل دارای یکی از سه عامل خطر اصلی بیماری قلبی عروقی هستند. این 

عوامل خطر شامل موارد زیر می شوند:
- فشار خون بالا
- کلسترول بالا

- سابقه سیگار کشیدن
افراد می توانند خطر یک حمله قلبی را با انتخاب های سبک زندگی سالم و مدیریت 
هرگونه شرایط پزشکی زمینه ای که ممکن است به یک حمله قلبی منجر شود، کاهش 

دهند.
افراد در هر سنی و آنهایی که در حال حاضر به بیماری قلبی مبتلا هستند می توانند با 

مد نظر قرار دادن موارد زیر به پیشگیری از حملات قلبی کمک کنند:
- مصرف یک رژیم غذایی سرشار از سبزیجات، میوه ها، غلات کامل، و پروتئین های 

بدون چربی
- پرهیز از چربی های ترانس و قندهای افزوده

- پرهیز یا محدود کردن مصرف الکل
- ترک یا محدود کردن سیگار

- انجام حداقل ۱۵۰ دقیقه فعالیت بدنی با شدت متوسط در هفته
- کاهش استرس

- حفظ وزن سالم بدن
همچنین، افراد می توانند برای کاهش سطوح فشار و کلسترول خون خود دارو مصرف 

کنند.
با این وجود، صحبت با پزشک پیش از آغاز مصرف هر گونه داروی جدید حتی داروهای 
بدون نسخه مانند آسپرین اهمیت دارد. مطالعات جدید نشان داده اند که مصرف دوز کم 
آسپرین ممکن است تنها برای افرادی که پیشتر یک حمله قلبی یا سکته مغزی داشته اند 

یا آنهایی که دارای عوامل خطر خاص مانند دیابت هستند، مفید باشد.

دانستنی هایی درباره حمله قلبی بیوه ساز 

هر اندازه که موضوعی در نزد مردم ناشناخته باشد، تلقی جادویی و رمزآلود بودن آن 
بیشتر خواهد شد. سرطان یکی از این موضوعات است. باورهای نادرست تنها یک 
تلقی نادرست نیستند که در ذهن انسان ها باقی بماند بلکه در جهت گیری آن ها در 

زندگی اثر می گذارند. 
پیش بینی های جدید سازمان جهانی بهداشت حاکی از آن است آمار ابتلا به سرطان 
در سال جاری در مجموع ۱۸.۱ میلیون مورد برسد که ۹.۶ میلیون مورد آنها به مرگ 

منجر خواهد شد و این افزایش  تا حدودی به دلیل رشد و پیر شدن جمعیت است.
این ارقام حاکی از آن است که یک پنجم مردان و یک ششم زنان در طول عمر 
خود به نوعی سرطان مبتلا خواهند شد و در ایران سرطان معده با ۱۷.۷۴ ، پوست 
غیرملانوم  با ۱۷.۴۹، پروستات با ۱۶.۹۳ ، روده بزرگ با ۱۴.۱۳ و مثانه با ۱۲.۵۶   در 
هر ۱۰۰ هزار نفر را شایع ترین سرطان ها  هستند از این بین سرطان معده شایع ترین 
بدخیمی در مردان است به طوری که در سال ۹۴،  ۶ هزار و ۵۳۷ نفر مبتلا به سرطان 
معده شدند، این درحالی است که سازمان بهداشت جهانی، سرطان ریه را به عنوان 
شایع ترین سرطان در میان مردان دنیا و سرطان معده را  چهارمین سرطان شایع این 

جمعیت معرفی کرده است.
سرطان دومین علت مرگ و میر در جهان بعد از بیماری های قلبی عروقی است. 
تخمین زده شده از هر ۶ مرگ در جهان یک مرگ ناشی از سرطان است. افزایش نرخ 
مرگ و میرهای ناشی از سرطان به احتمال زیاد نتیجه پیری و افزایش جمعیت است. 
خوشبختانه، پیشرفت در درمان سرطان ها نیز با سرعت زیاد ادامه دارد به همین دلیل 
در مقایسه با گذشته، بسیاری از افراد که به سرطان مبتلا می شوند عمر بیشتری دارند 
و یا درمان می شوند. لزوم تغییر این باورهای نادرست اساسی تر از هر باور نادرست 

دیگری است.
نیمی از سرطان ها بهبود می یابند

احمدی راوندی آنکولوژیست در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: سرطان، سال 
ها به عنوان عامل اجتناب ناپذیر مرگ تلقی  شده، بنابراین چندان عجیب نیست که 
باورهای نادرست درباره آن زیاد باشد. اما با پیشرفت های صورت گرفته در دانش 
پزشکی امروزه دست کم نیمی از سرطان ها بهبود می یابند و بسیاری دیگر از موارد 
باقی مانده نیز طول عمری طولانی خواهند داشت. همین تغییر در دیدگاه باعث می 
شود یک بیمار مبتلا به سرطان، از پیش باخته نباشد و میزان بقای بیماران مبتلا به 

سرطان بیش از هر چیز به نوع سرطان و مرحله بیماری بستگی دارد.
وی با بیان اینکه  سرطان، بیماری قابل انتقالی نیست، بنابراین لزومی ندارد از یک 
بیمار مبتلا به سرطان دوری کنیم، ادامه می دهد: البته برخی از عوامل ایجادکننده 
سرطان، از دسته عوامل عفونی هستند، مانند نقشی که برخی عوامل عفونی در ایجاد 
سرطان های معده، گردن رحم و کبد دارند و به شیوه هایی می توانند انتقال یابند. ولی 

خود بیماری سرطان انتقال نمی یابد.
راوندی می افزاید: تنها تعداد اندکی از انواع سرطان می تواند ارثی باشد، شاید در 
برخی خانواده ها امکان بروز یک نوع سرطان بیش از معمول باشد اما چیزی که بیش 
از عوامل ارثی مهم بوده، »شیوه زندگی نامناسب« مانند مصرف سیگار، عوامل تغذیه 

ای و محیطی است.
وی اضافه می کند: نمونه برداری اساسی ترین راه تشخیص بیماری بوده و جراحی، 
یکی از مهمترین روش های درمان بیماری سرطان است ولی سبب انتشار بیماری نمی 

شود. گاهی که نمونه برداری، احتمال آلوده شدن نواحی نزدیک تومور را زیاد می کند 
و پزشکان تمهیداتی را به خرج می دهند که از پخش شدن بیماری جلوگیری کنند.

آگاهی از سرطان مهم است
این سرطان شناس گفت: اصل مهمی که درباره اطلاع داشتن از بیماری اهمیت 
دارد آن است که میزان نیاز بیماران به دانستن متفاوت بوده، بنابراین باید با هر بیمار بر 
اساس نیازها و خواسته هایش برخورد کرد. باید دانسته های قبلی بیمار را سنجید و 
هر اندازه که علاقه مند بود به او اطلاعات را منتقل کرد، در ایران نیز مانند دیگر نقاط 
جهان، بیش از دو سوم بیماران مبتلا به سرطان دوست دارند تشخیص خود را بدانند 
و درباره شیوه های درمانی خود مطلع گردند.   بیمارانی که از سرطان خود آگاهند، 
با بیماری خود بهتر کنار می آیند، درمان ها را بهتر پیگیری می کنند و به جز در دوره 

کوتاه پس از تشخیص بیماری، وضعیت روانی بهتری دارند.
راوندی می گوید: شیمی درمانی و رادیوتراپی یکی از شیوه های درمان بیماری 
است و در دوره ای که بیمار مبتلا به سرطان در حال شیمی درمانی است، باید از 
او دوری کنند. وی اظهار می دارد: سلول های سرطانی مانند سایر سلول های بدن 
انرژی موردنیاز خود را از قند داخل خون تامین می کنند، لذا برخی تصور می کنند 
مصرف شکر ممکن است سبب رشد سریع تر سرطان شود، درحالی که این موضوع 
صحیح نیست،   مصرف شکر سبب رشد سریع تر سرطان نمی شود، از طرف دیگر، 

عدم استفاده از شکر نیز سبب کاهش سرعت رشد سلول های سرطانی نخواهد شد.
راوندی تاکید می کند: سرطان مانند تمام بیماری های مزمن فقط یک بیماری است 
و فرد بیمار در ابتلای به آن تقصیری ندارد. ممکن است عادت ها و شیوه زندگی ما 
ازجمله تنش ها، اضطراب ها و رقابت های ناسالم به این دلیل که سیستم دفاعی بدن ما 

را ضعیف می کنند، در ابتلا به سرطان نقش داشته باشد.
این آنکولوژیست اضافه کرد: درد جزیی از سرطان نیست و در بیشتر موارد می توان 
درد سرطان را با درمان درست بهبود بخشید، وقتی درد سرطان درمان نشود ممکن 
است دچار اضطراب، افسردگی و بی خوابی شوید، ولی با درمان درد، کیفیت زندگی 
بالاتری دارید، از زندگی لذت می برید و می توانید درمان های معمول را بهتر تحمل  

کنید.
راوندی میگوید: مردم باید آگاهی خود را درباره سرطان افزایش داده و  و باورهای 

غلط خود را تغییر دهند و در این راه به دیگران نیز یاری رسانید تا بیشتر بدانند.

به مناسبت هفته مبارزه با سرطان:

سرطان پایان زندگی نیست

مطالعات جدید محققان دانشگاه لنکستر انگلستان نشان می دهد 
که مصرف ماست طبیعی با پیشگیری از التهاب باکتریایی، خطر ابتلا 

به سرطان سینه را در بانوان کاهش می دهد.   
به گزارش پایگاه خبری »مدیکال اکسپرس«، محققان می گویند یکی 
از دلایل بروز سرطان پستان می تواند التهاب ناشی از باکتری های 
مضر باشد؛ بنابراین مصرف روزانه ماست طبیعی که باکتری های مضر 
را با باکتری های مفید جایگزین می کند، می تواند راهی ساده و ارزان 

برای جلوگیری از بروز این سرطان در بانوان باشد.
ماست حاوی باکتری های مفید مخمر لاکتوز است که معمولًا در شیر 
 -)microflora( یافت می شوند و مشابه باکتری ها یا -فلورمیکروبی

موجود در سینه مادرانی که به نوزاد خود شیر می دهند، هستند.
ریچل ریگبی از مولفان این پژوهش می گوید: »ما اکنون می دانیم که شیر مادر به طور خودبخودی استریل نیست و فرآیند شیردهی 
فلورمیکروبی سینه را تغییر می دهد. باکتری های مخمر لاکتوز معمولًا در شیر یافت می شوند و احتمالًا در دوران شیردهی و برای 

مدتی ناشناخته پس از شیردهی مجاری پستان زنان را نیز اشغال می کنند. «
محققان بر این باورند که از آن جایی که هر سال از شیردهی خطر ابتلا به سرطان سینه را تا ۴.۳ درصد کاهش می دهد، این 

باکتری های مخمر لاکتوز در سینه نقش محافظتی دارند.
تاکنون چندین مطالعه ارتباط میان مصرف ماست و کاهش خطر ابتلا به سرطان سینه را نشان داده اند، حال محققان معتقدند که 

ممکن است ماست به دلیل جابجایی باکتری های مضر با باکتری های مفید چنین تاثیر پیشگیرانه ای داشته باشد.
تقریباً ۱۰ میلیارد سلول باکتریایی در بدن انسان وجود دارد، در حالی که اکثر این باکتری ها بی ضرر هستند. برخی از آن ها سمومی 

ایجاد می کنند که باعث ایجاد التهاب در بدن می شوند.
التهاب مزمن میکروب های مضر را از بین می برد اما همزمان به بدن نیز آسیب می رساند. یکی از شایع ترین بیماری های التهابی، 
بیماری لثه یا پریودنتیت است که قبلًا ارتباط آن با بروز سرطان های دهان، مری، روده بزرگ، لوزالمعده، پروستات و سینه اثبات شده 
است. نتایج یافته های این مطالعه نشان می دهد که سلول های بنیادی که برای احیای مجرای پستان تقسیم می شوند، تحت تأثیر 
فلورمیکروبی قرار دارند و اجزای خاصی از این فلور در اندام های دیگر چون روده بزرگ و معده خطر ابتلا به سرطان را افزایش داده 
است. بنابراین ممکن است سناریوی مشابهی در سینه نیز اتفاق بیفتد. به این ترتیب که فلورای میکروبی موجود در این اندام بر تقسیم 
سلول های بنیادی اثر گذاشته و خطر بروز سرطان را افزایش دهد. ماست با تغییر این فلورمیکروبی خطر بروز سرطان سینه ناشی از 

التهاب باکتریایی را کاهش می دهد.  این مطالعه در مجله Medical Hypoteses منتشر شده است.

محققان با تکیه بر تکنیک نورومدولاسیون دستگاهی به اندازه یک 
تلفن همراه ابداع کردند که با تحریک عصب واگ از بروز حملات 

میگرنی پیشگیری می کند. 
به گزارش پایگاه اینترنتی »مدیکال اکسپرس«، داروهای خانواده 
اما  به عنوان درمان اصلی میگرن شناخته می شوند  تریپتان ها 
بیماران مبتلا به این بیماری نمی توانند بیش از دو بار در هفته از 
این داروها استفاده کنند. عُمَر نجیب از متخصصان مغز و اعصاب و 
پژوهشگران دانشکده پزشکی دانشگاه ویرجینیای غربی به دنبال 
آن بود تا بدون چنین محدودیتی و با تکیه بر روش نورومدولاسیون 
روش جدیدی برای درمان و پیشگیری از بروز حملات میگرنی 

ابداع کند.
نورومدولاسیون عبارت است از روش هایی که فعالیت یک سلول عصبی را به تنظیم یا تغییر فعالیت مجموعه بزرگی از سلول های 
عصبی منجر می کند. به گفته نجیب، »در نورومدولاسیون می توان با تحریک اعصاب یا نواحی خاصی از مغز با استفاده از پالیس های 

الکتریکی یا مغناطیسی، در سیستم مرکزی درد دستکاری کرد.«
تکنیک  از  این دستگاه  در  بود.  تلفن همراه  اندازه یک  به  تیم همکارانش دستگاهی  و  نجیب  و تلاش های  تحقیقات  نتایج 
نورومدولاسیون برای تحریک عصب واگ استفاده می شود. عصب واگ طولانی ترین عصب جمجمه ای در بدن انسان است که 

مسیری مدور را از ساقه مغز تا صورت، گردن، قفسه سینه و شکم طی می کند.
نجیب می گوید: »محرک عصبی واگ که سال هاست در بیماران مبتلا به صرع مورد استفاده قرار می گیرد، در بدن بیمار کار 
گذاشته می شود. اما این دستگاه جدید غیر تهاجمی است و به روش دیگری کار می کند. این محرک به گردن وصل شده و با تحریک 
اختصاصی عصب واگ تغییراتی را در نواحی ساقه مغز که در روند میگرن نقش دارند، ایجاد می کند. این دستگاه با سرکوب واکنش 
این نواحی در روند حملات میگرنی اختلال ایجاد کرده و اگر به طور منظم روزانه سه بار مورد استفاده قرار گیرد، از بروز این حملات 
جلوگیری خواهد کرد.« مطالعات انجام شده بر روی نمونه های حیوانی و داده های جمع آوری شده از تصویربرداری پزشکی نشان 
می دهد که این دستگاه در جلوگیری و مقابله با حملات میگرنی مؤثر است. حال نجیب و همکارانش به دنبال آزمایش عملکرد آن در 
بیماران مبتلا به میگرن هستند. اگر نتیجه آزمایشات بالینی مثبت باشد، درمانی جدید در اختیار بیماران قرار خواهد گرفت که نسبت 

به داروهای معمول برای میگرن عوارض جانبی کمتری دارد.
میگرن یک بیماری عصبی است که غالباً با سردردهای شدید شناخته می شود. علائم این بیماری به اصطلاح نامرئی ممکن است 

شامل تهوع، استفراغ، مشکل در صحبت کردن، بی حسی یا سوزن سوزن شدن بدن و حساسیت به نور و صدا باشد.

درمان میگرن با تحریک عصب واگمصرف ماست خطر ابتلا به سرطان سینه را کاهش می دهد
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معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم:

منابع آبی در حال ورود به نقطه بحرانی است

نشست آموزشی و توجیهی یازدهمین جشنواره فرهنگی فراگیری نخستین واژه »آب« ویژه 
مدیران مدارس ابتدایی استان با حضور دکتر سلیمان پور معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استاندار قم، دکتر صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان و جمعی از مدیران آموزش 

و پرورش استان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دکتر سلیمان پور معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی استانداری قم با حضور در نشست آموزشی و توجیهی»یازدهمین جشنواره 
فرهنگی فراگیری نخستین واژه؛ آب« ضمن تسلیت ایام حزن و اندوه حضرت فاطمه زهرا 
)س(، اظهار کرد: در کلام خداوند در قرآن و در فرهنگ دینی ما به ویژگی حیات بخشی آب در 
همه موجودات دلالت دارد لذا مسئله آب و صرفه جویی در مصرف آن بسیار مهم و حیاتی است 
و در تمام طول سال باید ارتقاي دانش و فرهنگ استفاده بهینه از آب در دستور برنامه های 

آموزشي به ویژه در مقاطع ابتدایی قرارگیرد.
معاون استاندار قم بحران کم آبی در سطح دنیا را مورد توجه قرار داد و افزود: طبق تحقیقات 
علمی در سازمان های جهانی مرتبط با موضوع آب، ایران جزء کشورهای در حال ورود به نقطه 

بحرانی منابع آبی است و لازم است با حساسیت جدي در کشور به این امر مهم توجه شود.
سلیمان پور به بارندگی های چند روز اخیر در استان و سایر نقاط کشور اشاره کرد و گفت: 
برگزاری این نشست در فصل بارندگی اهمیت ویژه ای دارد، چرا که اساس برنامه ریزی برای 
حفظ منابع آب در زمان بارش و در موقعیتی است که مردم با مشاهده بارندگی ها فکرمي کنند 
مشکل کم آبي حل شده است، درحالیکه با توجه به شرایط سخت و دشوار تنش آبي کشور 

این تعداد بارندگی ها هیچ وقت کمبودها را جبران نمی کند.
وی برنامه ریزی در زمینه بهینه سازی مصرف آب و حفظ منابع آبی را وظیفه ذاتی مدیران 
متولی آب در استان دانست و ادامه داد: همه آحاد جامعه موظف اند تا در زمینه صرفه جویی 
و حراست از منابع آبی با خادمان خود همکاری نمایند لازم است در این زمینه فرهنگ سازی 

شود.
معاون استاندار قم با تاکید بر اینکه برگزاری نشست هایی با موضوع ترویج فرهنگ مصرف 
بهینه آب، در بین اقشار مختلف بسیار کاربردی است، عنوان داشت: یکی از جوامع هدف 
تأثیر گذار در این زمینه مدارس و فرهنگیان هستند که می توانند نقش موثر آموزشي را در 

هدایت نسل جوان و دانش آموزان القاء کنند.
سلیمان پور به تلاش قابل قبول مسئولین آب و فاضلاب جهت تأمین نیازهای استان در 
این بخش اشاره کرد و گفت: مصرف کنندگان باید به خوبی با تلاش ها و اقداماتی که صورت 
می گیرد تا منابع آبی از مرحله استحصال آب و انتقال تا رساندن به مصرف کننده، آشنا شوند و 

قدر این نعمت الهی را به خوبی بدانند.
وی در پایان سخنان خود تاکید کرد: با افزایش ثمردهي کشاورزي با تغییر نوع کشت، 
اصلاح روش های توزیع و مصرف آب، تعین اولویت در صنایع کم آب بر و اصلاح الگوي مصرف 

آب با بهبود وضعیت فرهنگي جامعه می توان به حل بحران آب در کشور کمك کرد.
 به دنبال تربیت نسلی صرفه جو هستیم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این مراسم نقش معلمان را در پیشرفت و 
سعادت جامعه مهم دانست و گفت: بر اساس مطالعات صورت گرفته مهم ترین عامل پیشرفت 
در هر جامعه ای رشد انسانی و درک اجتماعی است که این مهم در آموزش و پرورش رقم 

می خورد.
وی با بیان اینکه شیوه درست زندگی موجب پیشرفت خواهد شد، اظهار داشت: باید عادات 
و رفتارهای صحیح زندگی را از دوران ابتدایی به دانش آموزان آموزش دهیم تا این رفتارها به 

مرور در آن ها شکل بگیرد که در این زمینه نقش معلمان بسیار برجسته است.
دکتر علی جان صادق پور با اشاره به کمبود آب در شهر کویری قم خاطرنشان کرد: درصد 
کمی از آب مورد نیاز قم از داخل استان تأمین می شود و مابقی آن را باید از استان های دیگر و 

فاصله ای دور و با هزینه سنگین به استان انتقال دهیم.
وی با بیان اینکه از دوران ابتدایی باید دانش آموزان با اهمیت آب و نحوه صحیح استفاده 
از این مایع حیاتی را فرابگیرد، ابراز داشت: در همین راستا شرکت آب و فاضلاب استان 
برنامه های آموزشی و ترویجی را با همکاری صمیمانه آموزش و پرورش، مدیران و معلمان در 

مدارس سرلوحه فعالیت های خود قرار داده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به کاهش سرانه مصرف آب در سال ۹۷ 
نسبت به مدت مشابه سال قبل گفت: بخشی از این کاهش سرانه مصرف نتیجه آموزش های 

مصرف بهینه آب است که در حوزه های مختلف به ویژه مدارس انجام می شود.
وی بر لزوم توسعه کمی و کیفی آموزش های فرهنگی و ترویجی تأکید و تصریح کرد: 
امیدواریم با همکاری متعهدانه مدیران و معلمان عزیز این آموزش ها به نسل آینده منتقل شود 

تا بتوانیم نسلی صرفه جو پرورش دهیم.
در ادامه این مراسم از مدیران و معلمان فعال در عرصه فرهنگ سازی مصرف بهینه آب در 

مدارس تجلیل شد.
در پایان این مراسم نیز کارگاه مدیریت مصرف آب برگزار شد و مدیران مدارس با وضعیت 

منابع آبی استان و روش های صحیح مصرف آب آشنا شدند.

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران  خبرداد

پذیرایی از دو میلیون و ششصد هزار زائر در 
چایخانه های مسجد جمکران

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از دو 
میلیون و ۴۷۵ هزار زائر در چایخانه های مسجد مقدس جمکران با انواع چای و دمنوش، 
شربت و بستنی پذیرایی شدند و بیش از ۱۴۶ هزار پرس انواع غذای گرم نیز در این چایخانه ها 

توزیع شده است.
مجید سلیمیان با اشاره به فعالیت چایخانه های مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: این 
چایخانه ها به منظور انسجام و انتظام بخشی در توزیع متبرکات خوراکی باهدف فراهم سازی 
بستری برای تعاملات اجتماعی و همچنین ترویج مشارکت مردمی در خدمت به زائرین این 
مکان مقدس در ورودی های اصلی مسجد مقدس جمکران فعالیت می کنند. وی ادامه داد: 
۸۵ نفر خادم در تمامی چایخانه ها و ایستگاه های صلواتی درب دو، درب پنج، درب یک و 
پارکینگ دو مشغول به فعالیت هستند. مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران با اشاره به 
اینکه در ده ماهه سال جاری هماهنگی لازم برای برپایی بیش از ۲۴۰ ایستگاه صلواتی در 
داخل و خارج از مسجد با استفاده از ظرفیت مردمی صورت گرفته است، گفت: در این مدت 
بیش از دو میلیون و ۴۷۵ هزار نفر در این چایخانه ها با انواع چای و دمنوش، شربت و بستنی 
پذیرایی شدند. سلیمیان از پذیرایی با غذای گرم اعم از چلوخورشت، آش نان و سیب زمینی 
نان و تخم مرغ در این چایخانه ها خبر داد و گفت: بیش از ۱۴۶ هزار و ۶۵۰ پرس انواع غذای 
گرم از ابتدای سال جاری تاکنون در این چایخانه ها بین زائران مسجد مقدس جمکران 
توزیع شده است. وی از توزیع دو هزار و ۴۴ کیلوگرم شیرینی و شکلات در اعیاد و موالید خبر 
داد و ابراز کرد: غرفه طبخ و توزیع آش توسط روحانیون ملبس در پارکینگ دو به تعداد ۴۸ 
هزار و ۷۵۰ پرس در شب های چهارشنبه و مناسبت ها نیز بخشی از پذیرایی مردمی در این 

مکان مقدس می باشد.
مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی استان قم  خبرداد

قانون مند شدن اقامت ۵6۰ تبعه خارجی غیرمجاز 
مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی استان قم گفت: راه برای قانون مند شدن اقامت اتباع 

خارجی غیرمجاز در استان وجود دارد و امسال اقامت ۵۶۰ نفر از آن ها قانونمند شد. 
عباس شیرمحمدی با اشاره به خدمات اداره اتباع و مهاجرین خارجی استان قم به اتباع 
خارجی اظهار کرد: بخشی از خدمات به همه اتباع خارجی در استان بر عهده این اداره کل 

است، از جمله این خدمات می توان به ثبت نام دانش آموزان خارجی در مدارس اشاره کرد.
وی ادامه داد: اتباع خارجی که کارت آمایش دارند، تمام امور آن ها به اداره اتباع و مهاجرین 
خارجی مرتبط است و تعداد آن ها در استان قم به ۵۵ هزار نفر می رسد، خدمات به این افراد 
در اداره کل از ولادت تا وفات است. مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی استان قم افزود: آمار 
اتباع خارجی که کارت آمایش دارند، در استان رو به کاهش است، چون این افراد برای گرفتن 

گواهینامه یا تردد به خارج از کشور تبدیل وضعیت اقامت می کنند و گذرنامه می گیرند.
شیرمحمدی با اشاره به وضعیت اقامت اتباع خارجی غیرمجاز در استان قم اظهار کرد: 
راه برای قانونمند شدن اقامت اتباع خارجی غیرمجاز در استان وجود دارد و امسال اقامت 
۵۶۰ نفر از آن ها قانونمند شد. وی خاطرنشان کرد: اتباع خارجی غیرمجاز برای قانونی کردن 
اقامت خود در استان قم، باید گذرنامه بگیرند و پس از آن، ویزای کار دریافت کنند و ویزای آن ها 
هر سال تمدید خواهد شد، اتباع خارجی غیرمجاز خودشان کوتاهی می کنند که برای قانون 

مند شدن اقامت مراجعه نمی کنند.

اجتماعی

گفت و گو :یاسمن طلوعی
 محمدرضا خردمندان اولین فیلم سینمایی بلندش 
دوربین  مقابل   ۹۵ سال  در  را  بعد«  روز  »بیست ویک 
به  فجر  فیلم  جشنواره  دوره  سی وپنجمین  در  که  برد 
نمایش درآمد و نامزد دریافت جایزه  بهترین فیلم از نگاه 
تماشاگردان شد. خردمندان بعد از ساخت »بیست ویک 
روز بعد«T فیلم جدیدی را مقابل دوبین نبرد تا امسال 
که خبر رسید او علاوه بر علیرضا بذرافشان، کارگردانی 

سریال »از سرنوشت« را برعهده دارد.
»از سرنوشت« داستان زندگی سهراب و هاشم را نشان 
می دهد که در پرورشگاه و بدون نگهداری والدین شان، 
سرنوشت«  »از  مجموعه ی  مضمون  شده اند.  بزرگ 
نوجوانان  درباره   بعد«  روز  »بیست ویک  فیلم  مثل  هم 
این  خردمندان  گفته های  براساس  و  است  جوانان  و 
سریال قصه  محکمی درباره  رفاقت دارد. با این کارگردان 
درباره  سریال »از سرنوشت« و تغییر مسیر او از سینما به 

تلویزیون به گفت گو نشستیم.    
از  یکی  نوجوانان  زندگی  به  پرداختن 

دغدغه های همیشگی تان به حساب می آید؟  
تمام  و  می نوشتم  داستان  سینما  از  قبل  من 
داستان هایی که در آن دوره می نوشتم یا راویِ نوجوان 
داشت و یا درباره  نوجوانان بود. به نظرم این مسئله غیر 
ارادی بوده و همواره جهان نوجوانان برای من جذاب 
بوده است. بهترین رمانی که در جوانی خوانده ام و به 
شدت روی من اثر گذاشت »ناطوردشت« بود. این رمان 
من را با چشم اندازی شگفت انگیز از جهان پرابهام و پر 
رمز و راز و طغیانگر نوجوانی آشنا کرد. در مجموع به 
نظرم نوجوانی به شدت جذاب و پر مساله است و جای 

کار فراوانی دارد. 
را  سرنوشت«  »از  سریال  کارگردانی  چطور 
برعهده گرفتید؟ پیش از این سریال با آقای تحویلیان 

همکاری داشتید؟ 
قصه  »از سرنوشت« سه فصل دارد و من قرار بود فقط 
فصل نوجوانی آن را بسازم و آقای بذرافشان فصل دوم 
را و کارگردان دیگری هم مسئولیت ساخت فصل سوم را 
برعهده بگیرد. کارگردانی سریال »از سرنوشت« پیشنهاد 
با  همکاری ای  این  از  پیش  من  و  بود  تحویلیان  آقای 
ایشان نداشتم اما قصه مرا جذب کرد و این باعث آشنایی 

ما شد. 
پذیرفتید  که  داشت  ویژگی ای  چه  فیلمنامه 

کارگردانی را برعهده بگیرید؟ 
از  یکی  نظرم  به  بود.  رفاقت  درباره   محکمی  قصه  
ارزش های گم شده  جهان امروز مسئله  رفاقت است. 
رفاقت به معنای عمیق آن یعنی دیگرخواهی. یعنی 
کسی را هم قد خود دوست داشتن و این برای من جذاب 
بود که وقتی تمام ارکان جامعه  مدرن و پسامدرن، ما را 
به سمت خودمحوری و خودمهم پنداری دعوت می کند، 

قصه ای عمیق در حوزه  رفاقت را روایت کنیم.  
بازخوردهای مخاطبان از سریال چطور است؟ 

بازخوردها بسیار خوب بوده و همانطور که پیش بینی 
می کردم، قصه مخاطبان زیادی را با خود همراه کرده 
است. هر کسی که یک بار طعم رفاقت را چشیده باشد، 
یا رفیق ارزشمندی را از دست داده باشد و یا در آستانه  از 
دست دادنش باشد، مخاطب این قصه است. خیلی ها 
با فراز و نشیب های این قصه تا اینجا اشک ریختند، 

خندیدند و به فکر فرو رفتند. 
فکر می کنید تلویزیون به ساخت سریال هایی 
آسیب های  دادن  نشان  و  سرنوشت«  »از  مثل 
نوجوانان در مراکزی که از آن ها نگهداری می شود، 

چقدر احتیاج دارد؟ 
شنیدن  و  دیدن  نیازمند  شدت  به  جامعه  نظرم  به 
چنین  زندگی  از  بخش  آگاهی  و  واقعی  روایت هایی 
گروه هایی است. این بچه ها، یعنی بچه های بی سرپرست 
و بدسرپرست که محور سریال »از سرنوشت« هستند 
فرزندان همین جامعه اند و چه بخواهیم، چه نخواهیم 
دیر یا زود وارد جامعه می شوند و مستقیم با همه ی ما 
روبه رو می شوند. اگر امروز که سن کمی دارند به آن ها 
زودی  به  باشیم،  بی توجه  مشکلات شان  و  مسائل  و 
ممکن است آسیب هایی که متوجه شان هست به خود 
که  خطراتی  و  خلافکاری ها  بزه ها،  انواع  برگردد.  ما 

متوجه شان هست مستقیما به زندگی ما برمی گردد. 
کمتر  مردم  حاضر  حال  در  اینکه  به  توجه  با 
تلویزیون نگاه می کنند، ساخت این نوع سریال ها 

چقدر مورد توجه مردم قرار می گیرد؟  
نمی کند  فرقی  می کند.  جذب  را  مردم  خوب  قصه  
تلویزیون راوی آن باشد یا شبکه های ماهواره ای یا هر 
رسانه  دیگری. من خیلی با این گزاره که مردم تلویزیون 
مردم  بگوییم  است  بهتر  نیستم.  موافق  نمی بینند، 
کارهای ضعیف را نمی بینند. کسانی را می شناسم که 
تلویزیون نمی بینند اما بعضی سریال ها یا برنامه های 
خاص را دنبال می کنند. این به قدرت جذب مخاطب 

یک برنامه برمی گردد. 
هاشم  امثال  سرنوشت«  »از  ساخت  از  قبل 
و سهراب را در اطراف تان دیده بودید؟ با شیوه ی 

زندگی این نوجوانان چقدر آشنا بودید؟ 
با کودکان بدسرپرست بیشتر از بی سرپرست مواجهه 
وضعیت  مراتب  به  بدسرپرست  نظرم  به  داشته ام. 
ناگوارتری دارد. یک سکانس در سریال هست که پدر 
یعقوب، شب تولد او به پرورشگاه آمده تا بچه را با خود 
به جشن تولد ببرد اما با ممانعت آقای خندان مواجه 

می شود. ما در این سکانس می فهمیم که بچه را وقتی 
به پرورشگاه آورده اند، دنده هایش شکسته بوده و همین 
پدر الکلی چنین بلایی سرش آورده است. یادم می آید 
این سکانس ضبط شد، همگی  پشت دوربین  وقتی 

داشتیم اشک می ریختیم. 
هر کسی که یک بار طعم رفاقت را چشیده باشد، یا 
رفیق ارزشمندی را از دست داده باشد و یا در آستانه  از 

دست دادنش باشد، مخاطب قصه این سریال است
کودکی،  دوران  بر  علاوه  هاشم  شخصیت  لحن 
در حال حاضر هم که بزرگ شده، خیلی خوب 
است. چطور دارا حیایی و امیررضا فرامرزی را برای 

بازی در سریال هدایت کردید؟  
انتخاب دارا حیایی با علیرضا بذرافشان بود. هاشم و 
سهرابِ فصل کودکی را من انتخاب کرده بودم. همانطور 
که می بینید این سریال با دو کارگردان ساخته شد. فصل 
اول و سوم آن را من کارگردانی کردم و فصل دوم را هم 
علیرضا بذرافشان مقابل دوربین برد. ضمن اینکه درست 
شبیه  هاشم  کودکی های  به  شدت  به  دارا  می گویید. 

است. 
درباره روند انتخاب بازیگران نقش سهراب و 

هاشم در کودکی و بزرگ سالی هم توضیح دهید.
راستین عزیزپور )سهراب( را از »بیست و یک روز بعد« 
را فوق  آنجا هم نقشش  سینمایی ام در ذهن داشتم. 
العاده ایفا کرد. اما هاشم را از حاشیه ی جشنواره  فیلم 

اصفهان پیدا کردم. بسیار خوش سر و زبان و طناز بود. 
به  بعد«  روز  »بیست ویک  فیلم  از  بعد  شما 
تلویزیون آمدید و طبیعتا یک وقفه در فیلم سازی تان 
ایجاد می شود. فکر نمی کنید اینکه کارگردانی یک 
سریال برای تلویزیون را پذیرفتید، روند پیش رفتن 

مسیر حرفه ای  شما را در سینما آرام تر می کند؟  
نبود.  فیلمسازی ام  مسیر  از  جدای  سریال  ساخت 
البته در سینما آزادانه تر می شود تخیل کرد  و حرف های 
جدی تری زد اما سریال هم ذاتش قصه گویی است و من 

اساسا قصه گویی را دوست دارم.

کارگردان سریال »از سرنوشت«:

آیت الله نوری همدانی دردیدار رئیس سازمان بازرسی کل کشور: رفاقت، گم شده این روزها است

گروه های سیاسی از منازعات جناحی
 پرهیز کنند

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید با تاکید بر پرهیز گروه ها و رسانه ها از نزاع های 
جناحی گفت: مردم نیازمند آرامش هستند و نباید اجازه داد کسانی با اختلافات آرامش مردم را 
بر هم بریزند.  وی در دیدار رئیس سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به مشکلات جامعه به ویژه 
در زمینه معیشتی و اقتصادی ابراز کرد: مسؤولان باید اهتمام جدی برای از بین بردن مشکلات 
مردم داشته باشند. وی بیان داشت: بازرسی در نظام اسلامی کاری مهم و حساس است و 
افرادی باید متصدی این کار شوند که محکم و مقاوم به پیش بروند که الحمدلله محقق شده 
است. آیت الله همدانی اظهار کرد: امیرمؤمنان در نامه ۵۳ نهج البلاغه به مالک اشتر، نظام نامه 
ای جامع و کامل ارائه داد که تاکنون مانند آن نوشته نشده است، حضرت می فرماید کسانی 
باید برای خدمت انتخاب شوند که کاردان و متعهد باشند و بتوانند کار انجام دهند. وی با تاکید 
بر مقابله جدی با فساد در زمینه های گوناگون به ویژه فساد اقتصادی اظهار داشت: باید به 
گونه ای برنامه ریزی شود که اصلا زمینه به وجود آمدن فساد از بین برود اما اگر هم فساد به 
وجود آمد باید به سرعت و جدیت و بدون تعارف مقابله شود. این مرجع تقلید افزود: امیرمؤمنان 
می فرماید یک مسؤول نباید به عمل خود به عنوان یک طعمه و وسیله امرار معاش نگاه کند 
بلکه باید بداند که امانت است و اگر کوتاهی کند مسؤول خواهد بود. وی در پایان از خدمات 
و اهتمام جدی حجت الاسلام والمسلمین رئیسی برای مبارزه با فساد و احقاق حقوق مردم 
قدردانی و خاطرنشان کرد: امروز نظام اسلامی به افرادی آگاه و دلسوز نیاز دارد که در خدمت 

انقلاب باشند.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور : 

۲۲0 هزار میلیارد تومان مالیات به بیت المال برگردانده شد
رئیس سازمان بازرسی کل کشور  نیز در این دیدار از بازگردانده شدن ۲۲۰ هزار میلیارد تومان 

مالیات به بیت المال خبر داد و گفت: بخشی از این مبلغ مربوط به فرارهای مالیاتی است.
حجت الاسلام حسن درویشیان  با اشاره به اینکه توجه به اشتغال و معیشت از اولویت های 
این سازمان است، بیان کرد: حمایت از کارآفرینی و سرمایه گذاری و رفع موانع تولید از جمله 
رویکردهای این سازمان است. وی با اشاره به اینکه تلاش می کنیم مشکلاتی که دست و پای 
تولیدکنندگان را بسته است، برطرف کنیم، افزود: فساد سیستمی در کشور وجود ندارد ولی 
در برخی از دستگاه ها تخلفاتی وجود دارد که این تخلفات موجب وارد آمدن خساراتی به بیت 
المال و مردم می شود. رئیس سازمان بازرسی کل کشور از بازگرداندن ۲۲۰ هزار میلیارد تومان 
مالیات به بیت المال خبر داد و گفت: بخشی از این مبلغ مربوط به فرارهای مالیاتی بود و با 

تلاش کارشناسان سازمان بازرسی این رقم به بیت المال بازگردانده شد.

آیت الله مکارم شیرازی:

واردات بی رویه و قاچاق تولید داخلی را فلج 
کرده است 

یکی از مراجع تقلید با تاکید بر اینکه قاچاق کمر تولید داخل را می شکند و واحدهای تولیدی 
و کارخانجات را فلج می کند، گفت: یکی از مشکلاتی که تولید کنندگان کشور را زمین گیر 

کرده، بحث واردات بی رویه است.
آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رییس سازمان بازرسی کل کشور، فعالیت این سازمان را 
مصداق امر به معروف و نهی از منکر دانست و توصیه هایی مهم خطاب به مسؤولان این سازمان 

ارائه کرد.
وی با تاکید بر لزوم جدی گرفتن امر نظارت و بازرسی در کشور خاطرنشان کرد: با وجود سخت 
گیری های دستگاه قضا و بازرسی هایی که می شود، مفاسد و قاچاق در کشور کم نیست، عده 

ای تا می توانند اجناس را به صورت قاچاق وارد می کنند و معلوم نیست به کجا متکی هستند.
این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه قاچاق کمر تولید داخل را می شکند و واحدهای تولیدی و 
کارخانجات را فلج می کند، افزود: یکی دیگر از مشکلاتی که تولید کنندگان کشور را زمین گیر 
کرده، بحث واردات بی رویه است. عده ای منافع خودشان را در واردات بی رویه می بیننند، اینها 

باید بدانند که در حقیقت با این کار تولید داخلی کشور را زمین گیر کرده اند.
وی با اشاره به رد صلاحیت حدود ۹۰ نفر از نمایندگان کنونی مجلس به دلائل مختلف از 
جمله مسائل مالی، این مساله را تعجب برانگیز توصیف و تاکید کرد: اینها مسائلی است که 
مردم درباره آن فکر می کنند و نظر می دهند، باید به گونه ای برخورد شود که مردم بیش از پیش 
امیدوار شوند. آیت الله مکارم شیرازی در بخش دیگری از سخنان خود بر لزوم جدیت و اهتمام 
بیشتر مسؤولان به ویژه رئیس دستگاه قضا برای حل مشکلات اقتصادی تاکید و خاطرنشان 

کرد: تا زمانی که مسائل اقتصادی حل نشود مشکلات نیز حل نخواهد شد.
وی افزود: ما با وجود این که در تحریم هستیم اما بحمدالله امکانات و توانمندی های بسیاری 
در کشور داریم که می توانیم با مدیریت صحیح روی پای خودمان بایستیم؛ به شرط این که 
فسادی نباشد و اقتصادمان را سامان ببخشیم. این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه امر به معروف 
و نهی از منکر شجاعت می خواهد و اگر شجاعت نباشد دچار مشکل خواهیم شد اظهار کرد: 
حضرت امام و رهبر بزرگوار انقلاب با تکیه بر همین روحیه شجاعت و با اخلاص و تدبیری که 
داشتند توانستند در برابر دشمنان بایستند. وی با تاکید بر لزوم توجه به علت ها به جای رسیدگی 
به معلول، تاکید کرد: امیدواریم با تلاش های جناب آقای رئیسی و شما و همکاران شما در 
سازمان بازرسی بتوانید به صورت جدی در این زمینه اقدام کنید و سرچشمه ها را در نظر داشته 

باشید و گام های مؤثری را بردارید، چراکه تنها مبارزه با معلول کافی نیست.

آیت الله سبحانی در دیدار رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

 آزادی زندانیان مهریه به قانون تبدیل شود
آیت الله سبحانی  بابیان اینکه  آزادی زندانیان مهریه به قانون تبدیل شودگفت:  گرچه یکی از 
اقدامات رئیس قوه قضائیه آزادی زندانیان مهریه بوده اما این مساله باید به صورت لایحه قانونی 
تصویب شود و در کل کشور به مرحله اجرا گذاشته شود. آیت الله سبحانی از مراجع عظام تقلید 
صبح دیروز در دیدار حجت الاسلام درویشیان،رئیس سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به رد 
صلاحیت برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی از سوی شورای نگهبان قانون اساسی 
تاکید کرد: در تایید صلاحیت کاندیدا های نمایندگی مجلس شورای اسلامی نباید مسامحه 
شود و قوه قضائیه باید با نمایندگان رد صلاحیت شده به دلیل فساد مالی برخورد کند. او ادامه 
داد:مجلس در راس امور است و نباید در تایید صلاحیت افراد مسامحه شود و نباید افرادی در 
این نهاد مهم حضوریابند که متهم به فساد هستند. این مرجع تقلید از تلاش های رئیس قوه 
قضائیه برای مبارزه با مفاسد اقتصادی قدردانی کرد و گفت: این اقدامات موجب امیدواری 
مردم شده است. آیت الله سبحانی انتصاب مدیران لایق و شایسته را به رئیس قوه قضائیه 
گوشزد کرد و گفت: باید در مناسب قضایی افرادی انتصاب شوند که علاوه بر همه شرایط یک 
مدیر خوب،انقلابی و مومن هم باشند. او  زیرکی و هوشمندی را از ویژگی های مدیران دستگاه 
قضا برشمرد و افزود: باید بدون ملاحظه و توصیه دیگران با افرادی که به بیت المال دست 
اندازی می کنند با قاطعیت برخورد کرد. این مرجع تقلید در ادامه با اشاره به زندانیان مهریه 
گفت: گرچه یکی از اقدامات رئیس قوه قضائیه آزادی زندانیان مهریه بوده اما این مسئله باید به 
صورت لایحه قانونی تصویب شود و در کل کشور به مرحله اجرا گذاشته شود.  آیت الله سبحانی 

تاکید کرد: باید در اسناد ازدواج به جای واژه عندالمطالبه واژه عند الاستطاعه گنجانده شود.
 

معاون جهاد کشاورزی استان قم:

۷۰ درصد تسهیلات اشتغال روستایی استان 
دربخش کشاورزی جذب شد

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: بر اساس اطلاعات 
سامانه کارا، ۷۰ درصد اعتبارات تسهیلات اشتغال روستایی استان توسط بخش کشاورزی 
جذب  شده است.  سید مصطفی منزوی بیان کرد: در همین رابطه در بخش کشاورزی و صنایع 
تبدیلی ۲۵۳ فقره طرح برای دریافت تسهیلات به مبلغ ۲۴۸ میلیارد تومان به بانک های عامل 
استان معرفی شد. وی افزود: دراین رابطه، پرداخت تسهیلات به ۱۵۹ طرح به مبلغ ۱۲۷ 
میلیارد تومان دربانک ها مصوب شد که تاکنون مبلغ ۸۶ میلیارد تومان در قالب ۱۱۷ طرح 
در اختیار کشاورزان قرار گرفته است. وی ادامه داد:  با پرداخت این تسهیلات برای ۸۷۳ تن 
دربخش کشاورزی قم اشتغال ایجاد شده است که این آمار با تکمیل فرایند پرداخت به بیش 
از یک هزار و ۸۰۰ تن خواهد رسید. منزوی گفت: اولویت پرداخت تسهیلات در این بخش 
در حوزه ایجاد گلخانه،  طرح های باغبانی،  دام و طیور،  صنایع تبدیلی و تکمیلی، مکانیزه 
کردن فرایندهای کشاورزی و پرورش شیلات است. وی بیان کرد:  مناطق روستایی قم از 
ظرفیت  بالایی برای اجرای طرح های نوین کشاورزی به خصوص در بخش ایجاد گلخانه و 
تأسیس صنایع تبدیلی و تکمیلی در کنار زمین های کشاورزی و دامداری ها،  برخوردار است 
و سازمان جهاد کشاورزی حمایت از این طرح ها را با جدیت دنبال می کند. بیشتر بهره برداران 
بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که کشاورزی به تنهایی ۴۵ 
درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است. طبق 
سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای ۱۲۷ روستا با جمعیت بالای ۲۰ 
خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از ۵۵ هزار و ۸۶۵ تن است که 
در قالب ۱۷ هزار و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند. در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت 
قم برابر ۱۰۵ هزار و ۷۳۰ هکتار است که این رقم ۴۶ صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور 

هست؛ مجموع کشت سبز استان شامل ۲۱ هزار هکتار باغ و ۴۴ هزار هکتار زراعت است.

به مدت ۵ شب برگزار می شود

 مراسم  عزاداری ایام فاطمیه 
در حرم حضرت معصومه)س( 

و  مؤمنی  حسین  سید  حجت الاسلام  سخنرانی  با  دوم  فاطمیه  عزاداری  مراسم های 
حضرت  مطهر  حرم  خمینی)ره(  امام  شبستان  در  میرباقری  سیدمهدی  حجت الاسلام 
آستان مقدس کریمه  فاطمیه دوم  فرا رسیدن  با  برگزار می شود.  معصومه سلام الله علیها 
اهل بیت)س( غرق در ماتم و عزا و صحن ها، شبستان ها و اطراف حرم مطهر سیاه پوش شده 
است. حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها از ۶ بهمن ماه برگزاری مراسم های 
عزای فاطمیه دوم را برنامه ریزی کرده و به مدت پنج شب بعد از اقامه نماز جماعت مغرب و 
عشاء در شبستان امام خمینی)ره( میزبان زائران و مجاوران خواهد بود. حجت الاسلام سید 
حسین مؤمنی و حجت الاسلام سیدمهدی میرباقری در این مراسم ها به ایراد سخن و قانع، 
حسینی نژاد، جوادی، سلحشور، شالبافان و نریمان پناهی به روضه خوانی خواهند پرداخت. 
هشتم و نهم بهمن ماه نیز به مناسبت شب و روز شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها 
برنامه های مختلف عزاداری در آستان مقدس بانوی کرامت به صورت جداگانه برای زائران ایرانی 

و غیرایرانی دنبال خواهد شد.

نهاد  مردم  تشکل های  و  فعالان  کارشناسان،  از  جمعی 
جنگلانه،  طرح  در  جمعه  روز  قم  استان  محیطی  زیست 

بذرهای بادام کوهی را در منطقه پلنگ دره کاشتند.
 در این طرح که همزمان با سراسر کشور در منطقه حفاظت 
شده پلنگ دره قم به انجام رسید، بیش از ۵ هزار بذر بادام 
در  آید  می  بشمار  منطقه  این  مهم  گیاهان  از  که  کوهی 
مساحتی بالغ بر ۵ هکتار با رعایت تمامی مؤلفه های لازم و 

ملاحظات فنی کاشته شد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در حاشیه اجرای 
این طرح در سخنانی اظهار داشت: طرح جنگلانه یک اقدام 
ملی و مردمی است که به دنبال فرهنگسازی و آگاهی بخشی 
در رابطه با درختکاری و جلوگیری از تخریب محیط زیست و 

عرصه های طبیعی است.
سید رضا موسوی مشکینی با بیان اینکه انسان حلقه ای از 
زنجیره حیات بوده و اگر طبیعت آسیب ببیند، زندگی انسان 
نیز با مخاطره مواجه می شود، خاطرنشان کرد: اگر انسانها 
درصدد جبران خسارت های وارده بر محیط زیست نباشند، 

بدون شک عرصه  زندگی بر آنها تنگ تر می شود.
وی از احساس مسؤولیت و دغدغه مندی فعالان زیست 
محیطی در استان قم در حوزه های گوناگون قدردانی کرد 
و گفت: عرصه های طبیعی قم متأسفانه بر اثر خشکسالی 
های گسترده، چرای بی رویه دام و گاهی آتش سوزی در سال 

های گذشته بسیار آسیب دیده است.
وی بر ضرورت توسعه فضای سبز و جنگل کاری در استان 
قم به منظور کاهش آسیب های ناشی از خشکسالی و تغییر 
و  انواع گونه های گیاهی  تأکید کرد و گفت: وجود  اقلیم 
ای  گنجینه  استان،  زیستگاههای  و  مناطق  در  جانوری 

ارزشمند است که باید برای آیندگان حفظ و حراست شود.
محیط  حفاظت  کل  ادارات  مشارکت  با  جنگلانه  طرح 
زیست و منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم، تشکل نذر 
طبیعت وطن ما و دیگر تشکل های مردم نهاد استان در 

منطقه حفاظت شده پلنگ دره قم انجام شد.
منطقه حفاظت شده پلنگ دره با وسعتی بالغ بر ۳۱ هزا 
هکتار در جنوب غربی و ۵۰ کیلومتری شهر قم واقع شده و 

با میانگین ارتفاع یک هزار و ۹۵۰ متر از سطح دریا، دارای 
میزان بارندگی بالاتر نسبت به سایر نقاط استان و تنوع گیاهی 

و جانوری بسیار غنی و مناسب است. 

با حضور فعالان زیست محیطی قم انجام شد؛

بذرکاری بادام کوهی در منطقه پلنگ دره قم

اشاره :
تا قبل از سال 76 که اقداماتی از سوی منابع طبیعی استان قم در منطقه کوه 
نمک صورت نگرفته بود، باد همراه با گردوغبار جولان می داد و هوای شهر قم را 
کاملًا منقلب می ساخت. به گونه ای که قم در بیشتر روزهای فصل پاییز و زمستان 
آسمان غبارآلود داشت اما اکنون منابع طبیعی با ایجاد پوشش گیاهی و استقرار گونه 
های تاغ و آترپیلکس به وسعت 6 هزار هکتار در منطقه کوه نمک توانست به شکل 

چشمگیری این کانون بحرانی را مهار نموده و شهر را در امنیت زیستی فرو ببرد.
رائد کمالی مقدم معاون آبخیزداری منابع طبیعی قم ما را به کوه نمک برد تا کارکرد های 
منابع طبیعی را به نظاره بنشینیم. دشت هایی پر از آتریپلکس و هلالی های آبگیری که باران 
را به انتظار نشسته تا نزولات آسمانی را ذخیره کنند برای بذرهایی که پاشیده می شوند تا 
سرسبزی را برای کوه نمک به ارمغان آورند، همگی حکایت از این داشتند که منابع طبیعی 

برای امنیت زیستی قم آستین بالا زده تا شهر آرام بگیرد.
کمالی وسعت کانون های بحرانی کوه نمک را 29 هزار هکتار اعلام کرد و گفت: از 105 

هزار هکتار کانون های بحرانی که در قم وجود دارد 29 هزار هکتار آن در کوه نمک است.
به گفته کمالی تا کنون 6هزار هکتار از کانون های بحرانی منطقه کوه نمک با گونه های 
تاغ و آتریپلکس پوشش داده شده و کار مطالعات 53 هزار هکتار نیز به پایان رسیده  است 
که با برنامه ریزی های صورت گرفته و اعتباراتی که از محل استانی و موافقت نامه دفتر امور 
بیابان سازمان جنگل ها تامین می گردد اقدامات نهال کاری، بذرکاری و ذخیره نزولات انجام 
می شود. او می گوید: کوه نمک در زمانی جزء مراتع خوب و سامانه عرفی مردم بود و مردم 
در این منطقه پروانه چرای دام دارند اکنون دامداران با منابع طبیعی یکدل شده اند که دام 
در عرصه وارد نمی کنند تا اقدامات مرتعی، بیابان زدایی و آبخیزداری انجام شود.  معاون 
آبخیزداری که سرپرستی معاونت فنی اداره منابع طبیعی قم را عهده دار است در ادامه می 
گوید: میزان بارندگی سالانه قم 150 میلیمتر است و شرایط اقلیمی این شهر شکننده و 
خشک است و منطقه کوه نمک نزدیک ترین کانون بحرانی به شهر قم است و ناچاریم که 

هلالی های آبگیر را در طبیعت مستقر کنیم تا این میزان نزولات آسمانی را ذخیره نماید.
آب در قم اکسیر است

کمالی همچنین می گوید آب در قم اکسیر است و باید به کاشت گونه هایی روی بیاوریم 
که اولًا سازگار با محیط قم باشد و دیگر اینکه کم آب بر باشد و این گونه های آتریپلکس و تاغ 

هستند که با محیط قم می سازند و چندان آب دوست نیستند.
وی گفت: 1750 هکتار سهمی است که باید در کوه نمک توسط منابع طبیعی و مردم 

سبز شود تا تونل بادی که از غرب قم به شرق سرازیر می شود گردوغبار با خود حمل نکند.
او می گوید: البته نهال کاری 750 هکتار از این اراضی در کوه نمک به پایان رسیده و 

مابقی آن یعنی 1000 هکتار با مشارکت مردم کاشته می شود.
وی خاصیت گونه های تاغ، گز و آتریپلکس را برای دام خوش خوراک دانست و گفت: 
این گونه ها سپر بلا و پیشاهنگ هستند که مستقر می شوند تا سایر گونه های خودرو سر از 

خاک در آورند، جوانه زنند و به زندگی ادامه دهند.
یک میلیون هکتار منابع طبیعی در قم خود نمایی می کند

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی استان قم در ادامه به خبرنگار اعزامی ما گفت: یک 
میلیون هکتار منابع طبیعی در قم خود نمایی می کند که از این میزان 400 هزار هکتار آن به 
سمت بیابانی شدن پیش می رود. این عرصه 400 هزار هکتاری روزگاری مراتع خوش آب و 
علف بود که به مرور تخریب شد و زمینه را برای تولید ریزگرد و فرسایش خاک مهیا کرده است 
. کمالی مقدم همچنین خاطر تشان کرد: 105 هزار هکتار از عرصه های منابع طبیعی 

استان جزء کانون بحرانی تولید گردو غبار محسوب می شود که 29 هزار هکتار آن در کوه 
نمک واقع شده است و مابقی آن در چهار نقطه قم پراکنده هستند.

او می گوید: منابع طبیعی در قم راه درازی در پیش دارد و حالا حالاها باید کار کند، نهال 
بکارد و پوشش گیاهی ایجاد کند تا شهر به امنیت زیستی کامل برسد.

افزایش 148هکتاری مساحت جنگلی استان قم در سال جاری
در بخش دیگری از بازدیدها با معاون فنی اداره منابع قم وارد عرصه ذخیره گاهی بادام 
کوهی در منطقه علی آباد نیزارشدیم. مرتضی داوودی رییس اداره جنگل کاری به تشریح 

اقدامات منابع طبیعی استان در این بخش پرداخت.
او گفت: امسال تلاش های وافری برای ترویج فرهنگ نهال کاری در استان قم صورت 
گرفته است. برنامه ما در اداره جنگل کاری این است که سطحی معادل 148 هکتار از اراضی 
استان قم را در قالب طرح توسعه جنگل،  نهال کاری کنیم که مرحله کاشت آن در قالب طرح 

نهضت ملی نهال کاری به پایان رسیده است.
بادام کوهی؛ گونه ای سازگار با شرایط اقلیمی قم

مرتضی داوودی در ادامه به میزان بارش های کم استان قم اشاره کرد و به فرستاده 
روابط عمومی گفت: با توجه به شرایط اقلیمی موجود برای توسعه فضای سبز به  کاشت 
گونه های گیاهی مثل بادام کوهی روی آوردیم که هم به آب کم نیازمند است و هم بلحاظ 
ذخیره گاهی حائز اهمیت است. وی با اشاره به اینکه رشد گونه بادام کوهی در مناطق 
کوهستانی و ارتفاعات قم انجام می شود، افزود: عمده بادام کوهی قم در حوزه های علی آباد 
نیزار، محمودآباد، دستجرد و فوجرد است که بسیاری از این مناطق را به عنوان ذخیره گاه 

شناسایی کرده و مورد کنترل و حفاظت قرار می دهیم.
سرانجام از این مسئول جنگل کاری درباره نحوه نهال کاری و اینکه با توجه به شرایط 
اقلیمی قم در هر هکتار چند نهال کاشته می شود، پرسیدیم که در جواب ما گفت: با توجه 
به دستورالعملی که توسط مرکز جنگل های خارج از شمال برای ناحیه رویشی مختلف 
بویژه ناحیه ایرانی- تورانی ارسال شده است بر اساس استاندارد، 200 اصله نهال در هکتار 
انتخاب شده است که نهال های کاشته شده در منطقه ذخیره گاهی بادام کوهی است که 
سازگار با شرایط کوهستانی قم است و تامین این نهال ها از نهالستان های یزد که با شرایط 

اقلیمی قم همخوانی دارد انجام می شود.

نهال هایی که مستقر شدند تا شهر قم آرام بگیرد
کاشت نهال در6 هزارهکتارازکانون های بحرانی منطقه کوه نمک
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رییس کل گمرک ایران:
حجم تجارت خارجی از مرز ۷۲ میلیارد دلار گذشت

رییس کل گمرک ایران با بیان اینکه ۷۰ میلیون دلار کالاهای گروه ۴ در گمرکات کشور 
دپو شده است، گفت: با وجود تحریم های ظالمانه اقتصادی و تجاری آمریکا علیه ایران، 

در ۱۰ ماهه امسال بیش از ۷۲ میلیارد دلار تجارت خارجی ثبت شده است.
»مهدی میر اشرفی« روز یکشنبه در نشست خبری خود با خبرنگاران درباره آمار 
کالاهای دپو شده در گمرک گفت: با بررسی های انجام شده ۷۰ میلیون دلار کالاهای 
گروه ۴ در گمرکات دپو شده است. این موارد در زمان مناسب ثبت سفارش شده بودند 
و ممکن است در زمان ثبت سفارش شامل گروه کالایی دو می شدند، اما زمانی که به 

گمرک رسیدند قوانین تغییر کرده بود و شامل گروه کالایی چهار شدند.  
وی ادامه داد: حقوق مکتسبه برای واردکنندگان این ۷۰ میلیون دلار ایجاد شده است 
که بخشی از آن مربوط به ۲۰۰ کانتینر لوازم آرایشی و بهداشتی می شود. در صورت 
تغییر نکردن قوانین،  این کالاها باید متروکه یا مرجوع شوند. مراجع تحویل گیرنده 
در مبادی ورودی، غیر از گمرک هستند و باید بر اساس قانون، کالاها را در مدت مجاز 

متروکه اعلام کنند.  
به گفته میراشرفی، چنانچه کالایی در یکی از مراحل ترخیص فاسد شود، مجوزهای 

قانونی بهداشت اجازه ورود آن را به کشور نخواهد داد.  
رییس کل گمرک ایران با اشاره به روز جهانی گمرک افزود: هر ساله سازمان جهانی 
گمرک برای سال آتی نامگذاری انجام می دهد که برای سال جاری میلادی،   »گمرک 
در سال ۲۰۲۰ تقویت کننده ثبات مردم، شکوفایی اقتصادی و محیط زیست«  نام گرفته 

است.
وی با تاکید بر لزوم الکترونیک شدن فعالیت سازمان ها، گمرک را در این عرصه پیشتاز 
دانست و اضافه کرد: در حال حاضر کاملا کاغذ را حذف کرده ایم که با این اقدام، جعل 

از بین می رود.
میراشرفی با اشاره به راه اندازی کارشناسان مجازی در گمرک گفت: با این اقدام، 
کمترین مراجعه حضوری بین ذی نفعان و گمرک وجود دارد و در حال تلاش برای به 
حداقل رساندن ارایه خدمات چهره به چهره هستیم که با این اقدام شاهد کاهش تبانی 

و فساد و ارتقای سلامت خواهیم بود.
وی به مجازی کردن خدمات گمرک اشاره کرد و ادامه داد: گمرک در سال جاری 
بخشی از فعالیت های خود را بر روی تلفن همراه ارایه کرد و برخی خدمات را نیز از طریق 

اپلیکیشن ارایه می دهد.
میراشرفی درباره فعالیت های هوشمندسازی گمرک تصریح کرد: در سال جاری 
پلمپ الکترونیک و هوشمند تولید کرده و در حال حاضر تمام گمرکاتی که از پلمپ برای 

ترانزیت داخلی و خارجی استفاده می کنند، به پلمپ های هوشمند مجهز هستند.
رییس کل گمرک ایران همچنین به فعالیت های بین المللی این سازمان اشاره کرد و 
گفت: با کشورهای ترکیه و جمهوری آذربایجان تجربه جهانی الکترونیک »تیر« را آغاز 

کرده ایم که مورد تقدیر ژنو قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه کنواسیون »تیر« رو به شرق در حال گسترش است، اظهار کرد: 
کریدور شرق به غرب، شانگهای چین را توسط جاده ای به اروپای مرکزی متصل خواهد 
کرد و به این ترتیب، مسیر دو ماهه حمل یک کانتینر در این کریدور به کمتر از یک هفته 
کاهش می یابد. میراشرفی توضیح داد: از آنجا که ایران در مسیر کریدور شرق به غرب 
قرار دارد، اقداماتی برای استفاده از کنوانسیون تیر انجام شده است و برای اولین بار 
توانستیم اولین محموله را توسط کنواسیون تیر از افغانستان به چابهار و سپس بمبئی 

هند منتقل کنیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت :

فرهنگ ساخت داخل به یک باور ملی
 تبدیل شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به 
تحقق  برای  وزارتخانه  این  جامع  برنامه 
اهداف برنامه ساخت داخل، گفت: باید 
اصل »قطع وابستگی« تبدیل به یک باور 
ملی شود؛ امروز شرایط برای خودکفایی 
در کالاهای مختلف فراهم شده و نتیجه 
بدست آمده را باید فتح البابی برای آینده 
صنعت کشور قلمداد کرد. »رضا رحمانی«  
شنبه شب در جلسه شورای معاونان این 
به  فناوری  توسعه  به  اشاره  با  وزارتخانه 
عنوان یکی از محورهای فعالیت وزارتخانه، 
بخش  فناوری  پیشران  خاطرنشان کرد: 
صنعت است و این حوزه در بروز و ظهور 
فناوری نقش برجسته ای دارد. رحمانی در این جلسه که با حضور روسای اتاق های اصناف 
و تعاون برگزار شد، افزود: تشکل ها نماینده واقعی مردم هستند و دلیل حضورشان در 
جلسات مشترک، استفاده از آرا و نظرات کارشناسی شان است. وی اظهارداشت: در طول 
یک سال گذشته عملکرد قابل تقدیر تشکل های بخش خصوصی و اتاق اصناف در حفظ 
آرامش بازار و روند تولیدی کشور موثر بوده است. وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشت: 
آمادگی کامل داریم که اختیارات لازم را جز در مواردی که با محدودیت قانونی مواجه 
هستیم به بخش خصوصی تفویض کنیم. وی بیان داشت: با دقت نظر روی روند تولیدات 
و تامین کافی و به هنگام بازار، ماه های پایانی سال را نیز با آرامش سپری خواهیم کرد. 
رحمانی خاطرنشان کرد: تنظیم بازار و تامین اقلام مصرفی روزمره مردم، اولویت نخست 
ما است و با تمهیدات به عمل آمده نگرانی درخصوص تامین کالایی در سطح کشور وجود 

ندارد.

معاون وزیر راه و شهرسازی در آیین کلنگ زنی طرح اقدام ملی مسکن در قم:

واحدهای مسکونی طرح اقدام ملی سال 
۱۴۰۰ تحویل متقاضیان می شود

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: واحدهای مسکونی طرح اقدام ملی تا پایان سال 
۱۴۰۰ تکمیل می شود و در اختیار متقاضیان قرار خواهد گرفت. 

علی نبیان روز یکشنبه در آیین کلنگ زنی واحدهای مسکونی طرح اقدام ملی مسکن 
در قم بیان کرد: درمجموع ۴۰۰ هزار واحد مسکونی در این طرح احداث می شود.

وی اضافه کرد: ازاین بین ۲۰۰ هزار واحد در شهرهای جدید، ۱۰۰ هزار واحد توسط 
بنیاد مسکن و ۱۰۰ هزار واحد مسکونی هم در قالب بازآفرینی شهری احداث خواهد 
شد. رییس سازمان ملی زمین و مسکن تاکید کرد: تولید مسکن در طرح اقدام ملی 
یکی از تاکیدات مهم دولت و وزیر راه و شهرسازی است و احداث مسکن در این طرح در 
تمام کشور اجرا می شود.  وی بیان داشت: در فاز دوم ثبت نام طرح اقدام ملی بارگذاری 

و شناسایی ظرفیت تولید مسکن در استان های مختلف کشور در دست بررسی است.
معاون وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: نقشه های طراحی واحدهای مسکن در طرح 

اقدام ملی توسط سازمان بنیاد مسکن انقلاب اسلامی آماده شده است.
نبیان گفت: همچنین صدور پروانه از مجاری قانونی اخذشده و برای شروع عملیات 
عمرانی مانعی احساس نمی شود. وی ادامه داد: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی به طرح 
اقدام ملی در تولید مسکن به صورت ویژه خواهد پرداخت و در تمام استان ها در آینده 
واحدها تحویل مردم شود. وی عنوان کرد: منابع اصلی در طرح اقدام ملی مسکن از 
طریق تسهیلات بانکی و منابع متقاضیان پیش بینی شده است. رییس سازمان ملی 
زمین و مسکن گفت: پالایش شرایط متقاضیان در حال اتمام است و بعد از پالایش، افراد 

دارای صلاحیت به ادارات راه و شهرسازی و بنیاد مسکن استان ها معرفی خواهند شد.
۱0 هزار واحد در طرح اقدام ملی مسکن در قم احداث می شود

وی در ادامه اظهار داشت: امروز کلنگ زنی بیش از ۲ هزار واحد مسکونی در طرح 
اقدام ملی مسکن در استان قم انجام شد. نبیان تصریح کرد: از هفته آینده آماده سازی 
زمین برای احداث ۲ هزار واحد مسکونی دیگر در استان قم آغاز و تحویل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی خواهد شد. وی عنوان کرد: درمجموع تعهد وزارت راه و شهرسازی در 

تولید مسکن در استان قم احداث ۱۰ هزار واحد مسکونی است.

افزایش مالیات ها، تا زمانی که متناسب با درآمد افراد و نهادهای مختلف و همراه 
با جلوگیری از فرارهای بزرگ مالیاتی و رفع معافیت مالیاتی برخی نهادهای خاص 

نباشد، نمی تواند به حل معضلات اقتصاد و جامعه کمک کند.
درآمدهای مالیاتی که بخش مهمی از منابع دولت ها به شمار می آید، در صورتی که 
منطبق بر قوانین و دستورالعمل های شفاف و بر اساس سیاست های غیرتبعیض آمیز و 
متناسب با درآمد افراد، شرکت ها و نهادهای مختلف تعیین شود، می تواند اقتصاد را از 
اتکا به درآمدهایی چون ارز حاصل از فروش نفت برهاند.در مقابل، اگر سیستم مالیاتی 
یک کشور به گونه ای تنظیم شود که همزمان با گرفتن مالیات های به نسبت سنگین از 
یک گروه، موجبات فرار مالیاتی عده دیگری را فراهم سازد، نه تنها زمینه های نارضایتی 

شهروندان، بلکه فروپاشی بخش هایی از اقتصاد را نیز به بار می آورد.
فرار مالیاتی ۵0  هزار میلیاردی در کشور

فرار مالیاتی زمانی اتفاق می افتد که برخی فعالیت های اقتصادی، چه در سطوح 
خرد و چه در سطوح کلان، خارج از مجاری قانونی، به منظور حذف هرگونه ردپا در 

اقتصاد و دور زدن روندهای پرداخت مالیات صورت گیرد.
بر اساس برخی تحقیقات انجام شده، هم اکنون نزدیک به ۲۰ درصد از اقتصاد 
کشور، زیرزمینی است. در چنین شرایطی، ضریب بروز فرارهای مالیاتی تشدید 
خواهد شد. وزارت امور اقتصادی و دارایی در گزارشی اعلام کرده که حجم اقتصاد 
زیرزمینی ایران در سال ۱۳۹۶ حدود ۵۳۶ هزار میلیارد تومان بوده که این میزان به 

منزله از دست رفتن ۴۰ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی است.
در ماه های اخیر نیز برخی تحلیلگران و چهره های سیاسی و اقتصادی آمارهای 

نگران کننده ای در خصوص فرارهای مالیاتی ارایه داده اند.
چندی پیش »امیر خجسته« نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی، 
از رقمی تامل برانگیز در خصوص میزان فرار مالیاتی در کشور سخن گفت. وی در 
مصاحبه با رسانه ها مدعی شد که »میزان فرار مالیاتی در کشور به ۵۰ هزار میلیارد 

تومان رسیده است. «
»فرهاد دژپسند« وزیر امور اقتصادی و دارایی اما در تازه ترین اظهار نظر خود، این رقم 

را بین ۲۵ تا ۴۰ هزار میلیارد تومان عنوان کرده است.
با این احوال، ارزیابی های بانک جهانی، خبرهای خوشی از وضعیت مالیاتی در 
ایران ندارد و بر اساس این ارزیابی ها ایران در پرداخت مالیات در اواخر جدول جهانی 

قرار دارد.
»سعید زرندی« معاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت، تیرماه امسال 
اعلام کرد که بر اساس ارزیابی های سازمان تجارت جهانی رتبه ایران در یکی از 
زیرشاخص های سهولت کسب وکار با عنوان »پرداخت مالیات« ۱۴۹، از بین ۱۹۰ 

کشور جهان است.
»امیدعلی پارسا« رییس سازمان امور مالیاتی به تازگی در اظهارنظری، از شروع 
برنامه ریزی ها در این سازمان برای کاهش فرارمالیاتی خبر داده است. وی با بیان این که 
یکی از مشکلات مالیاتی، فرارهای مالیاتی بزرگ است، گفته است: برنامه های زیادی 
در سازمان امور مالیاتی برای کاهش فرار مالیاتی و کاهش معوقات شروع کرده ایم 
که مالیات به صورت عادلانه و سالم دریافت کنیم. به گفته وی، فرار مالیاتی حتی در 
بخش دولتی و بخش های عمومی غیردولتی نیز وجود دارد و کسانی که برای فرارهای 
مالیاتی بزرگ سفارش و توصیه می کنند، در واقع برای فرار از قانون و حق مردم اقدام 
می کنند و سازمان امور مالیاتی با قدرت وصول مالیات را دنبال می کند و به جای 
تشخیص علی الراس می خواهد تشخیص مبتنی بر اطلاعات درست را انجام دهد و 
مدرن سازی سامانه جامع مالیاتی و اطلاعات مالی را برای دریافت مالیات عادلانه و 

متناسب با ثروت و درآمد و مصرف مردم پیگیری می کند.
حال باید متتظر ماند و دید که برنامه ریزی هایی که رییس سازمان امور مالیاتی از آن 

حرف می زند تاثیری در کاهش فرارهای مالیاتی خواهد داشت؟
انتقادهای مالیاتی به لایحه بودجه ۹۹

در حالی که بسیاری منتقد سیاست های مالیاتی اند و معتقدند که برخی روندهای 
غیرشفاف در این زمینه منجر به فرارهای مالیاتی بزرگ و ضربه زننده به اقتصاد شده 
است، بخش مالیاتی لایحه بودجه ۹۹ که هفدهم آذرماه امسال از سوی دولت به 
مجلس ارایه شد و رییس جمهوری هم تمام قد از آن دفاع کرد، زمینه ساز برخی نقدها 

و نگرانی های تازه شده است.
بر اساس این لایحه، برای سال آینده، با مالیات پلکانی تا ۳۵ درصد، دولت در 
مجموع بیش از ۱۵ هزار میلیارد تومان از کارکنان بخش خصوصی و دولتی مالیات 
دریافت می کند که نسبت به امسال ۱۸ درصد افزایش دارد. این در حالی است که 

حقوق  کارمندان و کارکنان دولت، افزایشی ۱۵درصدی خواهد داشت.
همین موضوع سیلی از انتقادها را به سمت لایحه بودجه ۹۹ روانه کرده است؛ با این 
حال، سوم دی ماه امسال کلیات این لایحه به تصویب کمیسیون تلفیق مجلس رسید.
منتقدان به افزایش نامتناسب مالیات ها در این لایحه نقد دارند چرا که به باور آنان، 
افزایش مالیات ها که به گفته دولت درآمد حاصل از آن می خواهد جایگزین درآمدهای 
حاصل از فروش نفت شود، به جای اینکه دامن متخلفان بزرگ مالیاتی را بگیرد، گویا 

کارمندان و مردم عادی را هدف گرفته است.
»محمدمهدی مفتح« نماینده مردم تویسرکان و سخنگوی کمیسیون های تلفیق 
و برنامه و بودجه مجلس، به تازگی در گفت وگویی در این زمینه اظهار داشته است: 
سال ها است که ما در مجلس این سوال را از دولت می پرسیم که چرا باید فشارها برای 

دریافت مالیات بر روی کسبه خرد باشد، اما زمینه فرار مالیاتی برای عده ای همچنان 
فراهم باشد.

»علیرضا سلیمی« عضو هیات رییسه کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس نیز در 
انتقاد از پیش بینی های مالیاتی در لایحه بودجه ۹۹، به رسانه ها گفت: متاسفانه دولت 
در لایحه بودجه سال ۹۹ کل کشور به پایه های جدید مالیاتی به عنوان یک درآمد پایدار 
بی توجه بوده است. در لایحه بودجه ۹۹ بحث مالیات خیلی شفاف نیست. همچنین 
سازوکار روشنی برای جلوگیری از فرار مالیاتی در نظر گرفته نشده است و در مقابل 

فشار مالیاتی را بر کارگر و کارمند افزایش داده اند و این ظلم است.
وی در ادامه گفت: در هر صورت کشور باید بر اساس مالیات اداره شود اما مالیات 
از مصرف اخذ شود نه تولید. در حال حاضر مالیات بر تولید، کمر تولیدکننده را 

شکسته است. در واقع باید هر کسی بیشتر مصرف می کند، بیشتر مالیات بدهد.
رفاه  و  برنامه ریزی  گروه  مدیر  و  اقتصادی  شناس  جامعه  سعیدی«  »علی اصغر 
اجتماعی دانشگاه تهران، نیز بر این باور است که مردم واکنش مطلوبی به تکیه دولت 
بر افزایش هزینه های آنان برای کسب درآمد بودجه ای، نشان نخواهند داد. وی در 
گفت وگو با رسانه ها، با اشاره به اینکه در بودجه ۹۹، دولت به دنبال این است تا در 
خصوص مالیات ها سیاست واحدی را برای همه مردم اجرا کند، می گوید: اگر دولت 
بخواهد یک سیاست واحد را در حوزه نظام مالیاتی پیگیری کند، یک نوع بی عدالتی 

به بار خواهد آورد و موجب عکس العمل مردم خواهد شد.
سعیدی می افزاید: دولت باید در معافیت های مالیاتی تجدیدنظر کند، اولویت اول 
دولت باید حذف معافیت های بی معنی، چه در مناطق آزاد و ویژه از یک طرف و حذف 

معافیت نهادهای خاص و افزایش درآمدهای مالیاتی باشد.
به گفته استاد جامعه شناسی اقتصاد دانشگاه تهران، دولتی که قرار است بر درآمد 
مالیاتی اتکا کند، هیچ راهکاری مگر شفاف سازی، پاسخگویی درست و اجتناب از 

پنهانکاری و ابهام ندارد.
با وجود این نگرانی ها در خصوص سیاست های مالیاتی در بودجه ۹۹ اما مسئولان 
دولتی تاکید دارند که بر اساس این سیاست ها، فشار مالیاتی بر مردم عادی نخواهد 

آمد و افرادی که سرمایه های کلان دارند موظف به پرداخت مالیات هستند.
گزینه حذف معافیت های مالیاتی نهادهای خاص

در شرایطی که برخی کارشناسان، سیاستمداران و اقتصاددانان از سیاست های 
مالیاتی ناخرسندند و به ویژه معتقدند که بر اثر سیاست های مالیاتی موجود در لایحه 
بودجه ۹۹ مردم باید فشار مالی سنگینی را متحمل شوند، برخی نهادهای خاص که 

درآمدهای سرشاری نیز دارند، همچنان مشمول معافیت های مالیاتی هستند.
باید  است:  گفته  این موضوع  از  انتقاد  در  اقتصاددان  راغفر«  به تازگی »حسین 
معافیت ها برای همه بنگاه ها به ویژه نهادهای حکومتی که از بودجه عمومی سهم 

می برند حذف شود.
این اقتصاددان در ادامه تصریح می کند: منابعی که برای بودجه تعریف شده، 
غیرواقعی بوده و تحقق چنین درآمدهایی عملا ممکن نخواهد بود. در ضمن، در 
همین شرایط هم اعطای معافیت های مالیاتی به گروههای فربه در جامعه فاقد منطق 
است، علی الاصول منابع مالیاتی نباید تنها بر تولیدکنندگان خرد تحمیل شود، بلکه 
باید بر بنگاه های بزرگ و مصارف وارداتی لوکس که توسط ثروتمندان وارد می شوند، 
متکی باشد. بسیاری از معافیت هایی که به صادرات و واردات داده می شود، می بایست 
حذف شوند. معافیت صادرات به مواد خام نیز باید حذف شود و هزینه های خود دولت 

در بخش های غیرضروری کاهش پیدا کند.
به گفته این اقتصاددان، این کاهش ها و محدودیت ها باید شامل همه نهادها و 

بنگاه هایی شود که عناصر حکومتی هستند و از بودجه عمومی سهم می برند.
آبان ماه پارسال بود که روزنامه »ایران« نیز در یادداشتی، به انتقاد از معافیت مالیاتی 
برخی نهادها پرداخت و نوشت: در شرایط کنونی که با وجود تحریم ها کشور باید 
وابستگی به نفت را کاهش دهد، مالیات مهم ترین منبع درآمدی دولت است. به 
عنوان مثال بنیاد مسکن هم اکنون در شهرستان دماوند واحدهایی برای کسب سود 

می سازد، چرا نباید مالیات دهد؟
در این میان، معافیت مالیاتی تنها باید مختص به مناطق محروم باشد. مثلًا در 
سیستان و بلوچستان باید نرخ مالیات را برای سرمایه گذاران نزدیک به صفر کنیم تا 

سرمایه گذاران داخلی و خارجی با جذابیت برای سرمایه گذاری مواجه باشند.
بی تردید مالیات بر درآمد یکی از مهمترین راهکارهایی است که به ویژه در تنگناهای 
اقتصادی می تواند کمکی برای اقتصاد کشور باشد. اما قوانین، روندها و اقدامات در 
این زمینه باید به گونه ای یکسان و متناسب برای همه افراد، شرکت ها، سازمان ها و 
نهادها به کار گرفته شود تا موجبات فشار اقتصادی بر یک گروه و فرار مالیاتی گروه 
دیگر را فرهم نسازد و به تعمیق چالش های اقتصادی چه برای دولت، چه برای مردم و 

چه برای تولیدکنندگان منجر نشود.

منتقدان به افزایش نامتناسب مالیات ها در لایحه بودجه نقد دارند 

پاشنه آشیل سیاست های مالیاتی کجا است؟

معاون وزیر اسبق اقتصاد ضمن بررسی لایحه بودجه سال ۱۳۹۹ ، اینکه چقدر 
درآمدهای در نظر گرفته شده در این بودجه و راه های پول ساز در آن محقق می شود 
را تحلیل و پیش بینی کرد که چندان نمی توان به تامین درآمدهای سال آینده 

خوش بین بود.
حیدر مستخدمین حسینی ، با اشاره به فرایند تهیه و تدوین لایحه بودجه توسط 
دولت گفت:  بخش نامه بودجه در مهرماه به دستگاه های ذیربط ابلاغ شد و در آن 
سرفصل های کلی برنامه های بلند و کوتاه مدت و نشانه های اصلی بودجه لحاظ 
می شود. برای لایحه بودجه سال ۱۳۹۹ نیز همین مراحل طی شد. بعد از آن 
اطلاعات لازم توسط سازمان  برنامه و بودجه از دستگاه های ذیربط جمع آوری و 

تلفیق شد که بخشی از آن هزینه می شود و بخشی هم درآمد.
وی با بیان اینکه بخشی از لایحه به هزینه و بخشی دیگر به درآمد تقسیم می شود، 
ادامه داد: درآمدها عمدتا شامل نفت و مالیات می شود. سایر درآمدها بخش زیادی 
را شامل نمی شود. سازمان برنامه  و وبدجه نیز پس از جمع آوری اطلاعات بررسی 
می کند تا ببیند آیا درآمدها، هزینه ها را پوشش می دهد یا خیر. در لایحه بودجه 
زمانی که دولت متوجه می شود درآمدها پاسخگوی هزینه ها نیست سعی می کند 
هزینه ها را کاهش دهد. اگر باز هم تراز نبود هزینه ها را ثابت نگه می دارد و وارد بخش 
درآمدها می شود. یکی از درآمدها مالیات است. بر این اساس میزان مالیات امسال 

۱۹۵ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شد که ۲۰ هزار میلیارد تومان از گمرک گرفته 
می شود؛ به عبارت دیگر، میزان مالیات خالصی که دولت امسال در لایحه بودجه 

پیش بینی کرده ۱۷۵ هزار میلیارد تومان است.
کاهش درآمد و مالیات گمرکی

معاون وزیر اسبق اقتصاد با اشاره به وضعیت گمرک اظهار کرد: به دلیل شرایط 
موجود، گمرک میزان واردات را کاهش داده و درآمد آن نیز کاهش پیدا کرده است؛ 
یعنی از ۴۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده است به ۲۰ هزار میلیارد تومان 

کاهش یابد.
مستخدمین حسینی با بیان اینکه منبع دیگر درآمد دولت، درآمد حاصل از نفت 
است، اظهار کرد: این درآمد بر مبنای بازار و گزارش وزارت نفت تهیه می شود و 
زمانی که این درآمد پیش بینی شد، مابه التفاوت درآمد حاصل از نفت و مالیات به 

عنوان کسری بودجه تلقی می شود.
وی ادامه داد: بعد از این دو منبع درآمد دولت برای رفع کسری بودجه به سراغ 
دارایی های سرمایه ای و مالی می رود. البته باید توجه داشت این اموال متعلق به 
دولت نیست، بلکه به مردم تعلق دارد و دولت متولی نگهداری از آن است. بعد به 
سراغ دارایی های مالی و انتشار اوراق می رود که اوراق بدهی به حساب می آید و 
بررسی می شود که توان دولت چقدر است و چقدر می تواند اوراق منتشر کند. 
امسال اوراق مربوط به بانک ها نیز در نظر گرفته شده که بانک ها اوراق را خریداری 

کنند و آن را به جای سپرده های قانونی به بانک مرکزی دهند.
مستخدمین حسینی در ادامه با تأکید بر اینکه عمده درآمدهایی که توسط دولت 
در لایحه بودجه ۹۹ پیش بینی شده است، تحقق پیدا نمی کند، توضیح داد: علاوه 
بر آن به دلیل وجود تورم، هزینه ها نیز افزایش پیدا می کند. پیش از این دولت 
نمی پذیرفت که اقتصاد در دوران رکود به سر می برد اما چندی پیش رئیس سازمان 
برنامه و بودجه اعلام کرد که بودجه طوری تنظیم شده است که اقتصاد را از رکود 

خارج کند؛ این به معنی این است که دولت نیز رکود را پذیرفته است.
قدرت خرید مردم بیشتر می شود؟

معاون وزیر اسبق اقتصاد با اشاره به صحبت مسئولان در مورد ویژگی های بودجه 
به  گفت: رئیس جمهور اعلام کرده بودجه استقامتی و معیشتی است. یعنی 
معیشت مردم کمک می کند. از سوی دیگر سخنگوی ستاد بودجه نیز اعلام کرد این 
بودجه، بودجه امید است، یعنی امیدواری ایجاد می کند که این اصطلاح جدیدی 

بود.
وی ادامه داد: اگر بودجه معیشتی باشد باید قدرت خرید مردم را بالا ببرد. در 
لایحه بودجه سال ۹۹ ذکر شده است که میزان حقوق حداقل ۱۵ درصد افزایش 

خواهد یافت. اما باید به این توجه کرد که افزایش ۱۵ درصدی حقوق با توجه به 
شرایط کنونی اقتصاد و پیش بینی دولت در لایحه درمورد افزایش قیمت گازوئیل و 
همچنین افزایش نرخ سوخت باعث شتاب تورم می شود و آثار خود را در سال ۱۳۹۹ 

خواهد گذاشت.
مستخدمین حسینی ادامه داد: بر اساس موارد مذکور پیش بینی ما از میزان 
تورم در سال آینده ۴۰ تا ۴۵ درصد است، مگر آنکه مجلس آن را تصویب نکند. ما 
به التفاوت میزان تورم با ۱۵ درصد افزایش حقوق مردم همان کاهش قدرت خرید 
جامعه کارمندان و کارگران است. طبق بررسی های صورت گرفته توسط کارشناسان 

باید گفت لایحه بودجه سال  ۹۹ قدرت خرید مردم را کاهش می دهد.
معاون وزیر اسبق اقتصاد ادامه داد: وقتی اقتصاد در رکود است و تورم هم خواهیم 
داشت، چگونه انتظار داریم که مالیات بیشتری بگیریم؟ ارزش افزوده را بیشتر 
کنیم؟ لایحه ارزش افزوده ای که در مجلس تصویب شد چیزی نیست که در حال 
حاضر اجرا می شود. لایحه قرار بود از قاچاق جلوگیری کند، قرار بود فرایند فرمت ها 
را پیگیری کند تا ببیند به کجا می رود تا تبدیل شود به محصول و وقتی تبدیل به 
محصول شد علامتی روی آن گذاشته می شود مبنی بر اینکه ارزش افزوده را طی 

کرده است. اما این قانون اجرا نشد.
بودجه حال و روز خوبی ندارد

وی در ادامه با تأکید بر اینکه پایه های درآمدی دولت کاملا متزلزل است، عنوان 
کرد: این موضوع هم در حوزه نفت و هم در حوزه مالیات صدق می کند که حتی 
در مالیات نیز به ریشه های نفت بازمی گردد. اقتصاد ما طوری است که اگر بخش 
نفت و فراورده های نفتی به خوبی کار نکند روی صنایع دیگر تاثیرگذار است. زمانی 
صنایع دیگر گسترش پیدا می کند که صنعت نفت ارتقا پیدا کند. بر این اساس حتی 

شکل گیری درآمد مالیاتی به توسعه صنعت نفت برمی گردد.
مستخدمین حسینی با بیان اینکه اقتصاد زمانی تعادل دارد که میزان پس انداز 
بانک هاست،  در  پس اندازها  داد:  توضیح  باشد،  سرمایه گذاری  میزان  با  برابر 
اگر بانک ها این توانمندی را داشته باشند که از این پس انداز استفاده کنند و به 
سرمایه گذاری ببرند، رشد و رفاه ایجاد می شود و تولید ناخالص داخلی افزایش پیدا 
می کند. اما برابری پس انداز با سرمایه گذاری زمانی محقق می شود که در کشور 
سرمایه گذاری صورت گیرد و بنگاه های اقتصادی نیز شکل گرفته باشند که اکنون 

به این صورت نیست.
معاون وزیر اسبق اقتصاد در پایان تأکید کرد: لایحه بودجه سال ۹۹ توانمندی 
استقامت و مقاومت را نمی تواند ایجاد کند و حال و روز خوبی ندارد. دولت قول داده 

بود که بودجه ریزی عملیاتی شود، اما این اتفاق هم رخ نداد.

مستخدمین حسینی معاون وزیر اسبق اقتصاد :

نمی توان به تامین درآمدهای سال آینده خوش بین بود

 دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو گفت: برآوردهای کارشناسی این انجمن نشان داده به طور میانگین قیمت 
کارخانه ای هر خودروی داخلی تا ۱۰ میلیون تومان می تواند کاهش یابد.

»مازیار بیگلو« دیروز در نشست خبری افزود: پیشنهاد کاهش قیمت مواد اولیه که منشا داخلی دارد، با وزیر صنعت، معدن وتجارت و 
مدیران ایران خودرو و سایپا مطرح شده است.

وی بیان داشت تاکید ما این است که مواد اولیه به قیمت تمام شده به خودروسازان و قطعه سازان اهلیت دار عرضه شود.
بیگلو تاکید کرد: اینکه مواد اولیه را با نرخ دلار به سازندگان داخلی می فروشند، بزرگترین صدمه را به صنعت خودرو و قطعه سازی وارد 

کرده است و نباید اقتصاد کشور به دلار وابسته باشد.
این مقام صنفی خاطر نشان کرد که مطابق برآوردهای اولیه و در صورت تحقق این موضوع، قیمت کارخانه ای هر خودروی تولید داخل 

به طور متوسط تا ۱۰ میلیون تومان کاهش خواهد یافت.
وی بیان داشت: در یک ماه اخیر به فولاد مبارکه اجازه ۱۵ درصد افزایش قیمت داده شده، همچنین رشد ۱۰ درصدی قیمت آلومینیوم 

ایرالکو و به طور مشابه در مس و محصولات پتروشیمی شاهد بودیم.
دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو ادامه داد: قیمت تمام شده مواد اولیه در کشورمان بسیار پایین تر از قیمت های 
جهانی است. وی گفت: صورت های مالی منتشره شرکت های تولید کننده مواد اولیه در بورس که گاهی اوقات تا ۵۰ درصد فروش شان 

را به عنوان سود اعلام می کنند، گویای همین مساله است.
بیگلو یادآور شد: نظیر این اتفاق در کشورهایی مثل کره جنوبی،  چین و ترکیه افتاده و مواد اولیه تولید داخل در این کشورها با یارانه به 

تولیدکنندگان و مصرف کنندگان تعلق می گیرد.
وی گفت: اگر قرار باشد قیمت مواد اولیه مان جهانی باشد، اما از نظر نرخ سود بانکی در صدر کشورها باشیم و فشارهای بیمه ای و مالیاتی 

بر تولیدکنندگان باشد، دیگر فضایی برای رقابت باقی نمی ماند.
شدند، قادر به تولید فرغون هم نبودند، اما ما در این شرایط سخت، خودروهایی با آپشن ها و امکانات مناسب تولید می کنیم.

بیش از ۶ هزار و ۲۶۲ هزار میلیارد ریال تسهیلات بانکی در ۹ ماهه سال ۹۸ )تا پایان آذرماه( به بخش های مختلف اقتصادی 
پرداخت شده که نسبت به مدت مشابه پارسال رشد ۲۹.۸ درصدی را نشان می دهد.

به گزارش روز یکشنبه بانک مرکزی، سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش در کلیه بخش های اقتصادی طی 
۹ ماهه سال جاری مبلغ ۳۴۰۸ هزار میلیارد ریال معادل ۵۴.۴ درصد کل تسهیلات پرداختی بوده که در مقایسه با دوره مشابه 

سال قبل رشد ۱۹.۷ درصدی داشته است.
سهم تسهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در گردش بخش صنعت و معدن در ۹ ماهه سال جاری معادل ۱۳۵۸ هزار میلیارد 
ریال بوده است که حاکی از تخصیص ۳۹.۸ درصد از منابع تخصیص یافته به سرمایه در گردش کلیه بخش های اقتصادی است.
از ۱۹۰۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن معادل ۷۱.۳ درصد آن )مبلغ ۱۳۵۸ هزار میلیارد ریال( 
برای در تأمین سرمایه در گردش پرداخت شده که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین منابع برای این بخش توسط بانک ها در 
سال جاری است. همچنین در دوره مورد بررسی تعداد ۲۷۶ هزار و ۱۵۹ فقره تسهیلات به بخش صنعت و معدن با میانگین 

پرداختی هر فقره ۶.۹ میلیارد ریال پرداخت شده است.
در بخش خدمات نیز تعداد دو میلیون و ۶۴۸ هزار و ۶۹۹  فقره تسهیلات با میانگین پرداخت هر فقره ۰.۸ میلیارد ریال )۸۰۰ 

میلیون تومان( پرداخت شده است.    
با توجه به اینکه ملاحظات مربوط به کنترل تورم را باید در نظر گرفت، همواره باید مراقب قدرت گرفتن پتانسیل تورمی ناشی 

از فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود.
 بر این اساس ضروری است به افزایش توان مالی بانک ها از طریق افزایش سرمایه و بهبود کفایت سرمایه بانک ها، کاهش 
تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن آنها به مسیر صحیح اعتباردهی بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در تامین سرمایه در گردش 
تولیدی، پرهیز از فشارهای مضاعف بر دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم 

درتامین مالی طرح های اقتصادی توجه ویژه ای کرد.

دبیر انجمن سازندگان قطعات خودرو:

امکان کاهش ۱۰میلیون تومانی قیمت خودرو وجود دارد
در ۹ ماه امسال ثبت شد؛

رشد ۳۰ درصدی تسهیلات پرداختی بانک ها

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

۱۳۹۸/۱۰/۰۸هیات  مورخ   ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۲۳۲۹ شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه ۳ کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
خانم معصومه جلیله وند بشناسنامه شماره  ۱۳۸۲ صاده از تهران فرزند کرم در 
ششدانگ یک باب خانه به مساحت ۷۸/۹۶ متر مربع مفروض از پلاک شماره 
۳۸۲ فرعی از ۱۷۰اصلی واقع در البرز و با خریداری از اقای مسعود میرزا محمدی 
کوسرریز و با مالکیت مالک اولیه اقای جواد صابر اسکندری تایید می نماید. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ی ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خودرا به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م/ الف ۳۶۶۹
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۳۹8/۱0/۲۱
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۳۹8/۱۱/07
محمدشکری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج



دوشنبه -هفتم بهمن ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4971

مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم:

قم در رشته کوهنوردی از ظرفیت های خوبی برخوردار است 

ورزشی6

رئیس هیئت کشتی قم به مهر خبر داد؛

کسب ۴ مدال توسط کشتی گیران قمی در 
مسابقات بین المللی تختی

رئیس هیئت کشتی استان قم از کسب ۴ مدال توسط کشتی گیران قمی در مسابقات 
بین المللی جام جهان پهلوان تختی خبر داد.

محسن وزیری اظهار داشت: رقابت های کشتی فرنگی بین المللی جام جهان پهلوان 
تختی در شیراز به پایان رسید و حاصل حضور کشتی گیران شایسته قم در این رقابت ها 

کسب ۴ مدال و سهیم شدن در موفقیت های ایران در این مسابقات بود.
وی افزود: در این رقابت ها مهدی ابراهیمی کشتی گیر شایسته قم که مدال های 
رنگارنگ آسیایی و بین المللی برای ایران به دست آورده است در وزن ۸۲ کیلوگرم 

صاحب نشان طلا شد و مقام قهرمانی این وزن را در کشتی فرنگی به دست آورد.
رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: مهدی ابراهیمی تنها کشتی گیر قمی بود که 
توانست در مسابقات جام تختی به دیدار نهایی راه یابد اما ۳ کشتی گیر قمی دیگر تا 

نیمه نهایی پیش آمدند اما با شکست برابر حریفان خود از راهیابی به فینال بازماندند.
وزیری بیان داشت: در این رقابت ها رضا مردی در رقابت های وزن ۶۳ کیلوگرم رضا 
مردی به نشان برنز دست یافت، علی اکبر حیدری در ۹۷ کیلوگرم برنز گرفت و ابوالفضل 
زینتی رفاه در پیکارهای وزن ۷۲ کیلوگرم دیگر برنزی کشتی فرنگی استان قم در این 

دوره از مسابقات بود.
وی عنوان کرد: کشتی قم در سال ۹۸ در مسابقات لیگ کشتی فرنگی حضور داشت 
و با نام شهدای مدافع حرم قم در این رقابت ها شرکت کرد اما به دلیل نبود حامی مالی 
ستارگان کشتی قم در این تیم حضور نداشتند و برای تیم های دیگر مسابقه دادند و 

همین موضوع سبب شد تیم شهدای مدافع حرم قم تیمی مدعی نباشد.
رئیس هیئت کشتی استان قم تصریح کرد: هدف از حضور تیم شهدای مدافع حرم 
قم در لیگ کشتی فرنگی، کسب تجربه برای کشتی گیران جوان قمی بود به طوری که 
سرشاخ شدن یک کشتی گیر کم تجربه بومی با فرنگی کاران باتجربه تر نقش مهمی در 

افزایش سطح فنی و تجربی کشتی گیران ما ایفا می کند.

اصغرحاجیلو: 

استقلال به مرحله گروهی لیگ قهرمانان 
صعود می کند

 پیشکسوت استقلال گفت: استقلال توانایی شکست دادن الریان قطر را دارد و با غلبه 
برابر حریف خود راهی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا خواهد شد.

»اصغر حاجیلو« اظهار داشت: استقلال با تمام چالش هایی که پیش از بازی با الکویت 
داشت توانست نمایش خوبی را به اجرا گذاشته و به پیروزی با ارزش برسد.

وی افزود: استقلال در دیدار با الکویت قدرت فوتبال ایران را به حریف خود دیکته کرد 
و اجازه نداد نماینده کویت در این جدال عرض اندام کند.

پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: »فرهاد مجیدی« با این پیروزی توانایی های 
فنی اش را نشان داد و به طور حتم با انگیزه های بیشتری استقلال را هدایت خواهد کرد.
حاجیلو تصریح کرد: استقلال توانایی شکست دادن الریان قطر را دارد و به طور با غلبه 

برابر حریف خود راهی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا خواهد شد.
وی تاکید کرد: بازیکنان استقلال ثابت کردند توانایی فنی زیادی دارند و با تمام وجود 

برای موفقیت استقلال در زمین مسابقه تلاش می کنند.
بازیکن سال های دور استقلال در پایان گفت: حق استقلال این بود در این مسابقه 
میزبان باشد اما با تمام بی مهری هایی که درباره استقلال صورت گرفت آنها به این 

پیروزی با ارزش رسیدند تا دل هواداران شاد شود.

دیاباته ۲ رقمی شد؛ 

تیام، هدف بعدی شیخ مالیایی
 شیخ دیاباته با زدن ۲ گل موفق شد در کنار »جی لوید ساموئل« دومین گلزن برتر 

خارجی تاریخ استقلال لقب بگیرد.
تیم فوتبال استقلال تهران در چارچوب مرحله دوم پلی آف مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا موفق شد با نتیجه سه بر صفر از سد الکویت بگذرد و حریف الریان قطر در دور بعدی 

شود. ستاره این دیدار کسی نبود جز شیخ دیاباته.
مهاجم مالیایی و بلند قامت استقلال موفق شد در این دیدار ۲ گل به ثمر برساند و روی 
گل دیگر نیز تاثیرگذار باشد. او با این ۲ گل مجموع گل های خود را برای استقلال به عدد 

۱۰ رساند. پیش از این دیاباته هشت گل در لیگ برتر به ثمر رسانده بود.
این ۲ گل او را بالاتر از گوران یرکوویچ به رده دوم بهترین گلزنان خارجی تاریخ باشگاه 
استقلال رساند. جایی که دیاباته در کنار جی لوید ساموئل فقید قرار می گیرد. البته 

ساموئل در ۹۲ بازی به این  آمار رسید و پستش هم فوروارد نبود.
ماموریت بعدی دیاباته سبقت گرفتن از ساموئل با زدن یک گل و رسیدن به رکورد مامه 
تیام است که ۱۳ گل برای استقلال به ثمر رسانده است. اتفاقی که با روند ایده آل شیخ 

به زودی رخ خواهد داد.

 در هفته هفتم لیگ برتر فوتسال قم؛

تیم های آرش، ذاکر و مقاومت حریفان خود 
را شکست دادند

 در هفتمین هفته از رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های استان قم تیم های آرش، 
ذاکر و مقاومت حریفان خود را شکست دادند.

به گزارش مهر، هفته هفتم و پایانی دور رفت لیگ برتر فوتسال باشگاه های استان قم 
شامگاه شنبه در سالن شهید حیدریان قم به پایان رسید و آرش، ذاکر و مقاومت برندگان 

دیدارهای این هفته بودند.
در بازی های برگزار شده تیم فوتسال آرش در دیدار برابر دلسوختگان اهل بیت در یک 
بازی برتر ۴ بر یک به پیروزی رسید و ۳ امتیاز دیگر به دست آورد و تیم ذاکر پرافتخارترین 

تیم لیگ برتر فوتسال قم برابر تیم خادم الحسین ۳ بر یک به برتری رسید.
جذاب ترین مسابقه هفته بین تیم های مقاومت و شهید رئیس کرمی برگزار شد که این 
دیدار نزدیک و فشرده در نهایت با برد ۴ بر ۳ تیم مقاومت همراه بود. در تنها تساوی هفته، 

مسابقه تیم های رستوران گلریز و سوهان محمد سیما به تساوی یک بر یک انجامید.
همچنین از دیدارهای هفته هفتم لیگ دسته اول فوتسال قم نیز تیم یاقوت در یک 
بازی پرگل ۷ بر ۴ برابر تیم خشکبار شورمز به پیروزی رسید و تیم آریا صنعت معصومی ۳ 

بر صفر فرش شهر را شکست داد.
آتیه سازان نیز با ۳ گل مقابل تیم میعاد به برتری دست یافت و دیدار تیم های مهدیار 
و انصار با پیروزی ۵ بر ۲ تیم انصار به پایان رسید. بدین ترتیب مسابقات لیگ دسته اول 
فوتسال قم از پنج شنبه ۱۰ بهمن وارد مرحله حذفی می شود و تیم های انصار با آتیه 

سازان و آریا صنعت معصومی با یاقوت در سالن نخلستان قم به مصاف هم می روند.

در لیگ برتر والیبال بانوان؛

تیم والیبال بانوان افق قم مغلوب
 اکسون تهران شد

تیم والیبال بانوان افق قم در دیداری از هفته دهم لیگ برتر والیبال بانوان باشگاه های 
کشور مغلوب تیم اکسون تهران شد.

برپایه این گزارش ، هفته دهم رقابت های لیگ برتر والیبال بانوان باشگاه های کشور 
شنبه شب به پایان رسید و نماینده والیبال قم در دیداری خانگی برابر تیم اکسون تهران 

نتیجه را واگذار کرد.
تیم افق قم که در سالن شهید رضائیان قم میزبان تیم اکسون تهران بود با وجود تلاش 
فراوان نتوانست برابر حریف خود عرض اندام کند و در نهایت در ۳ ست متوالی بازنده 
شد تا همچنان با همان یک پیروزی خود برابر اطلس تهران در رده ماقبل آخر جدول 
رده بندی قرار گیرد. در این دیدار تیم افق قم با هدایت سعیده خلیلی در ست نخست با 
حساب ۱۶ بر ۲۵ نتیجه را به تیم اکسون واگذار کرد و در ست دوم نیز برتری تیم اکسون 
تهران با مربیگری اورانوس احمدی ادامه یافت و اکسون این ست را نیز ۲۵ بر ۱۳ با برد 
پشت سر گذاشت. سرانجام در ست سوم با وجود عملکرد قابل قبول تیم افق قم، اکسون 
از تجربه بالاتر خود استفاده کرد و ۲۵ بر ۱۷ پیروز شد تا در نهایت با برتری ۳ بر صفر برابر 

تیم افق قم در رده چهارم جدول ۹ تیمی لیگ برتر والیبال بانوان قرار گیرد.

آنتورپ بلژیک مقصد سرمربی سابق تیم ملی ایران

بیرانوند دوباره شاگرد ویلموتس می شود؟
به احتمال زیاد علیرضا بیرانوند و مارک ویلموتس در تیم آنتورپ بلژیک با هم کار 

خواهند کرد.
به گزارش ایسنا و به نقل از سایت dhnet بلژیک، علیرضا بیرانوند دروازه بان ایرانی 
مورد توجه چند تیم بلژیکی قرار دارد و فصل آینده احتمالا در تیم آنتورپ بازی خواهد 
کرد. بیرانوند البته پیشنهادهایی از چند تیم دیگر دارد ولی به عنوان اولین تجربه اروپایی 
خود احتمالا به تیم آنتورپ خواهد رفت. او در این تیم احتمالا شاگرد مارک ویلموتس 
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران خواهد شد. این سایت بلژیکی نوشته است که 
"احتمال می رود ویلموتس با بیرانوند در ارتباط بوده و به او گفته است که در تیم آنتورپ 
با همدیگر دیدار خواهند کرد". بر اساس توافق انجام شده میان بیرانوند و دو باشگاه 
پرسپولیس و آنتورپ، این دروازه بان آخر فصل با قراردادی سه ساله راهی بلژیک می شود. 
بیرانوند که سابقه بازی در نفت تهران را نیز در کارنامه خود دارد، در جام جهانی روسیه و 

جام ملت های آسیا امارات درون دروازه تیم ملی ایران قرار گرفت.

تیم فوتبال پرسپولیس در اولین حضوریحیی گل محمدی روی نیمکتش با پیروزی مقابل 
تراکتور تبریز جایگاهش را در صدر جدول تثبیت کرد.

تیم های فوتبال پرسپولیس و تراکتور تبریز در چارچوب هفته هفدهم مسابقات لیگ 
برتر فوتبال، از ساعت ۱۵:۱۵ روز )یکشنبه( در ورزشگاه آزادی به مصاف یکدیگر رفتند که 
پرسپولیس با نتیجه ۲ بر صفر به برتری دست یافت. علی علیپور در دقیقه ۹ و وحید امیری 

در دقیقه ۵۵ دو گل پرسپولیس را به ثمر رساندند.
ترکیب پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، شجاع خلیل زاده، سیدجلال حسینی، مهدی 
شیری، محمد انصاری، کمال کامیابی نیا، احمد نوراللهی، وحید امیری، مهدی ترابی، 

علی علیپور و کریستین اوساگوآنا.
ترکیب تراکتور: رشید مظاهری، ایمان سلیمی، محمدرضا خانزاده، مهدی تیکدری، 
میثم تیموری، اکبر ایمانی، رضا اسدی، مسعود شجاعی، اشکان دژاگه، احسان حاج صفی 

و ساسان انصاری.
داور: محمدرضا اکبریان

نیمه اول:
دقیقه یک: مهدی تیکدری نژاد، مدافع تراکتور به دلیل خطا روی وحید امیری در نزدیکی 

محوطه جریمه تیمش با کارت زرد محمدرضا اکبریان روبه رو شد.
دقیقه ۳: سانتر مهدی ترابی پس از عبور از روی سر همه بازیکنان به کمال کامیابی نیا 

رسید، اما ضربه این بازیکن به بیرون رفت.
دقیقه ۴: ضربه ساسان انصاری مهاجم تراکتور از درون محوطه جریمه راهی به دروازه 

بیرانوند پیدا نکرد.
دقیقه ۷: مهدی ترابی به دلیل خطا بر روی احسان حاج صفی در زمین پرسپولیس، از 

داور مسابقه کارت زرد گرفت.
دقیقه ۹: علی علیپور روی یک حمله تند و تیز روی پاس وحید امیری در موقعیت خوبی 

قرار گرفت و پس از استپ سینه توپ را از بالای سر رشید مظاهری تبدیل به گل کرد.
دقیقه ۲۱: فرصت دیگری برای پرسپولیسی ها ایجاد شد که توپ ارسالی روی دروازه 

می توانست خطرساز باشد، اما در نهایت این توپ راهی به دروازه نداشت.
دقیقه ۳۶: شجاع خلیل زاده پس از خطایی که روی ساسان انصاری انجام داد، نسبت به 

تصمیم داور اعتراض کرد و با اشکان دژاگه نیز درگیر شد تا با کارت زرد جریمه شود.
دقیقه ۳۷: ارسال احسان حاج صفی روی ضربه ایستگاهی به سمت دروازه پرسپولیس، 

ضربه سر ایمان سلیمی را به دنبال داشت که علیرضا بیرانوند توپ را به کرنر فرستاد.
دقیقه ۴۳: یحیی گل محمدی، سرمربی پرسپولیس به دلیل اعتراض های متوالی به داور 

مسابقه، کارت زرد دریافت کرد.
دقیقه ۱+۴۵: رضا اسدی از داور مسابقه کارت زرد گرفت.

دقیقه ۲+۴۵: ساکت الهامی، سرمربی تراکتور با توصیه داور چهارم از سوی اکبریان 
اخراج شد که این مسئله اعتراض تراکتوری ها را به دنبال داشت.

فوتبال , تیم فوتبال پرسپولیس , تیم فوتبال تراکتور تبریز , لیگ برتر فوتبال ,
نیمه دوم:

دقیقه ۵۵: وحید امیری با یک حرکت انفرادی و بسیار خوب از پشت محوطه جریمه 
تراکتور سه بازیکن این تیم را از پیش رو برداشت و با یک ضربه فنی و دقیق گل دوم سرخ 

پوشان تهرانی را به ثمر رساند.
دقیقه ۵۹: شوت محمد خانزاده را بیرانوند در دو مرحله در اختیار گرفت.

دقیقه ۶۰: سعید مهری به جای میثم تیموری وارد زمین شد.
دقیقه ۶۳: دومین تعویض برای تراکتور، حمزاوی اوکاجا به جای ساسان انصاری وارد 

زمین شد.
دقیقه ۶۹: کریستین اوساگونا به دلیل خطا روی مسعود شجاعی از داور بازی کارت زرد 

دریافت کرد.
دقیقه ۷۰: شوت سعید مهری با اختلاف از بالای دروازه پرسپولیس راهی اوت شد.

دقیقه ۷۶: رضا شکاری به جای اشکان دژاگه وارد زمین شد.
دقیقه ۸۳: علی علیپور به دلیل خطا روی مدافعان تراکتور کارت زرد بعدی را از اکبریان 

دریفات کرد.
دقیقه ۸۵: کنعانی زادگان به عنوان نخستین تعویض پرسپولیسی ها به جای اوساگونا وارد 

زمین شد.
دقیقه ۸۹: کمال کامیابی نیا از پرسپولیس و سعید مهری از اکبریان کارت زرد گرفتند.

دقیقه ۱+۹۰: ضربه ایستگاهی زیبای احسان حاج صفی به تیر دروازه بیرانوند برخورد 
کرد.

به گزارش تسنیم بدین ترتیب پرسپولیس در اولین تجربه هدایت یحیی  گل محمدی، با 
پیروزی مقابل تراکتور ۳۷ امتیازی شد و اختلاف خود را با سپاهان به پنج امتیاز افزایش 
داد. سرخپوشان تهرانی با برتری در این مسابقه انتقام شکست یک بر صفر دور رفت را هم 

از تبریزی ها گرفتند.
گل محمدی: امروز شاهد یکی از زیباترین بازی های لیگ بودیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس بازی تیمش مقابل تراکتور را یکی از زیباترین بازی های لیگ 
برتر دانست، مسابقه ای که او نگران موفقیت سرخپوشان در آن بوده است.

یحیی گل محمدی، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس پس از پیروزی ۲ بر صفر پرسپولیس 
مقابل تراکتور در نشست خبری این بازی اظهار داشت: بازی سنگینی برای هر دو تیم بود و 

امروز بازی فیزیکی، درگیرانه و پرس خوب را از طرف دو تیم دیدیم.
»گل های به موقع و زیبایی زدیم.«، وی ضمن بیان این جمله گفت: امروز شاهد یکی از 
زیباترین بازی های لیگ بودیم، چون دو تیم می خواستند بازی را ببرند و بازیکنان خوبی 
داشتند. حساسیت بازی این قدر زیاد بود که روی کار دو تیم تأثیر منفی گذاشته بود، اما خدا 
را شکر توانستیم این سه امتیاز را با همت هواداران و غیرت بچه ها بگیریم. با توجه به وضعیت 
جدول و مقابل تیمی چون تراکتور که مدعی قهرمانی است و از لحاظ مهره ای و تیمی، یکی از 

تیم های خوب ماست، سه امتیاز حساسی گرفتیم و کار سختی مقابل این تیم داشتیم.
سرمربی پرسپولیس با تمجید از هواداران این تیم تصریح کرد: باید این برد را به همه هواداران 
خوب خود تقدیم کنیم که در این سرما، از چند ساعت مانده به آغاز مسابقه ما را تشویق کردند. 
همچنین این پیروزی را همه پرسپولیسی هایی که گرفتار سیل بودند، تقدیم می کنم. نباید 
این عزیزان را فراموش کنیم و باید هر کاری کنیم که آنها به زندگی عادی برگردند. به بچه های 
تیم تبریک می گویم که با دل و جان بازی کردند. گل محمدی با بیان اینکه تیمش فرصت 
زیادی برای آماده سازی نداشت، خاطرنشان کرد: بازی تدارکاتی برابر بادران در زمین خیلی 
بدی برگزار شد و دیدار دوستانه مقابل نفت مسجدسلیمان در چمن مصنوعی و شرایط آب 
و هوایی سختی بود. از شرایط بازی دور بودیم و نگران این مسابقه بودم. به همین خاطر این 
سه امتیاز، بیش از این ها ارزش داشت. وی درباره اینکه برخلاف دوران کالدرون، بار هجومی 
پرسپولیس روی دوش مهدی ترابی نبود، بیان کرد: ما یک تیم هستیم و تمام بازیکنان در دفاع 
و حمله نقش دارند. از تمام بازیکنان، به خصوص بازیکنان هجومی می خواهیم که در انتقال 
به حمله شرکت کنند. آنها بازیکنان باکیفیت، باغیرت و از لحاظ ذهنی خیلی قوی هستند. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه با این بازیکنان می توان حرف های زیادی برای 
گفتن داشت، گفت: مهره های هجومی ما همه کیفیت خوبی دارند، دوست دارم تمام آنها 
در گلزنی شرکت داشته باشند و از موقعیت ها استفاده کنند. این موضوع، کار را برای حریف 
سخت تر می کند. ترابی نیم فصل فوق العاده ای را پشت سر گذاشت و امروز هم خیلی خوب 
دوید، جنگید و توپ نگه داشت. گل اول ما به خاطر انتقال به حمله و حفظ توپ خوب او بود. 
گل محمدی درباره اینکه اخطارهای زیادی به بازیکنان دو تیم داده شد، اظهار داشت: شاهد 
بازی حساس و فیزیکی بودیم و حساسیت مسابقه روی عملکرد دو تیم تأثیر گذاشت. داور برای 
کنترل بازی خیلی از کارت خود استفاده کرد. اکثر کارت های داور به بازیکنان دو تیم درست 
بود، اما قبل از بازی به بازیکنانم گفتم نباید راحت و مُفت اخطار بگیرند. دیدارهای حساسی در 
پیش داریم و دو هفته دیگر باید در دربی بازی کنیم. بنابراین نباید خیلی راحت کارت بگیریم 
و باید تمرکز بیشتری روی عملکرد خود داشته باشیم. وی در مورد عملکرد نه چندان مطلوب 
کریستین اوساگونا برابر تراکتور تصریح کرد: زمان ما برای اینکه بازی تدارکاتی و تمرین خوبی 
داشته باشیم، واقعاً کم بود. انتظارِ داشتن تأثیر زیاد روی تیم با ۱۱-۱۲ روز، انتظار زیادی است. 
باید بیشتر روی این موضوع کار کنیم. مهاجمان ما از جمله اوساگونا باید بتوانند توپ را حفظ 
کنند و پاس های خوبی بدهند. ما این را از مهاجمان خود می خواهیم و روی این موضوع کار 
می کنیم. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در ادامه افزود: باید فیلم بازی را ببینیم و آنالیز کنیم. 
فکر می کنم بازی به بازی بهتر می شویم، چون از لحاظ بدنی هنوز شرایط خوبی نداریم و از 

لحاظ تیمی و تاکتیکی هنوز جای کار داریم. ما باید بیشتر کار کنیم.
الهامی: فشارمان را از روی پرسپولیس برنمی داریم

سرمربی تراکتور می گوید در ادامه مسابقات تلاش خواهند کرد و همچنان به مدعیان 
قرمانی لیگ برتر از جمله پرسپولیس فشار خواهند آورد.

 ساکت الهامی درباره شکست ۲ بر صفر تیمش مقابل پرسپولیس و اخراج از کنار زمین در 
این دیدار گفت: مهاجم تیم پرسپولیس، اوساگونا بیش از ۱۰ بار خطا کرد و بازی را از جریان 
انداخت. در یک صحنه بدون توپ اشکان دژاگه را زد و فکر کنم الان کتفش شکسته است. 
در این صحنه اعتراض کردیم و دوباره روی احسان حاج صفی خطا کرد. من اعتراض کردم و 
داور من را اخراج کرد. وی ادامه داد: داور ۱۱ اخطار داد. ما این بازی را از دست دادیم و چهار 
بازیکن ما برای بازی بعدی چهار کارته شدند. الهامی اظهار کرد: به پرسپولیس تبریک می گویم 
ولی واقعیت امر این است که ما از نظر آماری بهتر بودیم. باید خودمان را جمع و جور کنیم و 
آماده ادامه راه شویم. این فشار را در ادامه لیگ از روی پرسپولیس و سایر تیم های صدر جدول 
برنمی داریم.  او درباره ادامه دار بودن درگیری ها در فوتبال ایران و پرتاب سنگ از سوی هواداران 
گفت: من متوجه این اتفاقات نشدم اما درگیری در زمین طبیعی بود. به نظرم می توانستند یک 
داور با تجربه را انتخاب کنند. داور می توانست بازی را مدیریت کند. داور ۱۱ اخطار داد. یکی از 

دلایل خشونت در بازی عدم مدیریت درست از سوی داور بود.

پرسپولیس ۲- تراکتور صفر؛

»یحیی« گام اول را محکم برداشت

امین صانعی

مدیرانی  با  متفاوت  دنیایی  است،  غریبی  و  عجیب  دنیای  خود  برای  ایران  فوتبال 
منحصربه فرد. اتفاقات و جریان هایی که در این فوتبال روی می دهد، به نوبه خود آنقدر 
شگفت انگیز است که شاید در هیچ جای این کره خاکی، نتوان نمونه مشابه آن را پیدا کرد 

و باید به این شیوه مدیریت خلاقانه و خودمحور، تبریک و احسنت گفت!
مدت هاست تیم  ملی  فوتبال ایران مربی ندارد، آن هم در شرایطی که بازی های حساس 
و نفس گیری را پیش رو داریم و باید تمام و کمال از این مسابقات، سربلند بیرون بیاییم. 
بعد از رفتن ویلموتس و اتفاقات عجیب و غریبی که با فوتبال ایران عجین شده، صحبت 
از نام ها و مربیان مختلفی شد تا در نهایت به دو اسم برسیم. علی دایی و امیر قلعه نویی 
مربیانی بودند که به نیمکت تیم ملی بسیار نزدیک شده و هواداران فوتبال منتظرند تا در 
نهایت یکی از این دو نفر، سکان هدایت تیم ملی را در دست بگیرد. اما در روزهای گذشته 

خبرهایی مطرح شد که مسیر فکری فوتبال دوستان را دچار تغییر و تحول کرد. 
در شرایطی که مسئولان فوتبالی از حضور مربی ایرانی در کادر فنی با اطمینان سخن 
می گویند، اما یک رسانه خارجی از مذاکره فدراسیون فوتبال ایران با »جیانی دبیاسی« 

خبر داده و مدعی شده این گفت وگوها در آستانه نهایی شدن است. 
اسکای اسپورت نیز در گزارشی به مذاکره مسئولان فدراسیون فوتبال ایران با دبیاسی 

پرداخته و حتی زمان همکاری را ۳۰ ماهه و تا پایان جام جهانی اعلام کرده است. 
تأیید مذاکره از سوی دبیاسی

در شرایطی که فدراسیون فوتبال هرگونه مذاکره با این مرد ایتالیایی را رد کرده، اما 

دبیاسی در گفت وگویی ضمن تأیید این خبر اعلام کرده است توافقات در آستانه نهایی 
شدن است. او که سابقه فعالیت در تیم  ملی آلبانی و سری آ ایتالیا را در کارنامه دارد، از 
حضور در ایران و تیم ملی فوتبال کشورمان سخن گفته، اما به یک نکته تأکید دارد. تا 
همه چیز تمام نشده، به صورت رسمی نمی توان در این باره اظهارنظر کرد و باید منتظر 
ماند و دید در روزهای آینده چه اتفاق هایی می افتد. این مربی ایتالیایی در گفت وگویی با 
رسانه های این کشور در مورد شرایط حضورش در ایران گفته است: جزئیات قرارداد بسیار 
مهم است. باید دید به چه تفاهمی می رسیم. من سابقه کار و فعالیت در تیمی را داشتم 
که کسی فکرش را هم نمی کرد با آن بتوانیم موفق شویم، اما شدیم. من با آلبانی به جایی 

رسیدم که در تاریخ ماندگار شد و این نشان می دهد در کارم تا چه میزان جدی هستم. 
او در مورد کار در تیم  ملی و باشگاهی هم گفته: فرقی ندارد کجا کار کنی. مهم این است 
که به هدفی که می خواهی، برسی. من تجربیاتی دارم که باید از آنها بهره بگیرم و برای 
موفقیت در کارم یک نکته مهم وجود دارد و آن هم تلاش است و تلاش.  البته دبیاسی قبلًا 
هم گزینه مربیگری در فوتبال ایران بوده، نام او پیش از این برای پرسپولیس، تراکتورسازی 

و حتی استقلال بر سر زبان ها بود، اما در نهایت حضورش در ایران منتفی شد.
فدراسیون فوتبال و تکذیب ماجرا از پایه و اساس

در شرایطی که دبیاسی از مذاکره با مسئولان فوتبال ایران سخن گفته، اما سخنگوی 
فدراسیون کشورمان این مسئله را از پایه و اساس، تکذیب و عنوان می کند: دیباسی گزینه 

هدایت تیم  ملی  فوتبال ایران نیست. 
این اظهارنظر رسمی فدراسیون فوتبال ایران  است، اما بر اساس تجربه و اتفاق های 
مشابه قبلی باید به یک نکته توجه داشت؛ اگر هیچ مذاکره ای در میان نبوده، چرا دبیاسی 

باید خود را سر زبان ها بیندازد و از مسئله ای حرف بزند که از پایه و اساس واقعیت ندارد؟ 
آیا این ذهنیت را که مسئولان ورزشی ما در پرونده های مشابه، به هر دلیل از بیان حقیقت 
خودداری کرده یا موضوع را آن طور که می خواهند، بیان می کنند، نباید مورد توجه قرار 
داد؟ در ورزش بسیار دیده ایم که واقعیت ها را آن طور که می خواهند نشان می دهند، یا 
شاید بهتر است بگوییم واقعیت ها را به گونه ای که دوست دارند رسانه ای می کنند و... اما 

حقیقت هیچ گاه پشت ابر نمی ماند. 
از مشکلات و پرونده های فوتبال ایران در مجامع بین المللی گرفته تا همین مذاکرات 
و گفت وگوهایی که عنوان می شود واقعیت ندارد، همه و همه نشان می دهد آن طور که 
ادعا داریم، با هواداران رو راست نبوده و نیستم و باید پرسید در این میان چه کسی حرف 
راست را می زند؟ آیا واقعاً برای خدمت در ورزش آمده ایم؟ آیا هوادارانی که از آنها به عنوان 
سرمایه های همیشگی نام می بریم، حق ندارند بدون کم و کاستی در جریان اتفاق هایی 

که در این ورزش روی می دهد، باشند؟ 
باز هم پای دلال های همیشگی در میان است؟

این ماجرا یک ضلع سوم هم دارد؛ ضلعی که شاید بیشتر شبیه یک بازی باشد تا 
واقعیت. دلال ها یا دست های پشت پرده ای که همیشه از آنها صحبت می شود، اما برای 

مقابله و برخورد با آنها هیچ وقت کاری صورت نگرفته است . 
شاید همان دست های پشت پرده و افراد سودجویی که به دنبال منافع شخصی خود 
هستند، یک بازی و جریان فکری راه انداخته اند تا به هدف یا اهداف خود برسند. افرادی 
که امروز مطمئن می توان گفت منافع شخصی خود را به منافع ملی ترجیح داده و فقط 

یک چیز برایشان مهم است: جیبی که از پول مردم پر شود. 

چه کسی راست می گوید؟

تیم ملی، یتیمی که قیم ندارد

مدیرکل ورزش و جوانان قم، با اشاره به وجود ۴۳ هیات ورزشی 
با تلاش های صورت گرفته برای برگزاری  این استان گفت:  در 
تمام  مدیریت  وضعیت  ورزشی  هیات های  سالیانه  مجمع های 

هیات های ورزشی در استان به روز شده است.
رسول منعم روز یکشنبه در مجمع انتخاباتی هیات کوهنوری 
و صعودهای ورزشی استان درسالن جلسات اداره کل ورزش و 
جوانان قم، با بیان اینکه پیش از این تعدادی از هیات های ورزشی 
گذشته  ماه های  در  افزود:  می شد،  اداره  سرپرستی  صورت  به 
۳۸ مجمع سالیانه هیات های ورزشی در استان برگزارشد که این 

اقدامی بی سابقه در ورزش استان است.
وی ادامه داد: حضور رییس های فدراسیون های مرتبط در اکثر 
این مجمع های ورزشی موجب شده تا ظرفیت های ورزش استان 

معرفی و دستاوردهای خوبی برای ورزش قم ایجاد کرده است.
عنوان  به  کوهنوردی  ورزش  توسعه  ضرورت  بر  تاکید  با  وی 
رشته ای مفرح و پرطرفدار گفت: کوهنوردی از جمله رشته های 
با  آشنایی  ورزشکاران موجب  بر حفظ سلامت  که علاوه  است 
طبیعت و همچنین احساس مسئولیت در قبال طبیعت در میان 

ورزشکاران می شود.
لازمه  را  دوستی  فضای  تقویت  قم،  جوانان  و  ورزش  مدیرکل 
و  کوهنوردی  گفت:  و  دانست  ورزشی  رشته  این  در  فعالیت 
رشته های زیرمجموعه آن، فرصتی برای آشنایی باعظمت خداوند 

و زیبایی های طبیعت است.
وی با تاکید بر اینکه استان قم در رشته کوهنوردی از ظرفیت های 
خوبی برخوردار است گفت: وجود مواهب طبیعی و ارتفاع های 
متعدد از جمله موقعیت خاص منطقه برف انبار ظرفیت توسعه و 
تقویت ورزش همگانی و قهرمانی این رشته در قم را فراهم کرده 

است.
منعم، ادامه داد: استفاده از ظرفیت پیشکسوتان استان، توجه 
به آموزش به عنوان رکن اساسی در کسب موفقیت در این رشته، 
تقویت زیرساخت های کوهنوردی، ایجاد بانک اطلاعات فعالان 
کوهنوردی، بهره گیری از دانش روز کارشناسان و همچنین اجرای 
طرح استعدادیابی در این رشته باید بیش از پیش در دستور کار 

هیات رییسه جدید این هیات ورزشی قرار گیرد.
رییس فدراسیون:

 حدود ۶۳ هزار کوهنوردی بیمه شده درکشور وجود دارد
 رییس فدراسیون کوهنوردی و صعودهای ورزشی جمهوری 

اسلامی،  نیز در این مجمع گفت: هم اکنون ۶۲ هزار و ۸۰۰ 
کوهنورد بیمه شده ورزشی در این فدراسیون وجود دارد همچنین 
ساماندهی  درکشور  فعال  مربی  و ۲۰۰  هزار  یک  درسال جاری 

شده اند.
در  آموزش  به  کوهنوردی  فدراسیون  توجه  افزود:  زارعی  رضا 
سال های اخیر بسیار افزایش یافته است به گونه ای که از ابتدای 
امسال تاکنون ۳۶ هزار تن دردوره های مختلف آموزشی شرکت 

کرده اند.
استان  با چندین  البرز، همجواری  به  نزدیکی  داد:  ادامه  وی 
دراستان های  برجسته  مربیان  وجود  کوهنوردی،  دررشته  قوی 
هم جوار از جمله ظرفیت هایی است که می توان از آن برای ارتقای 

کوهنوردی استان استفاده کرد.
زارعی تاکید کرد: در سال های اخیر توجه به آموزش کوهنوردی 
باید  که   شده است  ورزشی  رشته  این  جهش  موجب  درقم، 
درمدیریت جدید این هیات نیز به عنوان یک اولویت در دستور کار 

باشد.
رییس فدراسیون کوهنوردی ادامه داد: اجرای طرح سیمرغ در 

کشور موجب شده است تا کوهنوردان حرفه ای برای فتح قله های 
مختلف کشور برنامه ریزی کنند که استان قم با داشتن قله برف 
انبار، این فرصت را دارد تا از گردشگری ورزشی در این زمینه به 

خوبی استفاده کند.
در  کشور  کوهنوردی  بار  نخستین  برای  اینکه  بیان  با  زارعی، 
المپیک۲۰۲۰ توکیو دارای نماینده است، گفت: سنگ نوردی 
می تواند سکوی مناسبی برای فعالیت قهرمانی در استان های 
ارتقای  موجب  می تواند  رشته  این  به  توجه  که  باشد  مختلف 

ورزشکاران در این رشته شود.
رییس فدراسیون کوهنوردی با تاکید بر اهمیت توجه به توسعه 
رشته دوی کوهستان گفت: دو کوهستان رشته جدیدی است که 
به دلیل اینکه نیازی به زیرساخت خاصی ندارد،استان های کم 

برخوردار امکان توسعه این رشته ورزشی را دارند.
زارعی، ادامه داد: توجه استان های کم برخوردار کشور نسبت به 
توسعه رشته دو کوهستان موجب شده است تا جایگاه این استان ها 

در رشته های زیرمجموعه کوهنوردی در کشور ارتقا دهند.
وی، توسعه زیرساخت های کوهنوردی در قم را ضروری دانست 

جمله  از  سنگ نوردی  زیرساخت های  توسعه  و  ایجاد  گفت:  و 
انتظارهای فدراسیون از هیات کوهنوردی قم است.

توسعه جامعه هدف  داد:  ادامه  رییس فدراسیون کوهنوردی 
کوهنوردی یکی از اولویت های فدراسیون کوهنوردی است که در 
این راستا آموزش کوهنوردی به جامعه ناشنوایان در دستور کار این 

فدراسیون قرار گرفته است.
رییس جدید هیات کوهنوردی قم انتخاب شد

این که  بابیان  مجمع  این  در  قم  کوهنوردی  هیات  سرپرست 
محدودیت های  سرپرستی،  توسط  ورزشی  هیات  کردن  اداره 
زیادی را برای هیات ایجاد می کند گفت: در استان قم یک سالن 
سنگ نوردی وجود دارد که دیواره خوبی دارد ولی تجهیزات این 

سالن مناسب نیست.
حمیدرضا مرادی با تاکید بر این که کوهنوردان استان با کمترین 
امکانات در حال فعالیت هستند، اظهار داشت: تجهیز سالن 
موجود و ایجاد سالن کوهنوردی ویژه نونهالان ازجمله اولویت های 

این هیات ورزشی است.
وی ادامه داد: متاسفانه به دلیل نبود دیواره ای استاندارد در رده 
سنی پایه در این استان، توسعه این رشته ورزشی با مشکل های 

جدی مواجه است.
رییس سابق هیات کوهنوردی و صعودهای ورزشی قم نیز در این 
مجمع گفت: فعال کردن آموزش کوهنوردی، کسب بالاترین رشد 
آموزشی کشور، اعزام تیم برای صعودهای برون مرزی و همچنین 
ایجاد سایت سنگ نوردی استان ازجمله اقدام های این هیات در 

سال های اخیر است.
مهدی مصطفی لو، تلاش برای معرفی رشته های کوهنوردی و 
همگانی کردن رشته های زیرمجموعه این هیات را موردتوجه قرار 
داد و گفت: برای تحقق این موضوع، سالانه ۱۲ همایش عمومی 

در سال های اخیر برگزارشده است.
از ۱۴ رای اعضای این مجمع، مسعود جوادی با کسب ۱۰ رای 
به عنوان ریاست هیات کوهنوردی و صعودهای ورزشی استان به 
مدت چهار سال انتخاب شد. همچنین حسن وفا دیگر کاندیدای 
ریاست این هیات ۳ رای کسب کرد و یک رای نیز باطله اعلام شد.

به مدت چهار سال مسئولیت  لو پیش ازاین  مهدی مصطفی 
هیات کوهنوری و صعودهای ورزشی استان را بر عهده داشت. 
این هیات ورزشی حدود یک سال به صورت سرپرستی اداره شده 

است.
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واکنشها به تحریف سخنان ظریف؛
ظریف چه گفت؟ ترامپ و دلواپسان چه شنیدند

را  واژه ظریف  این مصرع  اگر در  اگر نشنوی چه چاره کند« شاید   »حدیث سعدی 
جایگزین واژه سعدی پرآوازه کنیم، شاید شرح حال این روزهای وزیر امورخارجه کشورمان 
باشد که فاصله تفسیرها از گفته هایش با اصل سخن فرسنگ هاست و دلواپسان داخل و 

جنگ طلبان خارج هردو در این تفسیر هم آوا.
از  گفت وگویی  اشپیگل  آلمانی  نشریه  ماه  بهمن  پنجم  با  برابر  ژانویه  شنبه ۲۵  روز 
»محمدجواد ظریف« وزیرامورخارجه ایران منتشر کرد. گفت وگویی که بخش های مهم 
فراوان داشت اما آنچه طی چند ساعت گذشته از آن مورد توجه قرار گرفت تنها بخشی بود 
که ظریف به حکم دیپلمات بودن خود؛ مفهوم مذاکره با آمریکا را منتفی ندانست. هجمه ها 
به ظریف به ویژه پس از توییت عجیب »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا شدت گرفت 
و مخالفان و منتقدان او در داخل هم با رییس جمهوری آمریکا هم نوا شدند و سیل انواع 

اتهامات و تهمت ها به سوی وزیرامورخارجه روان شد.
آنچه ظریف گفت، آنچه تندروها شنیدند

وزیر امورخارجه کشورمان در بخش پایانی این گفت وگو در پاسخ به سوال »کریستیانه 
هوفمان« خبرنگار اشپیگل درباره منتفی بودن مذاکره با آمریکا گفت: »من هرگز این 
احتمال را منتفی نمی دانم که افراد رویکرد خود را تغییر دهند و واقعیات را بپذیرند. برای ما 
فرقی نمی کند که چه کسی در کاخ سفید حضور دارد. آن چه که اهمیت دارد، چگونگی 
رفتار آنها است. دولت ترامپ می تواند گذشته خود را اصلاح کند، تحریم ها را بردارد و به میز 
مذاکره برگردد. ما هنوز در میز مذاکره باقی مانده ایم. آنها طرفی هستند که میز مذاکره را 
ترک کرده است. ایالات متحده، آسیب بزرگی به مردم ایران وارد کرده است. روزی خواهد 

رسید که آنها باید این آسیب را جبران کنند. ما شکیبایی زیادی داریم.«
این تمام گفته های ظریف است که طی شبانه روز گذشته از آن با عناوین موهون تفسیر 
و برداشت صورت گرفته و وزیر امورخارجه متهم به انواع خیانت شده است! هشتک های 
فضای مجازی علیه وزیر امورخارجه از خائن نامیدن او به خون شهید قاسم سلیمانی تا 
درخواست استیضاح او گسترده است. پس از این هجمه ها ظریف در توییتی به شیطنت 
ترامپ واکنش نشان داد و ضمن انتشار تصویری از متن مصاحبه خود با اشپیگل، نوشت: 
»برای دونالد ترامپ بهتر است که اظهارات و تصمیمات سیاست خارجی خود را بر اساس 
واقعیات بنا کند و نه بر اساس عناوین اخبار فاکس نیوز و یا مترجمین فارسی خود. برای 

آگاهی بهتر، وی می تواند متن کامل مصاحبه من با اشپیگل به زبان انگلیسی را بخواند.«
واکنشها به تحریف سخنان ظریف

توهین های عجیب نثار شده علیه وزیر امورخارجه، واکنش »علیرضا معزی« معاون اطلاع 
رسانی دفتر رییس جمهوری را در پی داشت و او در حساب توییتری خود نوشت: »شباهت 
رفتار ترامپ و دلواپسان شگفت آور و نگران کننده است. به قول ظریف اگر عادت به خواندن 
متن کامل یک مصاحبه ندارند حداقل می توانند همان یک پاراگراف مورد بحث از گفت و 

گو را کمی دقیق تر بخوانند.«
میان هجمه های توییتری مخالفان فضای مجازی، برخی هم منطق سخنان ظریف 
را روایت کردند و کاربران عادی فضای مجازی هم به توهین های عجیب کاربران فیک و 
حقیقی واکنش نشان دادند. »محمد جواد جمالی نوبندگانی« نایب رییس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به ایرنا گفت: »مذاکره در قالب ۱+۵ و مسائل هسته 
ای، نه فقط حرف ظریف که موضع حاکمیت جمهوری اسلامی ایران بوده است؛ ایراد از 

بی نزاکتی ترامپ است که عرف دیپلماتیک را بلد نیست.«
»آذرمنصوری« قائم مقام حزب اتحاد ملت هم در توییتی نوشت: »به کسانی که بی 
رحمانه با تحریف سخنان ظریف او را تخریب می کنند و همین را هم بهانه حمله به او قرار 
دادند، توصیه می کنم واقعیت های امروز ایران را ببینید و بدانید که این تاختن برای شما 
تبدیل به رأی نمی شود. دنیا عوض شده است و  نمی شود با برخی واژه ها شوخی کرد. به 

فردا هم فکر کنید.«
»امیرعلی ابوالفتح« کارشناس مسائل آمریکا هم در حساب توییتری خود نوشت: »ظریف 
گفته است اگر آمریکا تحریم ها را لغو کند، ایران با آمریکا مذاکره خواهد کرد. این سخن به 
معنی نادیده گرفتن خون سردار سلیمانی نیست، به معنی تغییر رفتار آمریکا، کنار گذاشتن 
جنگ اقتصادی علیه مردم ایران و بازگشت به تعهدات بین المللی واشنگتن از جمله برجام 

است.«
دیاکو حسینی کارشناس مسائل بین الملل هم در این خصوص در توییتر نوشت: »آنهایی 
باید عبرت بگیرند که به توییت یک روان پریش آمریکایی، بیش از پاسخ های وزیر خارجه 
میهن شان- که احترام جهانی را برانگیخته- اعتماد می کنند. آنها که کلمات قاتل سردار_
سلیمانی به وجدشان می آورد و تحقیرشان می کند تا جاییکه  ظریف را سرزنش و تحقیر می 

کنند. این است معنای  غرب_زدگی.«
گوش هایی برای نشنیدن

مخالفان به استناد توییت ترامپ و »نه! مرسی« او به این نتیجه رسیده اند که: ۱( ظریف 
درخواست مذاکره با آمریکا را داده است! ۲( این مذاکره از سوی ترامپ رد شده است. ۳( 
به استناد به این دو گزاره عزت ایران و خون شهید سلمیانی پایمال شده است. هرچند با 
خوانش دوباره سخنان ظریف می توان کینه توزی های موجود در کلام منتقدان داخل و 
خارج را دریافت اما این نوع هجمه ها نه ناخواسته که آگاهانه و نه تازه که قدمتی ۷ ساله 
دارد. از همان روزهایی که حجت الاسلام »حسن روحانی« در مقام نامزد انتخابات ریاست 
جمهوری یازدهم از ضرورت گشودن درهای گفت وگو با جهان گفت. در همان روزهایی که 
ایران در پناه برجام به روزهای ثبات بازمی گشت اما زیاده خواهی تاجر کاخ سفید مانع آن 
شد. برای بررسی ادعاهای فوق و نتیجه ای که دلواپسان از آن گرفتند با استفاده از سخنان 

خود ظریف امکان پذیر است.
الف« موضع محمدجواد ظریف در مقام وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی طی هفت 
سال گذشته موضع نظام بوده و در هر دور مذاکره و هر نوع توافق بر اساس اسناد از مقامات 
مافوق خود کسب تکلیف کرده است. اگر با »جان کری« یا »کاترین اشتون« دور یک میز 
نشسته براساس منطق و تصمیم جمعی نظام بوده و رهبری هم بارها از تلاش او در حفظ 
منافع حمایت کرده است. انکار این نکات نه نقطه منفی در کارنامه ظریف که نشان از 
کم اهمیتی سلسله مراتب اداره کشور دارد و قطعا مورد تایید انکارکنندگان هم نخواهد بود. 
به همین دلیل است که ظریف در انتهای مصاحبه خود می گوید: »ما هنوز در میز مذاکره 

باقی مانده ایم. آنها طرفی هستند که میز مذاکره را ترک کرده اند.«
ب« موضوع مذاکره با آمریکا پس از خروج واشنگتن از تعهد برجام همیشه با شرط و 
شروط های مشخص یعنی بازگشت کاخ سفید به شیوه معقول رابطه با ایران مطرح بوده 
و خرق عادتی از سوی ظریف انجام نگرفته است. ظریف هم در این مصاحبه به صراحت 
گفته: »دولت ترامپ می تواند گذشته خود را اصلاح کند، تحریم ها را بر دارد و به میز مذاکره 

بر گردد.«
پ« به فعل مصاحبه ظریف دقت کنیم: »ترامپ می تواند«؛ ظریف بهتر از همه دلواپسان 
اطرافش می داند که ترامپ در پی مذاکره واقعی با ایران نیست. بنابراین این می تواند دقیقا 
به آینده مبهمی اشاره دارد که عملا در معنای نتوانستن ترامپ است. بنابراین او نه تنها 
ترامپ را دعوت به مذاکره نمی کند بلکه به زبان کنایه ناتوانی او را در بازگشت به مذاکره به 

رخش می کشد.
ج« ظریف دیپلمات است و این اساسی ترین نکته ای است که بسیاری از مخالفان او در 
زمان تحلیل سخنانش فراموش می کنند، او به حکم دیپلمات بودنش آموخته است که 
از قطعیت، آرمان گرایی و شعارآلودی در هر حوزه ای پرهیز کند. ظریف به حکم دیپلمات 
بودنش نمی تواند بیانیه هیجانی برای خبرنگار آلمانی قرائت کند و پس از آن ژست اقتدار 

بگیرد.
د« بخش هایی از همین گفت وگوی ظریف با اشپیگل به وضوح نظر او را درباره ترور 
سردار سلیمانی بیان می کند جایی که گفته است: »ترور سردار سلیمانی آغاز پایان قطعی 
حضور آمریکا در عراق و دیگر نقاط منطقه است.« یا در جای دیگری تاکید کرده است: 
»پاسخ واقعی )به ترور سردار سلیمانی( از سوی مردم منطقه خواهد بود؛ مردمی که نشان 
می دهند از رفتار آمریکا متنفرند. آمریکایی ها می بینند شهید سردار سلیمانی، موثرتر و 
کارآمدتر از سردار سلیمانی خواهد بود.« اینکه با چنین فکت های مشخص در مصاحبه 
ظریف چگونه می توان گفته های او را در راستای پایمال کردن خون شهید سلیمانی ارزیابی 

کرد؛ برای افکار عمومی روشن نیست اما برای مهاجمان به او ریشه های سیاسی دارد.
ح« ترامپ به مذاکره با ایران نه گفته است؟ حتی مخالفان ظریف هم بارها اذعان کرده اند 
که کشاندن و رساندن ایران به پای میز مذاکره یکی از مهم ترین و حیاتی ترین اهداف ترامپ 
است. در حقیقت از همان ۱۸ اردیبهشت ۹۷ که از برجام خارج شد تنها برای همین 
هدف تلاش کرده است. گاهی تحریم های کمرشکن به اقتصاد ایران تحمیل کرده و گاهی 
سردار ایران را ترور. همه این زورآزمایی هایی حقیقی و مجازی برای گرفتن عکس یادگاری 
مذاکره با ایران بوده است. با چنین توصیفاتی آیا اگر می دانست و مطمئن بود پیشنهاد 
ظریف مذاکره است، به چنین ترفندی آن را رد می کرد. ترامپ کنایه ظریف را دریافت، برای 
فراموشی آن شیطنت کرد اما نمی دانست که در ایران همنوایان او آماده سرایش بقیه شعر 
شیطنت آمیز او هستند. خ« عزت ملی این روزها در مفهومی در مبهم ترین حالت تاریخی 
خود است و دایه های مهربان تر از مادری هم دارد. آنچه در تعریف و حراست از این مفهوم 
نباید قربانی دعواهای سیاسی شود، آبروی ظریف به عنوان وزیر امورخارجه جمهوری 
اسلامی است. حدیث او را نشنیدن و یا شنیدن و بازیچه قرار دادن آن قدرمسلم در حیطه 

حراست از عزت ملی تعریف نخواهد شد.

سلیمی نمین می گوید: جبهه پایداری برای ایجاد اختلاف در صفوف اصولگرایان 
و توسط جریان آقای احمدی نژاد راه اندازی شد اما امروز جایگاه تخریب گری خود 
را از دست دادند و خیلی مهم نیستند که بخواهند به شورای ائتلاف بپیوندند یا 

نپیوندند.
درفاصله باقیمانده تا انتخابات دوم اسفندماه، اصلاح طلبان همچنان در تلاش برای 
حل و فصل موضوع ردصلاحیت های کاندیداهایشان هستند و اصولگرایان هم در پیچ و 
خم بستن لیست ۳۰ نفره با سازوکار شورای ائتلاف. عباس سلیمی نمین فعال سیاسی 
اصولگرا معتقد است سازوکار شورای ائتلاف می تواند به لیستی جامع و قوی که به 

افزایش مشارکت بیانجامد منجر شود.
او هرچند معتقد است که امکان خطای انسانی در شورای  نگهبان وجود دارد اما 
ردصلاحیت اکثریت چهره های اردوگاه چپ را رد می کند و می گوید اصلاح طلبان 
دراین زمینه به دنبال مظلوم نمایی و تخریب ساختارهای نظارتی هستند. به گفته 
او، اصولگرایان اما لغزش چهره های ردصلاحیت شده خود را پذیرفتند و از آنها دفاع 

نمی کنند.
سلیمی نمین همچنین امکان هرگونه بروز و ظهور احمدی نژاد و تفکرش در مجلس 
یازدهم را رد می کند و معتقد است اگر برخی وزرای او هم کاندیدای انتخابات شدند دیگر 
با احمدی نژاد قرابت فکری ندارند. هرچند این فعال سیاسی اصولگرا، جبهه پایداری را 
ساخته و پرداخته جریانِ محمود احمدی نژاد می داند اما تاکید می کند آنها هم دیگر  

قدرت تخریب گریِ سابق را ندارند و درحالِ محو شدن هستند.
مشروح گفتگوی عباس سلیمی نمین، تحلیلگر اصولگرای مسائل سیاسی با خبر 

آنلاین  را در ادامه می خوانید؛
آقای سلیمی نمین! شورای ائتلاف به یک لیست ۱۵۹ نفره رسیده و قرار 
است این لیست در سازوکاری که طراحی شده به ۹0 و سپس ۳0 نفر نهایی 
برسد، فکر می کنید سازوکاری که شورای ائتلاف برای تهیه لیست های انتخاباتی 
در پیش گرفته می تواند آنقدر جامع و کامل باشد که مورد اقبال قرار گیرد؟ و 

قدرت جذب آرای بدنه اصولگرایان را داشته باشد؟
به نظر من شورای ائتلاف سازوکار مناسبی دارد و می تواند به تدریج تکمیل و جامع تر 
شود اما در مجموع سازوکار مناسبی  است که هم از افکار عمومی این طیف بهره 
می گیرد و هم از ساختار تشکیلاتی بهره مند می شود. اگرچه من مرور گذرایی بر اسامی 
این لیست منتشر شده داشتم اما فکر می کنم خروجی آن می تواند لیستِ ۳۰ نفره 

جامعی باشد که جوانان و چهره های باتجربه را توامان دربر بگیرد.
باید حضور جوانان در لیست ۳0 نفره شورای ائتلاف پررنگ باشد

از سویی تعداد جوانان در  این لیست ۱۵۹ نفره، برای اولین بار پررنگ تر است که 
همین موضوع یک گام به جلو است البته برخی از این جوانان ممکن است توجه 
زیادی به تجربه های سایرین نداشته باشند اما جوانانی هستند که به تجربه های گذشته 
توجه دارند؛ اگر دسته دوم برای حضور در لیست نهایی انتخاب شوند، همان هایی که 

نفی کننده تجربیات گذشته نیستند و در عین حال با نوآوری و انرژی جوانی خود وارد 
عرصه می شوند، به نظر می رسد می تواند لیستِ ۳۰ نفره خوبی بسته شود.

جبهه پایداری دیگر جایگاه تعیین کننده ندارد
تا اینجای کار جبهه پایداری اعلام کرده با شورای ائتلاف همراه نمی شود و 
به احتمال زیاد قصد دارد لیست جداگانه ای ارائه دهد، یعنی سازوکار  پیش گرفته 
شده توسط شورای ائتلاف هنوز نتوانسته مانع از ارائه لیست توسط آنها شود و 

حتی برخی دیگر از گروه های اصولگرا از احتمال ارائه لیست خبر داده اند و ...
باور من این است که جبهه پایداری از ابتدا برای ایجاد اختلاف در صفوف اصولگرایان 
و توسط جریان آقای احمدی نژاد راه اندازی شد که این ماهیت به تدریج برای پایگاه 
جریان  این  جایگاه  شفاف شدن  این  با  می شود.  روشن تر  اصولگرایان  اجتماعی 
هم به مرور در حال از دست رفتن است. جبهه پایداری در حال حاضر خیلی مهم و 

تعیین کننده نیست و حتی قدرت تخریب گری آنها به شدت تنزل پیدا کرده است.
قدرت تخریبی جبهه پایداری تنزل یافته است

 هرچند در گذشته هم عدد چشمگیری نبودند اما قدرت تخریبِ زیادی داشتند 
چون بی مهبا و بی پروا تخریب گری می کردند اما فکر می کنم امروز این جایگاه شان 
را هم از دست دادند و در مجموع خیلی مهم نیستند که بخواهند به شورای ائتلاف 
بپیوندند یا نپیوندند هرچند علی القاعده اگر عناصر معقولشان با سایر اصولگرایان همراه 
می شدند خوب بود اما اگر از ماهیت فعلی خود فاصله نگیرند و بر آن پایبند باشند، در 
این انتخابات هم شناخت مبسوط تری از آنها در جامعه ایجاد می شود که نهایتا به محو 
شدن آنها می انجامد. این هزینه هایی است که برای شناخت ماهیت افراد و گروه ها داده 

می شود و ضروری است.
شورای نگهبان خطای انسانی دارد

آقای سلیمی نمین! با توجه به اینکه گفته می شود اکثریت کاندیداهای 
جریان اصلاحات توسط شورای نگهبان رد صلاحیت شدند، آیا رقابت واقعی 
می تواند شکل بگیرد؟ چون به نظر می رسد شاهد یک رقابت درون گروهی بین 

اصولگرایان باشیم.
من با بخش ابتدای سوال موافق نیستم و آن را قبول ندارم. چون فکر می کنم کسانی 
هم  می شود  اصولگرایان  شامل  هم  شدند  ردصلاحیت  نگهبان  شورای  توسط  که 
اصلاح طلبان. به این ترتیب درست نیست که این موضوع را بهانه ای برای مظلوم نمایی 
قرار دهیم. من نمی گویم که امکان خطای انسانی در شورای نگهبان نیست؛ قطعا 
شورای نگهبان در تعدادی که در فرصت اندک بررسی کرده خطاهایی داشته که باید 
با درخواست تجدیدنظر ردصلاحیت شدگان و در فرصت بررسی شکایات، آنها را اصلاح 

کند اما اینکه گفته شود فقط از اصلاح طلبان رد صلاحیت شدند درست نیست.
مسئله این است که اصلاح طلبان هم به دنبال مظلوم نمایی هستند و هم تخریب 
ساختارهای نظارتی. باید بپذیریم که در مجلس فعلی  برخی نمایندگان اصلاح طلب 
و برخی نمایندگان اصولگرا به دنبال برخی راهکارهای مسئله برانگیز رفتند؛ آقایان 

خودشان در محافل این موضوع را می پذیرند اما در آستانه انتخابات حاضر نیستند حتی 
یک مورد را بپذیرند که نمایندگانی که قبلا به مجلس فرستادند دچار لغزش شدند.

آیا اصولگرایان از عناصر لغزش یافته خود دفاع کردند؟
شما سراغ دارید که اصلاح طلبان حتی در یک مورد پذیرفته باشند که فلان نماینده 
مشکل داشته است؟ این چه رویه ای است که مسائل حزبی بر مسائل جامعه برتری 
داده می شود! در همین دوره بسیاری از عناصر اصولگرا هم رد صلاحیت شدند؛ 
اما آیا اصولگرایان این جنجال را به راه انداختند و از عناصر لغزش یافته خود دفاع 
می کنند؟ خیر.  در گذشته هم همینطور بوده؛ نائب رئیس یک دوره مجلس در دور 
بعد ردصلاحیت می شود و اصولگرایان اصلا از او حمایت نمی کنند یا رئیسِ اصولگرای 
کمیسیون اقتصادی در چند دوره قبل رد صلاحیت می شود، که  نه تنها مورد حمایت 
اصولگرایان قرار نمی گیرد، حتی اطلاعات بیشتری درمورد تخلفات او به شورای نگهبان 

داده می شود.
اصلاح طلبان می توانند لیستی قوی ببندند

با این تفاسیر ، اصلاح طلبان رویه خوبی درپیش نگرفته اند، حداقل ردصلاحیت 
برخی لغزش یافته ها  را بپذیرند و درمورد برخی چهره ها اعتراض کنند. اصلاح طلبان 
اما به طور تمام و کمال از افراد ردصلاحیت شده جناح خود دفاع می کنند. این خیلی 
بد است. اصولگرایان اما پذیرفتند، حتی آقای توکلی اعلام کرده که برخی چهرهای 
اصولگرا را می شناسد که آنها هم دچار لغزش شدند و خوب است شورای نگهبان آنها را 

هم ردصلاحیت کند. این رویکردِ توجه به مسائل ملی است. 
افراد زیادی از جناح اصلاح طلب سالم بودند و ردصلاحیت نشدند و آنها می توانند با 
همان چهره ها لیستی قوی ببندند و خواهید دید که لیستی قوی خواهند بست.  به نظر 
من افتضاحی که درمورد آقای نجفی برای اصلاح طلبان رقم خورد کافی است، وقتی 
آقایان نظر دستگاه نظارتی که در کنترل خودشان است را نپذیرفتند دچار آن مشکلات 
شدند. به هرحال وزارت اطلاعاتی که تحت کنترل اصلاح طلبانِ امروز است اعلام کرد 
که آقای نجفی شایسته شهرداری نیست اما آنها این موضوع را قبول نکردند و نهایتا به 
دلایل دیگری فرد دیگری را به جای آقای نجفی معرفی کردند. اگر آقای نجفی همان 
موقع متوقف می شد شاید شرایطش به یک بحران تبدیل نمی شد.  من فکر می کنم 
اصلاح طلبان لیست می دهند و رقابت خوبی هم شکل می گیرد و این جوسازی ها فقط 

جامعه را مکدر و دچار نگرانی می کند که شایسته نیست.
احمدی نژاد فرصتی برای بروز و ظهور در مجلس یازدهم ندارد

امکان ظهور جریان سومی همانند جریان محمود احمدی نژاد یا تفکراتی 
نزدیک به آن در مجلس یازدهم وجود دارد؟

خیر. آقای احمدی نژاد اصلا فرصتی برای بروز و ظهور در مجلس یازدهم ندارد. او در 
حالِ محو شدن از عرصه سیاسی کشور است. اگر هم برخی اعضای وزرای کابینه ایشان 
در انتخابات ثبت نام کردند به این معنا نیست که مرتبط با ایشان هستند. اعضای کابینه 
نهم و دهم مدت هاست از ایشان فاصله گرفتند و هیچ قرابت فکری با او ندارند. آقای 
احمدی نژاد پیش از این پایگاه نخبگانی خود را از دست داده بود و درحال حاضر هم به 
مرور پایگاه اجتماعی خود را از دست می دهد. هرچند عملکرد آقای روحانی امتیازاتی 
برای او داشته اما در کل با نوع دیدگاه های سیاسی که دارد و به هر خس وخاشاکی 

دست می اندازد در آینده هیج جایگاهی نخواهد داشت.
مردم از دو جریان اصولگرا و اصلاح طلب عبور نخواهند کرد

و  اصولگرا  قطبی  دو  از  متشکل  یازدهم  مجلس  می کنید  فکر  یعنی 
اصلاح طلب است و جریان سومی در آن حضور نخواهد داشت؟

عمده نیروهای فعال در کشور ما تجربیاتی در قالب اصلاح طلبی و اصولگرایی عرضه 
کردند و همچنان فعالیت می کنند، البته برخی نیروها و چهرهای مستقل هم به مجلس 
بعدی راه  پیدا می کنند اما عمده کسانی که توسط جامعه تجربه شده اند از این دو جریان 
هستند و مردم از این تجربیات گذر نمی کنند تا به سراغ افراد بی سابقه و ناشناخته بروند.

اشتباه کردیم که حرف های احمدی نژاد را پذیرفتیم
ما هم درمورد آقای احمدی نژاد اشتباه کردیم و حرف های کسی که سابقه ای نداشت 
پذیرفتیم اما دیدیم که به حرف های خود پایبند نبود. هرچند ما هم نباید به شعارها و 
حرف های زیبای او اتکا می کردیم. اکنون هم شاید چنین افرادی وجود داشته باشند 

اما کسی قابل اتکا است که حرف های زیبا بزند و آزمون خود را هم پس داده باشد.
به  تاکیدی که  و  ائتلاف پیش گرفته  فکر می کنید سازوکاری که شورای 
آرای  می تواند  دارد،  نهایی  لیست  در  زنان  و  جوانان  حضور  روی  بر  خصوص 

خاکستری جامعه را هم جذب کند و مشارکت را بالا ببرد؟
اگر از جوانانی استفاده شود که معقول و متخصص هستند، تندرو نباشند و چارچوب 
اصولی داشته باشند، درعین حال به تجربیات دیگران از طیف های مختلف سیاسی 
توجه کنند، معقول حکومت داری را بفهمند و ضرورت تعامل با همه اندیشه ورزان در 
گرایش های مختلف  را درنظر داشته باشند،  علی القاعده حضور آنها می تواند موجب 

افزایش مشارکت شود. 

سلیمی نمین:

شورای نگهبان خطای انسانی دارد
اصلاح طلبان می توانند لیستی قوی ببندند

نامزدهای  انتخابات باید بگویند هزینه های انتخاباتی شان را 
از کجا آورده اند

پرونده ملزم کردن نامزدهای انتخابات مجلس به شفاف 
کردن هزینه های انتخاباتی شان در خانه ملت بسته شد؛ بر 
اساس این طرح نامزدهای  انتخابات یا باید بگویند هزینه های 
انتخاباتی شان را از کجا آورده اند و یا باید منتظر عواقب آن 

باشند.
انتخابات خرج دارد و این چیزی نیست که کسی بتواند 
منکر آن باشد اما وقتی پای هزینه های میلیاردی برای رسیدن 
به کرسی های بهارستان به میان می آید دیگر نمی توان آن را به 

نام هزینه های معمول انتخابات تمام کرد.
یک سال پیش بود که بهارستان نشینان طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس را کلید زدند، این اصلاحیه، هم موضوع 
استانی شدن انتخابات و هم شفافیت هزینه های انتخابات 
را در بر داشت اما بعد از ایرادات شورای نگهبان و همزمان 
مجلس  به  انتخابات  قانون  جامع  لایحه  آمدن  با  آن  شدن 
تصمیم گرفته شد این طرح از دستورکار خارج شود و لایحه 
جامع مورد بررسی قرار بگیرد. اما از آنجا که بررسی این لایحه 
قطعا به انتخابات دوم اسفند ماه نمیرسید و نگرانی ها از ورود 
پول های کثیف به انتخابات مجلس بالاگرفته بود نمایندگان 
مجلس بار دیگر آستین ها را بالا زدند و این بار طرح »شفافیت 
و نظارت بر تامین مالی فعالیت های انتخاباتی در انتخابات 
را راهی صحن  با قید دو فوریت  مجلس شورای اسلامی« 

علنی مجلس کردند.
سوم دی ماه کلیات این طرح  با ۱۴۹ رأی موافق، ۱۴ رأی 
مخالف و ۶ رأی ممتنع از مجموع ۲۱۶ نماینده حاضر در 
مجلس به تصویب رسید و امروز نیز با بررسی جزئیات این 
طرح، پرونده آن در خانه ملت بسته شد و چشم ها به شورای 
نگهبان دوخته شد تا ببینید اینبار تصمیم گیری مجلس 
درباره هزینه های انتخابات با چه واکنشی از سوی این شورا 

روبرو خواهد شد.
از راه اندازی پایگاه الکترونیکی تا ممنوعیت دریافت 

کمک مالی
روز یکشنبه ۱۵ دی ماه در جریان بررسی جزئیات این طرح 
ماده ۱ و ۲ آن به تصویب نمایندگان مجلس رسید که طبق 
ماده یک دولت موظف به راه اندازی پایگاه الکترونیکی برای 
نیز بحث  ماده ۲  در  و  کاندیداها شد  مالی  ثبت اطلاعات 

ممنوعیت دریافت کمک های مالی به کاندیداها مطرح شد.
براساس ماده یک این طرح اصطلاحات و عبارات زیر در این 

قانون در معانی ذیل به کار می روند:
۱- تبلیغات: به مجموعه اقدامات نامزدهای انتخابات و یا 
نمایندگان آن و سایر افراد اعم از گفتاری، نوشتاری و رفتاری به 
منظور تاثیرگذاری بر رای دهندگان گفته می شود که با هدف 
رساندن پیام، خط مشی و برنامه نامزدها یا احزاب و گروه های 
سیاسی به مردم است تا از این طریق آنها را به رای دادن به 

نامزدهای مورد نظر یا جریان و گروه خاص ترغیب کند.
۲- فعالیت های انتخاباتی: به هر گونه فعالیت قانونی اطلاق 
می شود که نامزدها، احزاب و گروه های سیاسی و طرفداران 

آنها در تبلیغات و یا امور مرتبط با انتخابات انجام می دهند.
که  است  مادی  هزینه های  انتخاباتی:  هزینه های   -۳
انجام  و احزاب وگروه های سیاسی در  انتخابات  نامزدهای 

فعالیت های انتخاباتی و تبلیغات صرف می کنند.
۴- تامین مالی انتخابات: به مجموعه منابعی گفته می شود 
صرف  یا  و  انجام  انتخاباتی  هزینه های  تامین  جهت  که 

می شود.

۵- سامانه مالی انتخابات: پایگاهی است که وزارت کشور 
به صورت الکترونیکی ایجاد و نامزدها، احزاب و گروه های 
سیاسی ملزم به ثبت اطلاعات مالی خود مطابق قانون در این 

سامانه هستند.
با تصویب بند ۵ بیم آن می رفت که این بند به دلیل بار مالی 
مشمول ماده ۷۵ قانون اساسی شود و شورای نگهبان به آن 
ایراداتی وارد کند اما به گفته علی لاریجانی که ریاست مجلس 
را به عهده داشت دولت بار مالی این بند را پذیرفته است تا 

ایراد احتمالی شورای نگهبان مرتفع شود.
نمایندگان مجلس  این طرح  ماده دوم  در  از سوی دیگر 
کاندیداهای  برای  را  مالی  کمک های  دریافت   ممنوعیت 
مجلس مقرر کردند. طبق این مصوبه هیچ شخص یا نامزدی 
نمی تواند اقدام به دریافت و یا پرداخت کمک مالی نقدی و 
یا غیر نقدی جهت تامین منابع مالی فعالیت های انتخاباتی 
و هزینه کرد آنها کنند. مگر به صورتی که در این قانون مقرر 

شده است.
جنجال ماده ۳ و شفافیت کمک  کننده های مالی

در همان روزهای ابتدایی بررسی این طرح وقتی کار به ماده 
سوم و تامین مالی تبلیغات و فعالیت های انتخاباتی نامزدهای 
انتخاباتی رسید موافقت و مخالفت نمایندگان نیز شدت گرفت 
از آنجا که پیشنهادات زیادی مطرح شد و هیچ کدام نتوانست 
اقبال مجلس را به دنبال داشته باشد عبدالرضا مصری نائب 
رئیس دوم که آن روز ریاست مجلس را به عهده داشت موضوع 
ارجاع طرح به کمیسیون را مطرح کرد. او گفت: »پیشنهادات 
و ابهامات زیادی از سوی نمایندگان در خصوص این طرح 
وارد است و بهتر است که به کمیسیون ارجاع شده و در آن 
جا به همه این مسائل رسیدگی شود. این صحیح نیست که 
مجلس زمان زیادی را صرف برخی مواد کند و در نهایت به 
نتیجه نرسد. به عبارتی دیگر در کمیسیون تخصصی بهتر 
می توان به این مسائل رسیدگی کند.« مصری این پیشنهاد 
خود را به رای گذاشت و نمایندگان با ارجاع آن به کمیسیون 

شوراها موافقت کردند.
این طرح بعد از تقریبا دو هفته امروز دوباره از سر گرفته 
شد که بررسی ماده ۳ آغاز آن بود که براساس  آن امکانات و 
منابع قانونی تامین مالی تبلیغات و فعالیت های انتخاباتی 
نامزدهای انتخابات، اعم از نقدی و غیرنقدی و مستقیم و 

غیرمستقیم منحصراً شامل موارد زیر است:
۱.اموال و دارایی شخصی نامزد؛

۲.کمک های احزاب و گروههای سیاسی؛
۳.کمک های اشخاص حقیقی ایرانی؛

۴.منابع و امکانات عمومی که مطابق این قانون و سایر 
قوانین مرتبط استفاده از آن برای انجام فعالیت ها و تبلیغات 
اجتماعات،  سالن های  قبیل  از  است،  مجاز  انتخاباتی 
جایگاه های نصب تبلیغات، مستندات تلویزیونی)صوتی و 

تصویری(
براساس تبصره یک این ماده، هرگونه کمک به فعالیت های 
انتخاباتی تحت هرعنوانی به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
سیاسی،  گروههای  و  احزاب  جز  به  حقوقی  اشخاص  از 
ممنوع است، اعم از اینکه به صورت کمک نقدی یا غیر نقدی 
باشد و یا اینکه اموال، خدمات یا دیگر امتیازات مستقیم و یا 
غیرمستقیم را به قیمتی کمتر از آنچه قیمت متعارف آن ها 
انتخاباتی و  یا درجهت فعالیت های  و  نامزدها  برای  است، 

تبلیغات فراهم کنند.
براساس تبصره دو نیز نامزدها و احزاب و گروههای سیاسی 
حق ندارند هیچ گونه کمک مالی و غیر مالی اشخاصی که 

یکی  به  که  اشخاصی  یا  و  باشند  غیرایرانی  تابعیت  دارای 
از جرائم اقتصادی محکوم می باشند، را اعم از مستقیم و 

غیرمستقیم دریافت دارند.
نمایندگان  به  مالی  کمک های  دریافت  به  نیز   ۴ ماده 
می پردازد و آنها را مشمول به شفاف بودن هویت کمک  کننده 
می کند. بر این اساس هویت اشخاص حقیقی و حقوقی به 

این ترتیب باید مشخص شود؛
 الف( پرداخت کننده: شخص حقیقی: نام و نام خانوادگی، 

کد ملی
احزاب و گروههای سیاسی: عنوان حزب، شماره پروانه، نام 

و نام خانوادگی دبیر حزب.
ب(دریافت کننده: نام و نام خانوادگی، تاریخ دریافت.

بر اساس تبصره ۱ این ماده نیز هرگونه پرداخت و کمک 
نقدی  باید از طریق اسناد بانکی یا به صورت الکترونیکی و از 
طریق شماره حساب موضوع ماده )۷( این قانون انجام گیرد.

حداکثر هزینه انتخاباتی هر کاندیدا چقدر است؟
تا امروز در جریان انتخابات میزان هزینه انتخابات نقش 
تعیین کننده ای داشت و هرچند یک اصل نبود اما تقریبا 
به یک قاعده نانوشته ای تبدیل شده بود که هرکسی پول 
بیشتری در انتخابات هزینه می کرد احتمال پیروزی او نیز 
بیشتر می شد اما در طرح شفافیت و نظارت بر تامین مالی 
هزینه های انتخاباتی تلاش شده است تا حد و مرزی برای این 
هزینه ها تعریف شود تا شاید این مسئله نامزدهای انتخاباتی را 

در یک شرایط برابر قرار دهد.
نمونه بارز این موضوع را می توان در ماده ۵ آن دید که بر 
اساس آن حداکثر هزینه انتخاباتی باید به تائید هیات مرکزی 
نظارت برسد که البته از این میزان هزینه تنها ۲۰ درصد آن را 

می تواند کمک مالی دریافت کند.
نیز  را  انتخاباتی  هزینه های  موارد  طرح  این   ۶ ماده  در 
مشخص کرده است که بر اساس آن هزینه های  انتخاباتی 
محل  کردن  دایر  به  مربوط  هزینه های  صرفاً   داوطلب  هر 
ستاد انتخابات اعم از اجاره بهای آن و هزینه های خدمات 
و حمل و نقل و سایر هزینه های متعارف ستاد؛ هزینه های 
برپایی تجمع عمومی مرتبط با اهداف انتخاباتی؛ هزینه های 
تبلیغات مجاز و  هزینه  و حق الزحمه نماینده مالی و عوامل 
را  انتخاباتی  فعالیت های  در  کارشناسی ستادها  و  اجرائی 

شامل می شود.
در ماده ۷ نیزداوطلبان موظف شدند حسابی را جهت واریز، 
برداشت و هرگونه نقل و انتقال وجوه و منابع نقدی مربوط به 
هزینه های انتخاباتی، نزد یکی از بانک های دارای مجوز از 
بانک مرکزی، تعیین یا افتتاح و هنگام ثبت نام و یا درخواست 
مجوز توسط احزاب، شماره و مشخصات آن و گواهی بانک 

مربوطه را در این خصوص ارائه دهند.
نمایندگان در ماده ۸ نیز همه نامزدهای انتخابات مجلس 
شماره  اعلام  بر  علاوه   کردند؛  موظف  را  اسلامی  شورای 
به همراه  مالی،  نماینده  به عنوان  را  شخصی  حساب، 
مشخصات کامل آن به هنگام درخواست مجوز و یا ثبت نام 
حسب مورد به وزارت کشور، فرمانداری ها و یا بخشداری ها 

معرفی نمایند.
نمایندگان مجلس در ادامه بررسی طرح شفافیت منابع 
تامین مالی فعالیت های انتخاباتی، ماده ۹ این طرح را نیز 

تصویب کردند.  
براساس این ماده نامزدها موظف شدند تمامی مصارف و 
مخارج مرتبط با فعالیت های انتخاباتی و هزینه های تبلیغاتی 
خود و منابع تأمین مالی این هزینه ها و میزان کمک های مالی 

نقدی و غیرنقدی دریافتی را به نحو شفاف در سامانه مالی 
انتخابات ثبت نمایند.

ضمانت اجرای شفافیت هزینه های انتخاباتی
هرچند همه دم قانونمداری و اخلاق گرایی می زنند و خود 
را یکی از پایندان به اصول آن می دانند اما هر قانونی اگر قرار 
است اجرایی شود نیاز به ضمانت اجرا دارد موضوعی که سه 
ماده ۱۰ و ۱۱ و ۱۲ این طرح الزام داوطلبان به این قانون را 

تامین می کند.
به موجب ماده ۱۰ نامزدها مکلفند، علاوه  بر ارائه اسناد 
مراجع  به  انتخابات  برگزاری  دوره  طول  در  لازم  مدارک  و 
بیانگر مجموع منابع  را که  ذی صلاح، گزارش  مالی خود 
موارد  تفکیک  به  تبلیغاتی  و  انتخاباتی  هزینه های  تأمین 
مذکور در ماده )۳( این قانون و همچنین تفصیل این منابع 
به صورت جزء به جزء مشتمل بر مشخصات کامل اشخاص و 
یا احزاب کمک کننده و همچنین امکاناتی که از محل منابع 
عمومی دریافت گردیده است و مصارف آنها باشد، همراه 
با اسناد مالی لازم درخصوص دریافت و هزینه از حساب  
معرفی شده، حداکثر ۲۰ روز بعد از رأی گیری به فرمانداری 
ذیربط جهت ارسال به وزارت کشور و هیأت مرکزی نظارت 

ارائه دهند.
براساس ماده ۱۱ این طرح که به تصویب مجلس رسید 
تخلف از مفاد این قانون و انجام هرگونه هزینه  تبلیغاتی و 
انتخاباتی برخلاف احکام آن جرم بوده و مرتکب به یکی از 
استثنای مجازات حبس  به  تعزیری درجه ۶  مجازات های 
محکوم می شود و در صورتی که نامزدهای انتخابات مرتکب 
این جرم شوند علاوه بر مجازات مقرر منجر به محرومیت آنها 
از نامزدی در کلیه انتخابات ها از یک تا دو دوره از سوی مراجع 

صالح قضائی می باشد.
این طرح مقرر  با تصویب ماده ۱۲  نمایندگان همچنین 
کردند ماده ۵۷ و تبصره ۲ قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی مصوب  ۳/ ۱۰/ ۱۳۷۸ و همچنین قانون تفسیر 
بند ۲ قانون اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس شورای 
به  شود.  می  حذف   ۱۳۷۸  /۱۰  /۲۹ مصوب   اسلامی 
موجب این مصوبه  تبصره ۱ ماده ۵۷ قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی مصوب  ۱۳/ ۱۰/ ۱۳۷۸ به عنوان ماده ۵۷ 

محسوب می شود.
 « است:  آمده   ۷۸ مصوب  انتخابات  قانون   ۵۷ ماده  در 
استفاده از هرگونه پلاکارد، پوستر، دیوارنویسی و کاروان های 
تبلیغاتی و استفاده از بلندگوهای سیار در خارج از محیط 
و  تراکت  برای  عکس  به استثنای  آن  امثال  و  سخنرانی 
زندگی نامه و جزوه و همچنین سخنرانی و پرسش وپاسخ از 
طرف نامزدهای انتخاباتی و طرفداران آنان ممنوع می باشد. 
محکوم  زندان  روز  سی  تا  سه  به  ماده  این  از  متخلفین 
می گردند.« در تبصره ۲ این ماده نیز آمده است: » نصب و 
الصاق عکس و پوستر ممنوع می باشد و چاپ عکس صرفاً 
محدود به زندگی نامه، جزوه، بروشور و کارت حداکثر در قطع 
۱۰×۱۵ مجاز می باشد. نصب بنر و پارچه در محل ستادهای 
اصلی نامزدها به تفکیک برادران و خواهران مجاز می باشد. 
تخلف از مفاد این تبصره توسط چاپخانه مستوجب مجازات 

مندرج در این ماده می باشد.«
بر اساس تبصره ۱ ماده ۵۷ که جایگزین کل این ماده شده 
آمده است: »اعلام نظر شخصیت ها در تأیید نامزدها به شرطی 
مجاز است که بدون ذکر عنوان و مسئولیت آن ها باشد و 
هیئت اجرایی  تسلیم  آنان  امضای  مربوط به  کتبی  مدرک 

انتخابات شده باشد.«

پرونده تبلیغات میلیاردی بسته می شود؟

سد مجلس جلوی پول های کثیف



کاهش تلفات جانی تصادفات در آذرماه
سازمان پزشکی قانونی کل کشور اعلام کرد: در آذرماه سال جاری یک هزار و ۱۸۰ نفر در حوادث 
رانندگی جان خود را از دست دادند که این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال قبل که آمار تلفات یک هزار 
و ۲۶۷ نفر بود، ۶.۹ درصد کاهش یافته است. به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل سازمان 
پزشکی قانونی کشور، بر اساس آمار های موجود در سال جاری، ماه آذر در مقایسه با دیگر ماه های سال 
کمترین آمار تلفات حوادث رانندگی را داشته است.همچنین از کل تلفات حوادث رانندگی در آذرماه 
امسال ۹۳۴ نفر مرد و ۲۴۶ نفر زن بودند.در این ماه استان های تهران با ۱۲۰، فارس با ۸۲ و خوزستان با 
۷۹ فوتی بیشترین و استان های خراسان شمالی با نه و چهارمحال و بختیاری، ایلام و اردبیل هر کدام با 
۱۱ و کهگیلویه و بویراحمد و خراسان جنوبی با ۱۳ فوتی کمترین آمار تلفات را داشته اند.در آذر ماه امسال 
آمار مصدومین حوادث رانندگی که به مراکز پزشکی قانونی مراجعه کردند ۲۵ هزار و ۷۸۱ نفر بوده که از 
این تعداد ۱۸ هزار و ۳۷۰ نفر مرد و هفت هزار و ۴۱۱ نفر زن بودند.آمار مصدومان این ماه در مقایسه با آذر 

سال قبل ۹.۱ درصد کمتر شده است.

چهارمین سفر بن علوی به تهران طی یکماه
یوسف بن علوی وزیر خارجه این کشور دیروز در تهران با محمدجواد ظریف همتای ایرانی خود دیدار 
و گفتگو کرد .این چهارمین دیدار وزیران خارجه عمان و ایران در حدود یک ماه اخیر است. وزیر خارجه 
عمان روز سه شنبه هفته گذشته در تهران با محمدجواد ظریف دیدار و گفت وگو کرد.  همچنین محمد 
جواد ظریف بیست و هفتم دی ماه در بازگشت از سفر هند هم در توقف کوتاهی که در مسقط داشت، 
با همتای عمانی خود دیدار کردو تبادل نظر کرد.  وزیر امور خارجه کشورمان دو هفته پیش هم با حضور 
در مسقط برای شرکت در مراسم گرامیداشت سلطان فقید عمان، با سلطان هیثم بن طارق پادشاه جدید 
عمان و دیگر مقامات عالی رتبه این کشور دیدار کرد.  حدود سه هفته پیش نیز یوسف بن علوی برای شرکت 
در مجمع گفت وگوی تهران، به ایران سفر کرده بود. وزرای امور خارجه ایران و عمان دردیدار دیروزبر اراده 
دولت های متبوع خود در جهت تداوم همکاری ها و رایزنی ها با هدف تضمین ایمنی دریانوردی و امنیت 

انرژی برای همگان تاکید کردند.

استعفای ۱۰۰ مسئول سازمان بهزیستی 
رئیس سازمان بهزیستی کشور از استعفای یکصد مسئول این سازمان به علت بخشنامه تعارض منافع 
خبر داد و گفت: از این تعداد، ۲ نفر از مدیران کل استان، هشت نفر از معاونان استان، ۱۲ نفر رئیس 
اداره استان و شهرستان، ۱۹ نفر کارشناس مسئول و ۵۹ نفر کارشناس ناظر بوده اند. وحید قبادی دانا روز 
یکشنبه در نشست خبری با موضوع تشریح اقدامات انجام شده درباره بخشنامه تعارض منافع افزود: ۱۷۲ 
نفر از دست اندرکاران بهزیستی نیز به علت بخشنامه تعارض منافع از مدیریت مراکز خصوصی و غیردولتی 
خود که تحت پوشش بهزیستی بوده، انصراف داده اند و آن را واگذار کرده اند.رئیس سازمان بهزیستی 
کشور گفت: این سازمان، حدود سه و نیم ماه پیش بخشنامه تعارض منافع را صادر کرد که براساس آن 
دست اندرکاران بهزیستی که همزمان مسئولیت اجرایی و مدیریت یک مرکز را برعهده دارند،  باید یکی 

از اینها را واگذار کنند.

نقش باروری ابرها در وقوع سیلاب ها رد شد
محمود نیلی احمدآبادی رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب ها از ارسال پاسخ نهایی به ۱۱۰ سوال 
رئیس جمهور در خصوص سیلاب های اواخر سال ۹۷ و اوایل سال ۹۸ کشور خبر داد و گفت: با توجه به 
بررسی های صورت گرفته توسط کارگروه های مختلف در بحث ویژه سیلاب، باروری ابر ها نقشی در سیلاب 
نداشته است، بستر رودخانه ها مورد تهاجم سیلاب ها قرار دارد و از سیلاب های رخ داده در کشور می توان 

با استفاده از دانش بومی و ذخیره آب به طور درست بهره مند شد.

یک نماینده مجلس استعفا داد 
 امیر حسین قاضی زاده عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز یکشنبه نامه 
استعفای داریوش اسماعیلی از نمایندگی مجلس را قرائت و اعلام وصول کرد. طبق نامه قرائت شده این 
نماینده توضیح داده وزیر صنعت، معدن و تجارت از حدود ۴ ماه قبل، از او برای تصدی مسئولیت معاونت 
امور معادن، صنایع و معدنی این وزارت خانه درخواست کرده است؛ که براساس آن امروز استعفایش را 
به مجلس اعلام کرد.اسماعیلی عضو کمیسیون صنایع و معادن و نماینده سروستان در مجلس شورای 

اسلامی است.

جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی در ایران بازخوانی می شود 
عضو کمیسیون عمران مجلس از بازخوانی و بررسی جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی توسط ایران و در 
داخل کشور خبر داد.فرج الله رجبی در گفت وگو با تسنیم در پاسخ به پرسشی مبنی بر آخرین وضعیت 
بازخوانی جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی، اظهار کرد:  وزارت راه و شهرسازی در صدد آن است که جعبه 
سیاه را در ایران بخواند.وی تاکید کرد:  سیاست ما این است که جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی در ایران 

بماند و در همین جا بازخوانی شود.

وزیر نیرو: ۳ هزار موتورسیکلت برقی می شود
وزیر نیرو به آغاز طرح برقی کردن موتور سیکلت ها از در تهران اشاره کرد و گفت: سه هزار موتورسیکلت 
در گام نخست برقی می شود. رضا اردکانیان روز یکشنبه در مراسم رونمایی از نخستین موتورسیکلت برقی 
در شرکت توزیع برق استان تهران افزود: طرح برقی کردن در گام نخست از زیر مجموعه های وزارت نیرو 
آغاز شده است.وی به وجود ۱۰ میلیون موتورسیکلت فرسوده اشاره کرد و گفت: باید برای جایگزینی آنها 

تلاش کرد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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رئیس پلیس فتا استان قم هشدار داد
صدمات روحی جبران ناپذیر برخی بازی های رایانه ای

رئیس پلیس فتا استان قم به والدین در خصوص حضور فرزندان شان در گیم نت ها و اعتیاد به بازی های 
رایانه ای هشدار داد. 

 سرهنگ علی موالی ، اظهارداشت: بعضی از بازی های رایانه ای به شکل هدفمند و برای آسیب رساندن 
به جسم، روح و روان و به طور کلی شخصیت مخاطبین طراحی شده و باید در این خصوص هوشیارانه 
عمل کرد. وی گفت: گاهی اوقات دیده می شود بازی در گیم نت آن قدر بر روح و روان فرد تأثیر منفی 
می گذارد که جبران آن امکان پذیر نخواهد بود، از پیامدهای منفی بازی های رایانه ای غیر استاندارد 
می توان به درگیری فیزیکی، پایین آمدن آستانه تحمل، گوش نکردن به سخنان والدین، گفتار و رفتار 
ناپسند اشاره کرد. رئیس پلیس فتا استان قم افزود: برخی مراجعه کنندگان به گیم نت ها افرادی هستند که 
هر روز و یا حداقل هفته ای چندین مرتبه به گیم نت ها مراجعه می کنند، در نتیجه نشان می دهد حضور و 

بازی در گیم نت ها اعتیادآور است.
سرهنگ موالی یکی دیگر از آسیب های حضور فرزندان در گیم نت ها را تغییر در نگرش و بی انگیزگی 
در تحصیل عنوان کرد و گفت: حضور بیش از حد دانش آموزان در گیم نت ها و سر گرم شدن به بازی های 

رایانه ای باعث سردی و بی رغبتی به تدریس در آن ها می شود.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد

سرقت پژو با نسکافه آلوده به مواد بیهوشی
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از توقیف یک دستگاه خودرو پژو مسروقه در محور 

مواصلاتی "قم-تهران" خبر داد. 
 سرهنگ میکائیل قهرمان پور اظهارداشت: کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم، حین کنترل تردد 
خودروهای عبوری در محور مواصلاتی "قم-تهران" یک دستگاه پژو مسروقه را شناسایی و آن را متوقف 
کردند. وی گفت: در ادامه با بررسی صورت گرفته مشخص شد پژو دارای سابقه سرقت از شهرستان ملارد 

بوده بنابراین راننده و ۲ نفر سرنشین خودرو دستگیر شدند.
سرهنگ قهرمان پور تصریح کرد: متهمان در مواجهه با مأموران اذعان داشتند با دادن نسکافه آلوده به 
مواد بیهوشی به مالک پژو، خودرو را سرقت و پس از خرید اموال ممنوعه از یک شهرستان مرزی، قصد 

توزیع آن در شهرهای تهران، کرج، قم و کاشان داشتند که دستگیر شدند.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده متشکله برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  خبرداد
اجرای طرح ساماندهی باغ تالارها و سالن های پذیرایی 

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از اجرای طرح برخورد با سالن های پذیرایی و باغ تالارهای متخلف 
خبر داد . 

 سرهنگ پیام کاویانی اظهارداشت:ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی استان به منظور ساماندهی 
واحد های صنفی و برخورد با صنوف متخلف، از ۲۹ واحد صنفی بازدید که طی آن به متصدیان ۶ واحد 
صنفی اخطار پلمب داده شد. رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم ادامه داد: قانونمندسازی اصناف 
یکی از مأموریت های مهم اداره نظارت بر اماکن عمومی است و پلیس تلاش می کند تا واحد های صنفی 

مذکور را به محیط امنی برای برگزاری مراسمات مختلف شهروندان مبدل نماید.
سرهنگ کاویانی در پایان از شهروندان خواست، در صورت مشاهده و یا برخورد با تخلفات صنفی، 

موضوع را بلافاصله به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

با کمک نیرو های اورژانس انجام شد؛

تولد نوزاد عجول قمی در پایگاه بهداشت 
یک مادر باردار که به یکی از مراکز بهداشتی قم مراجعه کرده بود،یکباره دچار درد زایمان شد و اورژانس 

۱۱۵ قم به یاری این مادر می شتابد. 
به نقل از روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم،روز شنبه یک مادر باردار قمی که به یکی از مراکز 
بهداشتی استان مراجعه کرده بود،به یک باره درد زایمان او را فرا گرفت. با حضور کارشناسان اورژانس قم و 
مامای حاضر در این پایگاه بهداشتی، این نوزاد عجول سالم به دنیا آمد. مادر به همراه نوزاد  به یکی از مراکز 

درمانی منتقل شد، وضعیت مادر و نوزاد مناسب گزارش شده است.
 

مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم  خبردد

اهدا اعضای بدن مادر قمی به بیماران نیازمند 
اعضای بدن یک مادر قمی که بر اثر سکته مغزی جان خود را از دست داده بود، اهدا شد. 

ولی الله صمدی مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم، در این خصوص گفت: اعضای 
بدن یک خانم ۵۵ ساله که دچار سکته مغزی شده بود، پس از گفتگو با خانواده بخشنده و نوعدوست 
این مرحوم اهدا شد. وی افزود: پس از اخذ رضایت، این مادر قمی به بیمارستان شریعتی تهران اعزام 
و ارگان های حیاتی وی به چندین بیمار بد حال زندگی دوباره بخشید. صمدی گفت: این مادر فداکار، 

چهاردهمین مورد اهدای عضو استان قم از ابتدای سال جاری تاکنون بوده است.
 مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: متاسفانه روزانه ۷ تا ۱۰ نفر در کشور که در 

لیست انتظار هستند، به علت نرسیدن عضو پیوندی فوت می کنند.

انتخابات پیش روی مجلس  به  اشاره  با  استاندار قم، 
شورای اسلامی و خبرگان رهبری گفت: از دانشگاهیان 
انتظار داریم در راستای برگزاری کرسی های آزاد اندیشی 
دانشگاه ها  در  سیاسی  نشاط  موجب  که  وجلساتی 

می شود برنامه ریزی کنند.
بهرام سرمست روز شنبه در نشست هم اندیشی پیرامون 
مسائل دانشگاه ها و مراکز آموزشی و پژوهشی استان در 
سالن جلسات دانشگاه آزاد اسلامی قم، افزود: پیوند نسل 
جوان با انقلاب اسلامی و چنین رویدادهای سرنوشت 
سازی باید در دستور کار دانشگاه های استان باشد و این 
موضوع در قالب کمیسیون دانشجویی و نشست های هم 

اندیشی با جدیت پیگیری شود.
وی با اشاره به وحدت همدلی ایجاد شده در بین گروه 
افزود:  سلیمانی  سردار  شهادت  از  پس  مختلف  های 
گام  همدلی  این  حفظ  جهت  در  بتوانیم  که  امیدواریم 

برداشته و از سخنان تفرقه انگیز جلوگیری کنیم.
سرمست در ادامه با اشاره به بیانیه  گام دوم مقام معظم 
را جوانان دانست و  بیانیه  این  رهبری، مخاطب اصلی 
افزود: دانشگاه ها یکی از مهمترین جوامع هدف این 
بیانیه است به همین دلیل این مراکز علمی در جهت جلب 
مشارکت و اعتماد جوانان در ساخت آینده کشور باید بیش 

از پیش تلاش کنند.
با  و مراکز دولتی  استانداری  ارتباط  اینکه  بیان  با  وی 
دچار  درقم  صنعت  و  دانشگاه  ارتباط  نیز  و  دانشگاه ها 
بین  شکاف  حذف  گفت:  است  توجهی  قابل  شکاف 
دانشگاه ها و مراکز علمی با دستگاه های اجرایی و صنعت 

از اولویت های مدیریت استان است.
وی خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم در مواجهه با جهانی 
شدن اقتصاد گام برداریم راهی جز اقتصاد دانش بنیان و 
استفاده از توان علمی دانشگاه ها نداریم و در این راستا، 

برخی واحدهای صنعتی آمادگی خود را اعلام کرده اند.
سرمست گفت: ارتباط هم افزا بین دانشگاه های استان، 
پر کردن خلاء بین دانشگاه و صنعت و توسعه ارتباط دولت 

با مراکز آموزش عالی ازاهداف مدیریت استان قم است.
استاندار قم با بیان اینکه امروز مردم از دانشگاه ها انتظار 
مراکز  از  انتظار  حداقل  کرد:  بیان  دارند  افزایی  مهارت 
علمی این است که فارغ التحصیلان آنها بتوانند جذب 

بازار کار شوند.
بنیه پدافندی باید تقویت شود

 استاندار همچنین درنخستین جلسه قرارگاه پدافند 

و  شود  تقویت  باید  قم  پدافندی  بنیه  گفت:  قم  پرتوی 
تجهیزات لازم نیز توسط سازمان پدافند غیرعامل کشور 
افزود:  سرمست  بهرام  قرارگیرد.  استان  این  دراختیار 
امکانات پدافندی که در اختیار دستگاه ها است، قطعا باید 
از مقدورات استانی خیلی قرارتر باشد، از این رو قم باید 

مورد حمایت قرار گیرد.
وی گفت:  ما درخصوص هماهنگی های داخل استان 
و  خدماتی  و  اجرایی  دستگاه های  و  می کنیم،  کمک 
نیروهای مسلح نیز پای کار هستند، و هیچ مشکلی نداریم.
سرمست خاطرنشان کرد: فارغ از تجهیزات پدافندی، 

موضوع آموزش نیز باید جدی گرفته شود.
وی  همچنین با اشاره به ارائه دستورالعمل قرارگاه پدافند 
پرتوی از سوی سازمان پدافند غیرعامل کشور افزود: در 
این زمینه هر یک از دستگاه های اجرایی وظایفی را بر 
عهده دارند و بر اساس چارت پیش بینی شده قرارگاه باید 
اجرایی گردد.  وی ادامه داد: باید این قرارگاه و همچنین 
دبیرخانه مربوطه و معاونت هماهنگ کننده آن که مدیرکل 

پدافند غیر عامل استان است، فعال شود.
سرمست با تاکید بر تهیه احکام مسئولان کارگروه های 
۱۰ گانه قرارگاه پدافند پرتوی استان گفت: این احکام 

همراه با شرح وظایف به آنها ابلاغ شود.
وی اضافه کرد: اعضای کارگروه ها نیز مشخص شده و 
اگر احساس می شود که اعضای دیگری لازم است، امکان 

افزودن آنها وجود دارد.
استاندار قم گفت: فعال شدن کارگروه های یاد شده از 
فعال شدن قرارگاه مهم تر است، چرا که قرارگاه خروجی 
تصمیمهای این کارگروه ها را که به لحاظ کارشناسی مورد 

بحث و گفت و گو قرار می گیرد، دنبال می کند.
یا  و  برای مردم  آموزش هایی که  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
کارگروه ها لازم است باید دردستور کار قرار بگیرد، بیان 
کرد: رزمایش ها نیز به صورت موردی پیش بینی شود و 
همچنین به منظور تبادل تجربه ها، تعامل با سایر استان 
نیز  مرکزی  قرارگاه  و  ای  هسته  ساخت  زیر  دارای  های 

ضروری است.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

عدم پرداخت سالیانه عوارض خودرو 
مشمول جریمه ماهیانه می شود

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: چنانچه عوارض خودرو 
در موعد مقرر خود پرداخت نـشود، مشمول ۲ درصد جریمـه به  ازای هرماه تأخیر 

خواهد شد.
 علی اصغرجدی با اشاره به بند »ب« ماده ۴۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده، 
اظهار کرد: بر اساس قانون مذکور، مالکان خودروهای سواری و وانت  دوکابین 
اعم  از تولید داخلی یا وارداتی مکلفند عوارض سالیانه خودروهای متعلق به خود 
را به نرخ  ۱٫۵ در هزار قیمت فروش کارخانه )داخلی( و یا مجموع ارزش گمرکی 
)وارداتی( بر اساس قیمت های مندرج در جداولی که سازمان مالیاتی کشور 
اعلام می دارد به حساب شهرداری محل فعالیت واریز نمایند. مدیرکل تشخیص 
و وصول درآمد شهرداری قم با تأکید بر اینکه چنانچه این عوارض در موعد مقرر 
خود پرداخت نـشود، مشمول ۲ درصد جریمـه به  ازای هرماه تأخیر خواهد شد. 
جدی افزود: شهروندان می توانند با پرداخت سالیانـۀ عوارض خودروی خود از 
مزایای عدم شمول ۲ درصد جریمـۀ ماهانـه برخوردار شوند. وی به اشاره به ورود 
افراد سودجو در این  زمینـه، گفت: برخی افراد با طرح این ادعا که جرایم آنها قابل 
بخشودگی می باشد و یا می توانند عوارض خود را در شهرهای دیگر با مبلغ پایین تر 
پرداخت نمایند، هشدار داد: کسانی  که به این افراد مراجعه می کنند، مطمئن 
باشند دچار ضرر و زیان خواهند شد، زیرا در صورت برگشت به شهر محل دریافت 
عوارض باید بـه طور مجدّد این عوارض را طبق قانون پرداخت کنند. مدیرکل 
تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم یادآورشد: مالکان برای پرداخت عوارض 
می توانند به شهرداری مرکز قـم و یا دفاتر پیشخوان خدمات دولت مراجعه و یا از 
طریق سامانـۀ خدمات الکترونیکی شهرداری قـم بـه صورت اینترنتی پرداخت 
نمایند. جدی بیان داشت: شهروندان باید در نظر داشته باشند با پرداخت این 
عوارض در سازندگی شهر مشارکت می کنند و سبب می شوند عمران و آبادی شهر، 
سرعت بیشتری به  خود بـگیرد. وی در خصوص موارد مصرف عوارض خودرو، 
گفت: درآمد حاصل  از این عوارض، صرف بهبود عبور و مرور، حمل  و نقل و بهبود 
محیط شهری می گردد. مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم در پایان 
بیان داشت: شهرداری مانند سال گذشته برنامه ای برای تمدید مهلت تخفیفات 
ساختمانی از ۲۲ بهمن ماه به بعد نداشته لذا از شهروندان تقاضا نمود از هم اکنون 
مدارک اخذ پروانه ساختمانی یا گواهی عدم خلاف خود را تکمیل نموده تا دچار 

ازدحام روزهای پایانی تخفیفات نگردند.
  

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد

پیشرفت ۸۲ درصدی تقاطع غیر همسطح کارگر
 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از پیشرفت ۸۲ درصدی تقاطع غیرهمسطح 
کارگر خبر داد. عباس حلوایی زاده با اشاره به آخرین وضعیت پروژه تقاطع غیر 
همسطح کارگر، اظهار کرد: این پروژه به صورت دو تابلیه در طرفین ریل راه آهن 
برای مسیر رفت و برگشت و دور برگردان بلوار کارگر بین مناطق سه و ۶ است که 
از تابستان امسال آغاز شده است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تاکید بر 
اینکه با اجرای این تابلیه مسیر کنار ریل راه آهن از منطقه سه به منطقه ۶ و پل 
خیابان شاه ابراهیم متصل می شود، افزود: مدت اجرا ۴ ماه بوده که به علت برخی 
مشکلات طراحی به تعویق افتاده است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اعتبار 
این پروژه را ۲۲ میلیارد ریال ذکر کرد و گفت: در این پروژه حدود ۷۰۰ مترمکعب 
بتن ریزی شده و ۱۸۰ تن میلگرد استفاده شده است. حلوایی زاده پیشرفت 
فیزیکی این پروژه را ۸۲ درصد عنوان کرد و افزود: کار سازه ای پروژه تا قبل از 
۲۲ بهمن اتمام می یابد و کار نورپردازی، روسازی پس از آن انجام می شود. وی 
با اشاره به ایجاد محدودیت ترافیکی در بلوار کارگر برای تکمیل پروژه، خاطرنشان  
کرد: با هماهنگی راهور و شورای ترافیک استان از یکشنبه شب  به مدت ۵ شب از 
ساعت ۲۴ تا ۶ صبح خیابان کارگر مسدود شده و ترافیک جریان نخواهد داشت تا 

عملیات تکمیلی پروژه انجام شود.

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم:

صنوف مزاحم شهری ساماندهی می شوند
مدیرعامل سازمان میادین و میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم گفت: زمینی به مساحت ۱۳۶ هکتار و هزار و ۶۰۳ قطعه برای ساماندهی 
بخشی از صنوف مزاحم شهری در حال آماده سازی می باشد.  علیرضا مظفری در 
جلسه کارگروه حمایت از رونق تولید در حوزه اصناف قم، عنوان کرد: ساماندهی 
آغاز شده  است. مدیرعامل  از سال ۷۱ در سطح شهر  صنوف مزاحم شهری 
سازمان میادین و میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم اضافه 
کرد: بر همین اساس احداث دو شهرک تخصصی صنوف و خودرویی در دستور 
کار شهرداری قم قرار گرفته  است. مظفری افزود: زمینی به مساحت ۱۳۶ هکتار 
و هزار و ۶۰۳ قطعه برای ساماندهی بخشی از صنوف مزاحم شهری در حال آماده 
سازی می باشد. وی ادامه داد: شهرک خودرویی شهر قم در کیلومتر ۵ جاده قدیم 
تهران قرار گرفته و از یک هزار و ۶۰۳ قطعه پیش بینی شده ۵۴ قطعه در اختیار 
صنف صافکاران قرار خواهد گرفت. مدیرعامل سازمان میادین و میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم ابراز کرد: به دلیل تغییر نقشه در احداث 
شهرک صنوف ۲۵۳ قطعه پیش بینی شده این شهرک عملا وجود خارجی خود را 
از دست داده اند. مظفری بیان داشت: صاحبان این قطعات برای مشخص شدن 

قطعه های جدید و ارزش گذاری مجدد می توانند به شهرداری قم مراجعه کنند.
وی تصریح کرد: برای ساماندهی صنوف مزاحم شهری باید مسئولان استان 

در راه اندازی شهرک صنوف و شهرک خودرویی اهتمام بیشتری به خرج دهند.
 

شهردار منطقه ۴ قم  خبرداد

احداث کانال عرضی هدایت و دفع 
آبهای سطحی در بلوار غدیر 

شهردار منطقه ۴ قم از احداث کانال هدایت و دفع آبهای سطحی در بلوار غدیر 
مقابل دانشگاه قم با هزینه ای بالغ بر ۲ میلیارد ریال خبر داد.  مهندس مهدی 
اصفهانیان مقدم گفت: افزایش کیفیت زندگی شهروندان یکی از شاخص های 
رضایت از عملکرد شهرداری ها بوده و هدایت آبهای سطحی، سهولت در عبور و 
مرور، ارتقاء سطح ایمنی معابر و مدیریت به هنگام بحران در شرایط جوی نامناسب 
از برنامه های مهم شهرداری محسوب می شود. وی با اشاره به بارندگی ها اخیر، 
بحث جمع آوری و هدایت آب های سطحی را یکی از دغدغه های مدیریت شهری 
عنوان کرد: و توجه به افزایش نفوذ  پذیری در شبکه جمع آوری و هدایت آبهای 
آب های  دفع  شد:  یادآور  منطقه۴  شهردار  دانست.  ضروری  امری  را  سطحی 
سطحی با هدف ایمن سازی مناطق مسکونی از خطر وقوع سیلاب و در نهایت 
رفع خسارت های احتمالی از مناطق شهری می باشد. اصفهانیان مقدم در ادامه 
افزود: این پروژه در جهت هدایت و دفع آبهای سطحی شهرک قدس و بلوار غدیر 
با هزینه ای بالغ بر ۲ میلیارد ریال با توجه به حجم آب فراوان ورودی به بلوار غدیر از 

سمت شهرک قدس اجرا گردید.
 

 معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

تهیه ۲۵ طرح موضوعی در ۱۰ حوزه 
فعالیت خدمات شهری

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: تاکنون ۲۵ طرح موضوعی در ۱۰ 
حوزه فعالیت در معاونت خدمات شهری تهیه شده است.

 سید امیر سامع اظهار کرد: کمیته فنی طرح های موضوعی؛ با هدف بررسی و 
مطالعات تخصصی طرح های پیشنهادی و برنامه های پیش بینی شده در بودجه 

سالانه سازمان ها و ادارات زیر مجموعه خدمات شهری، ایجاد شده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم اظهار داشت: مدیران و کارشناسان ارشد 
حوزه خدمات شهری و سازمانهای تابعه ضمن بررسی مطالعات کاربردی انجام 
شده در موضوعات مختلف و مرتبط با خدمات شهری در حال تهیه اسناد کاربردی 
و فنی ذیل طرحهای برنامه راهبردی شهرداری قم هستند. سامع اظهار داشت: 
تاکنون بیش از ۲۵ طرح موضوعی در ۱۰ حوزه فعالیت خدمات شهری تهیه 
گردیده است، در این اسناد ضمن توجه به قوانین اسناد بالادستی و آیین نامه ها 
و برنامه راهبردی شهرداری و برنامه زمانی اجرایی آن موضوع و گامهای اجرایی در 
انجام فعالیت ها به صورت کاملا دقیق مشخص می گردد و از این اسناد در تدوین 

برنامه و بودجه سالانه شهرداری قم استفاده گردید.
 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم :

بیش از ۲ هزار اثر به شهرنگار ۳ رسید
در  نفر  شرکت ۶۲۸  به  اشاره  با  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  سرپرست 

فراخوان شهرنگار ۳،  از ارسال ۲۱۶۹ اثر در دو حوزه المان های شهری و دیوار 
نگاره ها به دبیرخانه این جشنواره خبر داد. سید محمد موسوی منش با اشاره 
به اینکه در در حال بررسی فراخوان شهر نگار ۳ در خصوص جریان استقبال از 
بهار هستیم، اظهار داشت: تکلیفی که برای سازمان زیباسازی پیش بینی  شده 
فراخوانی است که در کل کشور توزیع و اطلاع رسانی شده که داوری آن را در دست 
داریم. سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم ادامه داد: در نهایت ۶۲۸ نفر 
در فراخوان ما شرکت کردند که ۲۱۶۹ اثر در دو حوزه المان های شهری و دیوار 
نگاره ها به دبیرخانه جشنواره واصل شده که محوریت اصلی موضوع آزاد بوده و 

موضوع اساسی برای المان ها و دیوار نگاره ها مشخص نشده است.

استاندارقم:

نشاط سیاسی در دانشگاه های قم ایجاد شود

طرح:فیروزه مظفری 

2.5 میلیارد دلار قاچاق ناقابل!
ارز گفته در شرایط  و  کالا  قاچاق  با  مبارزه  دبیر ستاد 
کنونی بازار ۲.۵ میلیون دلار پوشاک قاچاق در کشور وجود 

دارد که این موضوع تاثیر مخربی بر تولید داخلی دارد.

 فرمانده لشکر عملیاتی 17 علی بن ابی طالب)ع( گفت: چهارمین دوره یادواره شهدای 
مدافع حرم پنج شنبه دهم بهمن ماه در جامعه الزهرا)س( برگزار می شود.

سردار اسدالله گنجعلی در نشست خبری که ظهر یکشنبه در مجتمع شهید سعیدی 
برگزار شد، اظهار کرد: این روزها که در حال سپری شدن هستند برای ملت ایران روزهای 

ماندگاری هستند.
وی با بیان اینکه حدود سه هفته پیش سردار سلیمانی به همراه همرزمان ایرانی و 
عراقی اش در خاک عراق به فرمان مستقیم رئیس جمهور آمریکا به شهادت رسید، تصریح 
کرد: اکنون نیز در آستانه ایام الله پیروزی انقلاب اسلامی هستیم و دهه فجر با چهلمین 

روز شهادت سردار دل ها تقارن دارد.
رئیس ستاد یادواره شهدای مدافع حرم استان قم با اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب 
در ارتباط با تشیع میلیونی پیکر شهدای مقاومت در ایران و عراق، عنوان کرد: بنا به 
فرموده رهبری این مسئله و انهدام پایگاه نظامی عین الاسد به دست پاسداران انقلاب 

اسلامی یوم الله است.
وی با اشاره به اینکه دهه انقلاب نیز ایام الله است، تصریح کرد: انقلاب اسلامی 
رساترین فریاد تاریخ است که به دست امام خمینی )ره( به پیروزی رسید و برای حفظ آن 

با تمام وجود تلاش کردند.
دهه فجر فرصت بازنگری در ارزش ها و آرمان هاست

سردار گنجعلی با بیان اینکه دهه فجر فرصت بازنگری در ارزش ها و آرمان هاست، 
گفت: کمترین ثمره انقلاب، گشودن فصلی نو در تاریخ معاصر است که این مسئله کم 
اهمیتی نیست. وی با بیان اینکه در حال حاضر در زمان حساسی قرار داریم، عنوان کرد: 
باید ریشه ها و ابعاد گوناگون این انقلاب را بشناسیم زیرا در حال حاضر، دشمنان ما به ویژه 

آمریکای جهان خوار از بیرون و داخل علیه نظام توطئه می کند.
فرمانده لشکرعملیاتی ۱۷ علی بن ابی طالب )ع( اضافه کرد: پنج جنگ تمام عیار ما را 
درگیر کردند که در این راستا می شود به جنگ های اقتصادی، روانی، فرهنگی و اعتقادی، 

امنیتی و اطلاعاتی و جنگ نیابتی نام برد.
وی اضافه کرد: دشمنان ایران به ویژه آمریکا با پول گاوهای شیرده منطقه را هدف قرار 
داده اند و سعی دارند با فشارهای شدید نظامی به وسیله گروه های تکفیری و داعش به 
منطقه دست یابند. سردار گنجعلی ادامه داد: جبهه مقاومت به مدد خداوند و به یاری 
ائمه اطهار )ع( تصمیم به مقاومت در برابر دشمنان گرفت و نظام ایران اسلامی که مصداق 
»اشداء علی الکفار« هست تصمیم گرفت به کمک جبهه مقاومت برود و در این راه نیز به 

موفقیت رسید.
وی با اشاره به اینکه در راه مقاومت؛ شهدای بسیاری را تقدیم کردیم، گفت: لشکر ۱۷ 
عملیاتی علی بن ابی طالب )ع( برحسب وظیفه فرمان ولایت را پذیرفت و از سال ۹۴ به 
صورت بسیار جدی تا سال ۹۷ به مأموریت برای آزادسازی شهرک های شیعه نشین نبل و 
الزهرا در سوریه اهتمام داشت که در این مأموریت ها شمار فراوانی از مدافعان به شهادت 

نائل شدند.
وی اضافه کرد: از همان سالی که این عملیات انجام شد امسال چهارمین یادواره را 
برگزار می کنیم تا این الگوها به نسل کنونی و به جامعه معرفی شوند. این شهدا از خانه 
و زندگی خود گذشتند و فرسنگ ها دور از وطن به مبارزه با دشمن پرداختند تا امنیت را 

برای کشور ایران و نظام اسلامی به ارمغان بیاورند.
۴۳8 شهید مدافع در قم مدفون هستند

رئیس ستاد یادواره شهدای مدافع حرم استان قم گفت: حدود ۴۳۸ نفر از شهدای 
مدافع ایرانی و لشکر فاطمیون و زینبیون در قم مدفون هستند که باید به عنوان الگو به 

نسل جوان معرفی شوند.
وی از برگزاری چهارمین یادواره شهدای مدافع حرم در سالگرد شروع عملیات شکست 
حصر شهرک های شیعه نشین نبل و الزهرا و همزمان با شهادت سردار سلیمانی در قم 
خبر داد و بیان کرد: لشکر ۱۷ علی بن ابی طالب )ع( قم نقش مؤثر و ویژه ای در این 
عملیات داشت و با توجه به اینکه در این عملیات ما سرباز سردار شهید قاسم سلیمانی 

بودیم باید برحسب وظیفه سربازی کنیم.
سردار گنجعلی اضافه کرد: این یادواره در سه دوره گذشته در مجتمع امام خمینی )ره( 
برگزار شد اما امسال چهارمین دوره این یادواره در سالن بیداری اسلامی جامعه الزهرا 

)س( برگزار می شود.
وی زمان برگزاری این مراسم را پنج شنبه ۱۰ بهمن ماه امسال اعلام کرد و گفت: مجری 
این مراسم حمید راستی، سخنران حجت الاسلام مؤمنی و مدیحه سرایی این مراسم 
را سید مهدی سلحشور بر عهده دارد و مجید طال نیز به شعر خوانی در این مراسم 

می پردازد.
رئیس ستاد یادواره شهدای مدافع حرم استان قم از اجرای برنامه روایتگری ویژه در این 
مراسم خبر داد و گفت: این روایتگری همراه با اکران تصاویری از آزادسازی نبل و الزهرا 

خواهد بود که نوعی پرده خوانی محسوب می شود.
۲دیدار باخانواده۵۲ شهید مدافع حرم در دهه مبارک فجر

رئیس ستاد یادواره شهدای مدافع حرم استان قم اضافه کرد: در ایام دهه مبارک فجر 
با ۵۲ خانواده شهید مدافع حرم اعم از فاطمیون و زینبیون و شهدای ایرانی به صورت 
منتخب دیدار صورت می گیرد. وی با بیان اینکه در طول سال یادواره شهدا را در مدارس 
قم برگزار می کنیم، گفت: امسال در ۱۹ مدرسه دخترانه و پسرانه استان با همکاری اداره 

کل آموزش و پرورش قم در دهه فجر برگزار می شود.
سردار گنجعلی اضافه کرد: یادواره شهدای مدافع حرم نیز به صورت جزئی تر در بخشی 

از مدارس استان قم برگزار می شود.
وی اضافه کرد: سال آینده کنگره کشوری شهدا در استان قم برگزار می شود که بسیج 
هنرمندان، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، شهرداری قم، سازمان فرهنگی هنری 
شهرداری قم، صدا و سیمای قم، بنیاد شهید و امور ایثارگران در این راستا مشارکت دارند.

فرمانده لشکر عملیاتی 17 علی بن ابی طالب)ع( :
چهارمین یادواره شهدای مدافع حرم در قم برگزار می شود

استان  این  گفت:  قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
درطرح  مسکونی  واحد   ۵۰۰ و  ۹هزار  ساخت  ظرفیت 
اقدام ملی مسکن را دارا بوده و امکان تامین زمین برای آنها 
فراهم است.  حسن صبوری روز یکشنبه درآیین کلنگ زنی 
پروژه طرح اقدام ملی درقم بیان کرد: درتولید مسکن باید 

مشارکت ذینفعان و انبوه سازان به کارگرفته شود.
وی گفت:  درحال حاضر زمین برای احداث ۴ هزار واحد 
مسکونی درقم آماده شده و عملیات عمرانی آنها از فردا 
می تواند آغاز گردد. صبوری اظهار کرد: زمین های طرح 

و  برای احداث  بنیاد مسکن استان  اقدام ملی دراختیار 
گفت:   وی  گرفته است.  قرار  مسکونی  واحدهای  تحویل 
پالایش ثبت نام کنندگان طرح اقدام ملی قم در وزارت راه 
و شهرسازی درحال انجام بوده و به دلیل ریزش بخشی از 
متقاضیان در مرحله دوم هم ثبت نام خواهیم داشت. وی 
تصریح کرد: شناسایی اراضی درمحدوده شهرک پردیسان 
 ۵۸۷ محدوده  در  و  است  انجام  درحال  راستا  درهمین 
تولید مسکن  پشتوانه  ملی  اراضی  این شهرک  هکتاری 
قم در طرح اقدام ملی خواهد بود. صبوری بیان داشت: 

بخش عمده ای از اراضی ۵۸۷ هکتاری شهرک پردیسان 
تکمیل شده و در اراضی باقی مانده استان طرح اقدام 
ملی انجام خواهد پذیرفت.  وی عنوان کرد: درطرح اقدام 
ملی تمام دستگاه های اجرایی دخیل بوده و باید در تامین 
زیر ساخت ها و تسریع درعملیات عمرانی همکاری لازم را 
داشته باشند. وی با بیان اینکه تقاضا برای تولید مسکن 
درقم فراوان است، اظهار داشت: تمام واحدهای مسکن 
درطرح اقدام ملی تا پایان سال ۱۴۰۰ تحویل متقاضیان 

می شود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

قم ظرفیت ساخت ۹ هزار و۵۰۰ واحد درطرح اقدام ملی مسکن دارد


